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Prešernove 
nagrade

Kot vsako leto, je tudi letos na dan obletnice smrti 
Franceta Prešerna 8. februarja, ki ga slavimo kot naš 
najpomembnejši kulturni praznik, podelil upravni odbor 
Prešernovega sklada Prešernove nagrade, ki so jih prejeli:

Lojz Kraigher za svoje pisateljsko delo;
Beno Zupančič za roman »Sedmina«;
Marij Pregelj za kompozicijo v mozaiku na stavbi 

Delavskega doma v Trbovljah;
Lojze Potokar za nastop v naslovni vlogi Platonovih 

»Poslednjih dnevov Sokrata«;
Samo Hubad kot dirigent pri uprizoritvi opere »Črne 

maske«;
Samo Smerkolj za vlogo Lorenza v operi »Črne 

maske«;
Hinko Leskovšek za dramaturško priredbo Kogojevih 

»Črnih mask«;
Edvard Kardelj za knjigo »Razvoj slovenskega narod

nega vprašanja«;
Boris Ziherl za delo »Književnost in družba«.
To visoko priznanje so nagrajenci v polni meri za

služili in z njimi vred se vesele tega priznanja tudi vsi 
drugi slovenski kulturni delavci in končno vse slovensko 
delovno ljudstvo, kajti Prešernovega duha si lastimo vsi 
brez izjeme. Dobro se zavedamo, da je kulturnost našega 
naroda v nenehnem vzponu in prav gotovo so vsakoletni 
Prešernovi nagrajenci tisti, ki k taki rasti slovenske 
kulture največ pripomorejo.

Tudi to je ena od velikih pridobitev naše narodno
osvobodilne vojne, saj vemo, kako se je v stari Jugo
slaviji godilo našim pesnikom, upodabljajočim umetnikom; 
glasbenikom in znanstvenikom. Težko, težko je bilo dobiti 
založnika za slovensko knjigo, zlasti za napredno knjigo 
in mnogi nadarjeni umetniki so podlegli v borbi za kruh 
in priznanje. Prav tako slabo se je godilo mnogim našim 
klasikom, da omenimo samo Levstika, Jurčiča, Cankarja. 
Zdaj je to drugače. Tolikšnega razcveta in priznanja, kot 
ga je doživela slovenska kultura po osvoboditvi, ne mo
remo beležiti v nobenem drugem obdobju slovenske zgo
dovine. Narodnoosvobodilna vojna in socialna revolucija 
je že v borbi sami postavila temelje slehernemu razvoju 
slovenske kulture na vseh področjih umetnosti in zna
nosti. Partizanske brigade — Prešernova, Levstikova, 
Cankarjeva, so se poimenovale po največjih in najbolj 
naprednih slovenskih kulturnih velikanov; lepo število 
slovenskih kulturnih delavcev je sodelovalo v brigadah ali 
kako drugače. Precej le-teh je žrtvovalo svoje življenje za 
lepšo bodočnost slovenskega delovnega ljudstva.

Danes, ko v polni meri uživamo kulturno dediščino 
v najširšem merilu prosvetljevanja delovnih množic, vemo 
in znamo ceniti stvaritve duha. Podelitev Prešernovih 
nagrad je zato tudi najbolj deklarativen obred počaščenja 
velike Prešernove dediščine in vseh velikih stvaritev duha 
našega sodobnega kulturnega človeka.

T. S.

\ STRNE KfiVClČ:

Za kritično analizo
obstoječega premijskega sistema

Sedanji premijski sistem je 
treba kritično analizirati iz 
dveh razlogov:

Prvič, ker so z letošnjim le
tom premije za gospodarske or
ganizacije neobvezne. Medtem 
ko so bile doslej premije ob
vezne za vsako gospodarsko or
ganizacijo, pa imajo le-te letos 
možnost in dolžnost, da same 
temeljito presodijo, ali bodo ali 
ne in kako bodo postavila pre
mijski sistem, v takšni dose
danji pavšalni obvezi, ki pa je, 
kot rečeno, sedaj odstranjena, 
je tudi del vzrokov za to, da je 
bil marsikje premijski pravil
nik tako nepripravljeno sprejet 
in zelo pavšalno obdelan. Zato 
ker so marsikje hoteli zadostiti 
oziroma so tudi zadostili ob
stoječim predpisom, so ob spre
minjanju premijskih pravilni
kov manjkale temeljite analize 
in predvidevanja, kaj pravza
prav to pomeni v plačilnem si
stemu in v odnosih v kolektivu. 
Sedaj je prva naloga vseh ko- 

' lektivov, da to pomanjkljivost 
odpravijo.

pravilnikov ni enostavno in lah
ko delo. Zato je nujno čim bolj 
izkoristiti sedanje, bodisi pozi
tivne, bodisi negativne izkuš
nje.

Kje so se do sedaj pokazali 
pozitivni rezultati: pozitivni
rezultati so se pokazali povsod 
tam, kjer so bile premije v zve
zi s konkretnim delovnim me
stom in kontoretnim delom. 
Toda za tisto konkretno delo,, 
ki je po svojem značaju tako, 
da spada izven tistega običaj
nega obsega, dolžnosti in ob
veznosti, ki za vsakogar izvi
rajo že iz normalnega delov
nega odnosa. Samo ob sebi je 
umevno, da tako konkretno de
lo ni recimo: ažurnost v knji
govodstvu, redna izterjava dolž
nikov, točno prihajanje na delo, 
urejena korespodenca, vljuden 
odnos do kupca in podobno, 
ker te dolžnosti izvirajo že iz 
samega delovnega odnosa. Men
da sd nihče ne želi takega ko
mercialnega direktorja, kd bo 
prejemal redno plačo za to, da 
bo nevljuden do kupca in pre-

Drugič, imamo iz dosedanjega . mijo zato, da bo vljuden in do-
premijskega sistema celo vrsto 
pozitivnih kakor tudi negativ
nih izkušenj in zato je treba 
te pozitivne kakor tudi negativ
ne izkušnje in rezultate teme
ljito analizirati. To je treba na
praviti z namenom, da pozi
tivne izkušnje čim bolj razši
rimo in utrdimo in negativne 
čim prej popravimo ali odpra
vimo. Delovni kolektivi bodo 
morali zato pravilnike o pre
mijah, tako tiste, ki veljajo za 
nazaj, kakor tudi tiste, ki jih 
bodo sprejeli zja tekoče leto, 
ponovno temeljito analizirati in 
popraviti. Pokazalo se je na
mreč, da izdelava dobrih, eko
nomsko upravičenih in tudi po
litično pravilnih premijskih

Pretekli torek je predsednik Republiškega sveta Zveze sindikatov za Slovenijo, tovariš Stane 
Kavčič sprejel sovjetsko sindikalno delegacijo, ki jo je vodil Andrej Ivanovič Ševčenko, sekre
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bre volje. Vse to pomeni, da je 
treba predvsem premlrati tisto 
konkretno delo, kd spada izven 
običajnih delovnih dolžnosti in 
ki ga je možno v kakršnikoli 
konkretni obliki ugotoviti, evi
dentirati, izračunati in dokazati 
njegov finančni rezultat. Izha
jajoč iz tega kriterija lahko tr
dimo, da so se v dosedanji 
praksi uveljavile sledeče pre
mijske osnove: racionalnejše
izkoriščanje reprodukcijskega 
materiala; manjša poraba go
riva, maziva, električne ener
gije in drugih surovin, seveda 
pod pogojem, da to ne gre na 
račun predpisane kvalitete in 
obsega proizvodnje oziroma 
uslug; racionalnejša uporaba 
uvoženih in za proizvodnjo iz
redno važnih surovin in delov
nih pripomočkov, kot so n. pr. 
igle v tekstilni industriji, sita 
v papirni industriji itd.; manjši 
odstotek izvrženega blaga; iz
boljšanje kakovosti proizvodov, 
ki pa mora biti seveda točno 
ugotovljena z glede na predpi
sani standard. Te premijske 
osnove so dale zelo pozitivne 
rezultate, bodisi da so bile po- 

. stavljene in vezane na indivi
dualnega proizvajalca, bodisi za 
delovno skupino ali za vodjo 
te skupine. Skratka, na osnovi 
vsega tega lahko trdimo, da so 
se vse tiste premijske osnove, 
ki so spodbujale predvsem ne
posrednega delavca na delov
nem mestu In pri stroju, ali pa 
tudi konkretnega organizatorja 
in vodjo proizvodnje za kon
kretno delo, pokazale so se kot 
dobre in tudi dale pozitivne 
ekonomske in politične rezul
tate. Ne mislim, da so naštete 
pozitivne premijske osnove vse, 
ki so se v praksi dobro uvelja
vile; konkretna analiza v vsaki 
posamezni gospodarski organi
zacija, če bo solidno napravlje
na, mora takoj pokazati, ka
tere premijske osno’" «o se iz
kazale kot dobre. Mislim Pa> 
da bi bilo zelo potrebno in ko

ristno, če bi politične organi
zacije pri obravnavanju tega 
vprašanja ne inastopate samo 
z negativnimi, ampak predvsem 
tudi s taksativno naštetetimi 
pozitivnimi premijskimi osno
vami. Ne bi smeli zanemariti 
nobene pozitivne premijske os
nove, za katero je že praksa 
dokazala, da se je uveljavila 
v delovnem kolektivu in dala 
dobre rezultate. Te premijske 
osnove bi bilo treba utrditi, 
razširiti in popularizirati.

Toda smisel premij ni samo 
v spodbujanju individualnega 
dela, ampak je . predvsem tudi 
v nagrajevanju tistega delov
nega mesta in posameznika, od 
katerega je odvisno boljše ali 
slabše delo ali uspeh posamez
nih delovnih skupin, oddelkov 
ali celotnega delovnega kolek
tiva. Drugače povedano, to so 
premijo za organizacijo in 
uspešno delo ter vodstvo po
sameznih delovnih področij v 
okviru gospodarske organizacije. 
Na osnovi dosedanjih izkušenj 
lahko trdimo, da omenjene ob
stoječe 'premijske osnove niso 
zadovoljivo rešile in nagraje-

ekonomskimi gesli o ekonomski 
upravičenosti premijskih osnov 
postavlja take osnove, ki niso 
v redu in jih je treba najodloč
neje kritizirati. Premijske osno
ve. ki so bile določene za sploš
no organizacijo in vodstvo pod
jetja, in tudi tiste premijske 
osnove, ki so bile vezane na 
splošni finančni učinek določene 
goisipodarske organizacije in pri 
katerih ni bilo točno določeno, 
kakšne obveznosti in konkretno 
delo bi morali Izvrševati in iz
vršiti premijski upravičenci, so 
dejansko uzakonile v gospodar
skih organizacijah dodatne pla
če za ozek krog ljudi v pod
jetju. Take premijske osnove 
oziroma dodatne plače so se
veda nepravilne in to brez ozi
ra na to, ali so večje ali manj
še. Cim so premijske osnove 
postavljene tako, da niso v no
beni pravi'vzročni zvezi s kon
kretno produktivnostjo in kon
kretnim prizadevanjem tistih 
ljudi, ki so do njih upravičeni, 
potem predstavljajo v bistvu 
element izkoriščanja, ker omo
gočajo, da posamezniki pobirajo 
rezultate dela vsega kolektiva

mijske osnove za preseganje 
operativnega plana potem na
grajeno. Ali ni očitno, da taka 
premijska osnova zapeljuje ope
rativno vodstvo posamezne go
spodarske organizacije v di
rektno skušnjavo, da si postavi 
operativni plan čim nižje zato, 
da bo potem premija čim višja! 
Odkrito je treba priznati, da so 
se tudi taki primeri že dogo
dili. Ali drug primer: zelo po
gosto je mogoče zaslediti v pre
mijskem pravilniku premijsko 
osnovo za boljše obračanje 
obratnih sredstev v podjetju, 
katere upravičenci so finančno 
komercialni uslužbenci. Pred
vsem se je treba zavedati, da je 
politika z obratnimi sredstvi in 
obračanje celotnih finančnih 
sredstev podjetja predvsem 
stvar organov delavskega sa
moupravljanja, to se pravi, 
predvsem neposredna stvar 
upravnega odbora in posredno 
delavskega sveta. Prepuščati to 
delo, oziroma postavljati stvar 
tako, da vodi vso politiko s fi
nančnimi sredstvi popolnoma 
samostojno samo finančni ko
mercialni sektor, se pravi, zože

ni. §
vale posameznike za tako delo. 
Se več, nekatere obstoječe pre
mijske osnove so povzročile 
mnogo, blago rečeno, čudnih 
ali celo škodljivih pojavov in 
primerov. V tem dejstvu ob
stojajo tudi negativne izkušnje 
obstoječega premijskega siste
ma, ki jih je treba takoj po
praviti in odpraviti.

Pri določevanju premijskih 
osnov za organizacijo in vod
stvo podjetja ali njegovih po
sameznih, delovnih področij, se 
je pokazalo, da splošna napotila 
glede premij, ki so lahko teo
retično pravilna, za današnjo 
prakso ali za urejanje konkret
nih odnosov v podjetjih nič ne 
pomenijo, odnosno celo več, 
dajejo potuho in opravičilo, da 
se s splošnimi in pavšalnimi

Delavske svete bomo volili. Izvršni svet LRS je na zadnji seji 
že določil rok za razpis rednih volitev v delavske svete. Delavski 
sveti bodo pričeli razpisovati volitve od 1. marca naprej, z 
razpisi pa morajo zaključiti najpozneje do 15. aprila. Volitve 
pa bodo opravili do 30. aprila. Tako kot vedno bodo morale biti 
redne volitve delavskih svetov v gradbenih podjetjih opravljene 
do 15. maja, v gostinskih in turističnih podjetjih pa do 31. maja

TOVARIŠ VIKTOR AVBELJ O DRUŽBENEM PLANIRANJU IN VLOGI OBČINSKIH IN OKRAJNIH
PLANOV

ZAVESTNA AKCIJA

IH

Kot smo že poročali, je podpredsed
nik Izvršnega sveta LRS, tovariš Viktor 
Avbelj, v ponedeljek, dne 27. januarja, 
odgovarjal v Domu sindikatov v Ljub
ljani na vprašanja sindikalnih odborni
kov. Uvodoma je opozoril na nekatere 
pojave ob zadnjih razpravah o zveznem 
in republiškem planu perspektivnega 
gospodarskega razvoja in letošnjih 
družbenih planih. Iz njegovih uvodnih 
misli, ki jih objavljamo, bomo razbrali, 
da se mora prava razprava o družbenih 
planih sedaj nadaljevati, ob čemer ve
lja upoštevati določene slabosti, ki smo 
jih opazili v sedanjem toku razprav.

Čeprav pred našim razgovorom ne mislim 
govoriti o značilnostih perspektivnega in letnega 
plana, bi vendarle želel opozoriti na nekatere 
pojave, ki smo jih lahko opazili prav ob zadnjih 
razpravah o perspektivnem gospodarskem raz
voju.

Prvič se je letošnja razprava o planih, ne 
glede na to, ali je bila v zveznem merilu o zvez
nem perspektivnem planu in letnem planu ali 
pri nas v republiškem merilu o republiškem 
perspektivnem in letnem planu, nekako, zožila 
v glavnem samo na eno vprašanje in sicer na 
delitev sredstev. Seveda bi moral biti poudarek 
v razpravi o družbenem planiranju, zlasti pa ob 
tako konkretnih akcijah, kot so družbeni plani, 
predvsem na tistih naloggh, ki naj zagotovijo, 
da bomo lahko razpravljali tudi o delitvi. To se 
pravi, o tistih akcijskih nalogah, ki naj najprej 
zagotovijo sredstva, to je o proizvodnji, o proiz
vodnosti dela, o naši investicijski politiki itd.

O vsem tem je bilo, da še enkrat ponovim, tako 
v zveznem kot tudi v republiškem merilu, izred
no malo govora. Vsa razprava se pravzaprav niti 
ni zožila le na delitev skupnih sredstev, temveč 
v glavnem na delitev proračunskih sredstev, na 
proračun. Tudi v naših časopisih smo lahko iz 
tega razloga opazili svojevrsten odmev razprave. 
Predvsem smo lahko opazili nekatere pojave 
lokalizmov, lokalnega partikularističnega lovlje
nja sredstev za svoje področje, predvsem pa za 
svoj proračun. Zato mislim, da bi se morala 
prava razprava o družbenih planih sedaj nada
ljevati, kajti nič še ni zamujenega. V letu 1958 
in ves čas, ko bomo uresničevali načela in na
loge perspektivnega plana, bomo morali govoriti 
o tem, kako ustvariti tisto materialno osnovo, 
ki naj omogoči, da bo naše družbeno planiranje 
realno, stvarno, govoriti bomo morali o osnovi, 
ki naj zlasti omogoči uspešno uresničevanje ne
katerih naših osnovnih ekonomsko-političnih 
nalog.

Drugič bi rad opozoril na to, da so morali 
letošnji družbeni plani v mnogo večji meri kot 
doslej, mogoče celo prvič v zgodovini našega 
planiranja, računati z obstoječim gospodarskim 
sistemom, zlasti pa še s tistimi ukrepi, s tistimi 
predpisi, ki so bili sprejeti zadnje dni Tam. Med 
drugim gre za zakon o delitvi dohodka gospo
darskih organizacij, gre za predpise o delitvi 

(Nadaljevanje na str. 3.)
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ali objektivnih ekonomskih do
godkov in odnosov, ki jih po
vzročajo naši splošni ekonom
ski pogoji. Take premijske os
nove so predvsem sledeče: za 
boljše vodstvo podjetja na 
sploh, za boljšo organizacijo 
podjetja, za boljši nadzor nad 
podrejenimi, za večji finančni 
učinek podjetja, za boljše 
obračanje finančnih sredstev, 
za izpolnitev oziroma presega
nje opeirativmegia plana pod
jetja za ekspedtt.ino izpolnje
vanje splošnih nalog, ki bi jih 
morali vodstveni kadri v pod
jetju že po službeni dolžnosti 
ekspeditivno izvrševati (v koli
kor svojih nalog ekspeditivno 
in tekoče ne izpolnjujejo, jih je 
treba ,poklicati na odgovornost 
in kritizirati); razne takoimeno- 
vane pridfflostne premije, pri 
katerih so bili vedno glavni 
upravičenci samo administra
tivni uslužbenci, za katere bi 
bilo normalno, da se jim, bo
disi plača nadurno delo, kjer je 
to potrebno, ali se jim da za 
izredno prizadevanje občasne 
nagrade.

Kot rečeno, so vse take in po
dobne premijske osnove mnogo 
preveč pavšalne in nedoločene, 
da bi lahko s konkretnimi eko
nomskimi učinki opravičili nji
hovo pravilnost. Nekatere od 
teh pa skrivajo v sebi celo di
rektno ekonomsko destimula
cijo in elemente izkoriščeval
skega odnosa. Recimo, premij
ska osnova za preseganje ope
rativnih planov je v ekonom
skem pogledu zelo problema
tična. Znano je, da postavlja 
operativne piane predvsem vod
stvo gospodarske ipirgainizacije; 
to operativno vodstvo. je na 
osnovi te splošno določene pre

vali pravice in dolžnosti orga
nov delavskega samoupravlja
nja. Ali bo podjetje najelo večji 
ali manjši kredit, ali bo poslo
valo z večjimi ali manjšimi 
obratnimi sredstvi, to je pred
vsem stvar organov delavskega 
samoupravljanja. Naloga fi- 
načno komercialnega sektorja 
pa je, da na osnovi teh sklepov 
organov delavskega samouprav
ljanja čimbolj vestno, ekspedi
tivno • in ažurno izvršuje teh
nično, strokovno ta administra
tivno poslovanje, ki iz tega Iz
vira. Spričo tega so tozadevne 
premijske osnove politično in 
ekonomskoi. nepravilne in ne
vzdržne. Tudi premijske osnove 
za splošno organizacijo ta bolj
še poslovanje podjetja, katei>e 
učinek naj bi se za tozadevnega 
premijskega upravičenca meril 
v odvisnosti vsega finančnega 
učinka podjetja, so politično in 
ekonomsko nevzdržne. To, da je 
temu res tako, dokazujejo tisti 
primeri, ki jih sicer ni bilo 
mnogo, vendar so prav zaradi 
tega tako absurdni in drastični, 
ko so posamezni vodilni usluž
benci in strokovnjaki podjetij, 
ki so bili več mesecev v ino
zemstvu ali na raznih tečajih, 
pri svojem povratku v podjetje 
sprejeli prav za ta čas ta za 
uspešno vodstvo podjetja pet 
ali celo šestkratne premije. Zdi 
se mi, da je tu vsak komentar 
odveč; to ni premija, ki naj 
spodbuja premijskega upravi
čenca za boljše delo, ampak iz
koriščanje lastnega kolektiva! 
VodsUveni kader v gospodar
skih organizacijah nima nobene 
pravice na dodatne plače. Ta 
vodstveni kader je treba dnJjpo 
plačati, in mislim, da sedaj čte- 

(Nadaljevanje na str. ^
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NA KONFERENCI okrajnega odbora Zveze bor
cev NOV v Kranju so poudarili, da je pred okrajnim 
odborom Zveze borcev kopica nalog. Se bolj naj bi 
skrbeli za otroke padlih borcev, za strokovno izobra
ževanje članov, iz,venarmadno vzgojo in podobno.
— I.V.

NA SEJI STANOVANJSKE SKUPNOSTI v Što
rah so izvolili petčlansko komisijo, ki naj bi v tem 
kraju začela z olepševanjem naselja. Pri svojem delu 
bo sodelovala s hišnimi sveti. — J. M.

NA OBČINSKI KONFERENCI Zveze komunistov 
v Kočevju so ugotovili, da se je delavsko upravljanje 
v tej občini lepo uveljavilo. Nekaj slabosti pa je le 
v manjših delovnih kolektivih. Sodijo, da bodo tudi 
te pomanjkljivosti (ob pomoči občinskega sindikalnega 
sveta) kaj kmalu odpravili. — V. D.

V MESTNEM MUZEJU v Kranju je bila v pretek
lem tednu zgodovinska razstava dokumentarnega gra
diva ^Oktobrska revolucija in delavsko gibanje na 
Slovenskem« (1917—1920. — I.V.

V SINDIKALNI PODRUŽNICI "Kemofarmacije« 
v Ljubljani so pred kratkirp pričeli z nekakšnimi »kul
turnimi« večeri. Na prvem predavanju so člani sin
dikalne organizacije slišali marsikaj zanimivega o 
esperantu in' si ogledali zvočni barvni film »Sedanja 
Avstralija«. — J. S.

V BISTRICI PRI RUŠAH so lani pričeli graditi 
vodovod. Dosedaj so porabili nad milijon dinarjev 
in vsa gradbena dela na rezervoarjih za zajetje vode 
so v glavnem že zaključena. Delovna kolektiva ruške 
tovarne dušika in tovarne termoelektričnih proizvo
dov v Bistrici sta kupila za vodovod nad 3 vagone 
vodovodnih cevi. — G. G.

ČLANI DELOVNEGA KOLEKTIVA Lesnoindu
strijskega podjetja v Kočevju so lani ustanovili stano
vanjsko zadrugo. Spomladi bodo začeli z gradnjo sta
novanj. Na občini v Kočevju pa so se odločili, da bodo 
stanovanjski zadrugi pomagali z več milijonov dinar
jev kredita (iz sklada za gradnjo stanovanj). — V. D.

283 ČLANOV šteje organizacija Rdečega križa v 
Bistrici pri Rušah. V preteklem letu je dala ta orga
nizacija socialno ogroženim članom manjšo pomoč.
— G. G.

NA RAZŠIRJENI SEJI predsedstva občinskega 
sindikalnega sveta pri Ljubljani so proučili sklepe 
VII. plenuma SZDL in stališča Republiškega sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije o nekaterih slabostih 
v dosedanjem delu sindikalnih organizacij. Pogovorili 
so se tudi o nalogah sindikalnih podružnic, ki jih 
imajo v pripravah na volitve v obe skupščini. Pred
lagali so kandidate za arbitražni svet in disciplinsko 
sodišče šentviške občine. — J. G.

NA KONFERENCI komunistov tezenske občine, 
katere se je udeležilo 130 delegatov, so veliko govorili 
o dosedanjem delu, posebno pozornost pa so posvetili 
bližnjim volitvam v republiško tn zvezno skupščino.
— G. D.

V KRANJU so v začetku meseca februarja odprli 
nov otroški vrtec. Vrtec lahko sprejme 30 otrok. — 
M. Dj.

OSEMLETKO V SEVNICI OB DRAVI naj bi 
opremili s centralno kurjavo. Člani pripravljalnega 
odbora bodo ob sodelovanju Tovarne dušika iz Ruš 
in Eles iz Ljubljane zbrali potreben denar. Ce jim bo 
to kmalu uspelo, bodo lahko začeli s prvimi deli že 
to spomlad. — G. G.

V TOVARNI AVTOMOBILOV v Mariboru imajo 
svojo gasilsko organizacijo z 32 člani. V tej tovarni 
imajo organiziran gasilski alarmni sistem, po katerem 
zadostuje le pritisk na gumb, ki je najbliže mestu po
žara, in gasilci lahko na maketi, ki je v dežurni sobi, 
takoj ugotovijo, v katerem delu tovarne gori. — G. D.

V RUŠAH so na občinski konferenci Zveze komu
nistov obširno razpravljali o volitvah v oba zbora 
Zvezne in republiške ljudske skupščine, in izvolili 
delegate za okrajno konferenco Zveze* komunistov. — 
G. G.

V TOVARNI »ISKRA« v Kranju so se odločili, 
da bodo organizirali delavsko šolo. V osmih mesecih 
bo več predavanj o delavskem upravljanju, spoznava
nju novih zakonov in o temeljih naše družbene ure
ditve. — M. Dj.

NA KOBANSKEM, v ruški občini, so začeli 
z elektrifikacijo tega področja. Zdaj gradijo transfor
mator, graditeljem pa pomagajo tudi vojaki — grani
čarji. — G. G.

V OBMEJNI VASI SVETI DUH na Ostrem vrhu
kakor izgleda sploh ne bodo dobili dvorane za kultur
ne prireditve in razne sestanke. Denar, ki je bil za to 
pripravljen, so medtem porabili drugje. Kmetijska 
zadruga tudi ne bo gradila zadružnega doma, češ, 
da sedaj, ko se naj kmečke zadruge manj ukvarjajo 
s trgovino, tudi za zadružni dom ni več tolikšnega 
zanimanja! — G. G. -

V JESENIŠKI ŽELEZARNI so lansko jesen začeli 
graditi tri stanovanjske hiše z desetimi nadstropji in 
štiridesetimi stanovanji. Letos pa bodo zgradili 24 sta
novanj. S stanovanjsko stisko so se spoprijeli tudi v 
železniško transportnem podjetju. Lani so že dogradili 
stanovanjski blok, letos pa bodo preskrbeli delavcem 
še 16 novih stanovanj. — U. Z.

NA PLENUMU sindikalne organizacije v mari
borski Tovarni avtomobilov so sklenili, da bodo kmalu 
poslali v počitniški dom v Omišalj delavce, ki delajo 
na zdravju škodljivih delovnih mestih. Sodijo, da jim 
bo desetdnevni oddih na morju zelo koristil. — S. F.

V MARIBORU, v Tovarni avtomobilov so organi
zirali tečaj za visokokvalificirane delavce. Obiskalo ga 
bo 36 delavcev in delavk. — Š. F.

RAZGOVOR S MKDSEDtffKOM ZBORA PROIZVAJALCEV MED VOSKE OBČINE

Ne samo tovarne
Zima je in počasi prihaja po

mlad. Dež narahlo rosi, tl pa 
stopaš po' lužah. Polno misli 
imaš v glavi. Pred tebej škrip
lje težak kmečki voz, ki se 
spušča nekam v dolino proti to
varni celuloze. Levo in desno 
ob ozki spolzki cesti so kmeč
ke hiše. Tam doli nekje ob že
lezniški prog; pa se razprosti. 
rajo hektari plodnih površin, tu 
in tam pa opaziš tovarniške 
dimnike. V medvoški občini 
imajo oboje: dokaj močno raz
vito industrijo in precej razvi
to kmetijstvo.

Začnite pogovor o njihovih 
tovarnah in prav kmalu vam 
bodo potožili, da so njihovi 
stroji zastareli in da jih bo tre
ba slej ko prej tudi obnoviti.

»O teh stvareh se bomo kar 
precej pogovarjali na zboru 
proizvajalcev naše občine«, mi

POSVETOVANJE O DELOVNI 
ZAŠČITI

Magrnde za zmanjševa
nje nesteč

Ze dobro leto deluje v Ljub
ljani koordinacijski odbor za 
preprečevanje nesreč pri delu. 
Ustanovili so ga Okrajni zavod 
za socialno zavarovanje Ljub
ljana, Okrajni sindikalni svet 
Ljubljana in Svet za delo OLO 
Ljubljana. Prejšnji petek je ta 
odbor sklical krajše posvetova
nje referentov higiensko - teh
nične zaščite, varnostnih tehni
kov in inženirjev' Razen teh so 
se posvetovanja udeležilli tudi 
predstavniki delavskih svetov 
skoraj vseh ijubmjanskih pod
jetij.

Lani je Mo v ljubljanskem 
okraju manj nesreč pri delu, če
prav je več zaposlenih. Nesreča 
so si posebno prizadevali zmanj
šati v 25 kolektivih, in zato so 
bili kolektivi nagrajeni skupaj 
z 1,790.000 dinarji,

V preteklem letu Je bilo v 
Ljudski republiki Sloveniji Okoli 
800.000 lažjih in težjih nesreč 
pri delu. V ljubljanskem okraju 
je bilo 15 */• vseh teh nesreč. Te 
številke nas opozarjajo, da de
lavski sveti še vse premalo raz
pravljajo o higiensko - tehnični 
zaščiti in maloteje v podjetju 
nove delavce ob sprejetju na 
delo seznanjajo z nevarnostmi, 
ki jim pretijo. Prav bi bilo, da 
bi v tovarnah prirejali seminar
je za vse novodošle delavce, 
kjer bi jih seznanjali z njihovim 
delovnim mestom in jih opozori
li na vse nevarnosti pri delu.

D.

je dejal tovariš Stane Grčar, 
predsednik zbora proizvajalcev. 
V tovarni celuloze bomo po 
vsej verjetnosti lahko že letos 
obnovili luiilnico, tovarna barv 
»Color« si bo zgradila nov ob
rat na Rakovniku itd. V Med
vodah smo se odločili, da ne 
bomo industrije razširjali, le 
poskrbeli bomo, da vse tovarne 
temeljito obnovimo, tako da bo
mo s svojimi izdelki še bolj za
dovoljili kupce.

Kadar govorimo o tovarnah, 
njihovih uspehih in težavah, 
večkrat pomislimo tudi na de
lavce. Sprašujemo se, kako ži. 
vijo, kje stanujejo, kje in kako 
se hranijo, kako preživljajo 
svoj prosti čas itd. Pogostokrat 
pa takole tarnamo: Težko je,
kaj hočemo. Nimamo stanovanj. 
Občina nima denarja, tovarne 
pa še manj. Je kaj podobnega 
tudi v Medvodah? Občina je la
ni zgradila en stanovanjski 
blok, letos pa bosta tovarni Co
lor in Celuloza pomagali v ob
čini reševati težko stanovanj
sko krizo. Naša naloga je, je 
dejal tovariš Grčar, prepričati 
vsg proizvajalce v občini, da so 
sami dolžni,reševati težko sta
novanjsko vprašanje.

V Medvodah je precej dru
žin, kjer sta oba, dče in mati 
zaposlena, otroci pa so v vrtcu 
ali pa so prepuščeni samim se
bi ali pa jih varuje kdo drug. 
Zdaj ko bodo tudi druge tovar

ne zgradile nove stanovanjske 
bloke, bo treba razmisliti še o 
marsičem. Nekje si bodo mora. 
li omisliti prostor, kjer bodo 
na otroke pazile starejše žene 
ali pa upokojenci. V Medvodah 
Manjka jim uslužnostnih pod- 
imajo veliko težav z obrtjo, 
jetij. Ko bodo razpravljali o 
stanovanjskih skupnostih, bi bi
lo prav, če bi se kaj dlje po
mudili ob nekaterih koristnih 
predlogih, o ustanavljanju raz
nih servisov. O vseh teh stva
reh so že razpravljali, toda do 
zaključkov se še niso dokopali.

Prvi zbori volivcev so v Med
vodah pri kraju. Do dobra so 
se pomenili o vseh težavah, ki 
jih tarejo. Poleg vsega tega, 
kar smo že povedali, bi bilo 
treba v Medvodah razpravljati 
o moderniziranju trgovine, po. 
živiti delo potrošniških svetov, 
popraviti ceste, mostove, od
preti nova gostišča, pa še mar
sikaj drugega.

Zbor proizvajalcev medvoške 
občine je pred velikimi nalo
gami. Marsikaj bo treba v Med
vodah in okolici še napraviti, 
da se bodo občani, delavci in 
kmetje čimbolje počutili. Člani 
zbora proizvajalcev ne bodo 
smeli gledati le na svoje tovar
ne, trezno bodo morali razsodi
ti, kam- bodo vložili denarna 
sredstva, ki so jih ustvarili v 
delovnih kolektivih.

N. B.

Ob vsakodnevnem praktičnem delu v delavnicah, kjer imajo 
potrebno orodje, se mladi delavci v Tovarni avtomobilov v Ma

riboru usposabljajo za določene poklice

DROBCI Z RAZPRAVE VOLIVCEV V ŠENTJURJU PRI CELJU

V dvanajstih letih 
en stanovanjski blok

Volivce v Šentjurju marsikaj 
teži. Ceste so slabe in neureje
ne, prav takšna je kanalizacija, 
razsvetljava in vodovod. Kmet
je si želijo, da bi čimveč denar, 
ja vložili v gradnjo oziroma po
pravilo stranskih cest in mo
stov. Popraviti b: bilo treba re-

Z OBČNEGA ZBORA REPUBLIŠKEGA ODBORA ZDRUŽENJA 
UČITELJEV IN VZGOJITELJEV POSEBNIH SOL

Reforma
posebnega šolstva

Reforma posebnega šolstva terja več strokovno usposobljenih 
učiteljev. — Člani svetov In organov družbenega upravljanja so 

poročali na občnem zboru

Na občnem zboru Republiške
ga odbora učiteljev in vzgoji
teljev specialnih šol — ta je bil 
v začetku tega meseca — so 
precejšen del razprave posve. 
tili reforme posebnega šolstva.

Uresničitev reforme posebne
ga šolstva terja precej strokov
no usposobljenih učiteljev in 
pedagogov. Zdaj pa je še pre
cej učiteljev, ki so brez potreb
ne strokovne izobrazbe. Zato bi 
bilo prav, če bi se le-ti vpisa
li na poseben oddelek Višje pe
dagoške šole v Ljubljani, kjer 
bi si pridobili potrebno strokov
no znanje, kajti za vzgojno de
lo, fizično in psihično prizadeto 
mladino mora učitelj imeti ra. 
zen osnovnega pedagoškega 
znanja še znanje s področja 
psihologije in psihopatologije.

V pretekli dobi so izvolili ne
kaj članov tega sidikata v raz

ne svete in organe družbenega 
upravljanja. V razpravi na zad
njem občnem zboru pa so učite
lji in pedagogi — člani svetov 
— občnemu zboru poročali o 
svojem delu v teh svetih.

sto, ki pelje iz Glavnega trga 
proti Dramljam. Tudi šolo 
osemletko naj bi razširili.

V Šentjurju in okolici je pre
cej zaposlenih žena, ki so že 
dolga leta želijo otroškega vrt
ca in primernega igrišča.

Volivci, posebno potrošniki— 
delavci vedno pogosteje ugotav
ljajo, da sta bili v Šentjurju 
včasih kar dve pekarni, za obe 
je bilo dovolj dela. Zadnja leta 
pa Sentjurčani sploh nimajo pe
karne, saj so jo ukinili, ker ni 
ustrezala sanitarnim predpi
som. Nove pa niso zgradili.

V Šentjurju je velika stano
vanjska stiska. Občina je v 
dvanajstih letih zgradila le en 
stanovanjski blok. Prav zaradi 
tega so na občini pripravili za. 
zidalni načrt, tako da sl bodo 
lahko delavci sami kmalu začeli 
graditi lastna stanovanja. Pri
pravili so jim poceni zemljišča, 
za katera si bodo najeli sila 
ugoden kredit. Volivci so s tem 
zelo zadovoljni, na zboru pa so 
menili, naj bi poslanci v Ljud
ski skupščini načeli pa tudi re
šili vprašanje, zakaj je tako 
dolga in draga pot, preden si 
graditelji dokopljejo do načr-

NENAPOVEDAN RAZGOVOR PRI »TEHNOGRADNJI« V VUHREDU

Srečanje s sindikatom

tov. Za razvoj kmetijstva bodo 
vložili 200 milijonov dinarjev, 
gozdarstva pa 16 milijonov di
narjev. J. r.

LEP JUBILEJ
Pred šestdesetimi leti — 10. 

februarja leta 1898 — se je v 
Poljčanah rodil v delavski dru
žini Franjo Pivec. Po osvobodit, 
vi, ko se je vrnil z družino iz 
izseljeništva v Maribor, je po
stal sindikalni odbornik. Njego
vi tovariši ga poznajo kot do
brega organizatorja in neumor
nega delavca na kulturno-pro- 
svetnem polju. Zdaj vodi tova
riš Franjo stanovanjsko skup
nost občine Tezno. Skrbi za 
čim boljšo ureditev stanovanj
skih razmer v tem delu delav
skega Maribora, razen tega pa 
že nekaj let uspešno vodi te. 
zensko ljudsko univerzo. Po 
njegovi zaslugi je delo Ljudske 
univerze zaživelo tako, da ima 
sedaj širok krog poslušalcev. Za 
njegovo neumorno delo ga je 
leta 1956 nagradila Zveza Svo
bod in prosvetnih društev Slo
venije.

Tovarišu Francu Pivcu želi. 
mo ob njegovem jubileju še ve
liko srečnih in zadovoljnih let 
v krogu svoje družine.

Člani sindikata Tezno, sode
lavci pri stanovanjski skupno
sti in poslušalci tezenske Ljud
ske univerze.

Seja predsedstva 
Republiškega sveta Zveze 

sindikatov Jugoslavije 
za Slovenijo

V četrtek, dne 6. februarja, je 
bila v prostorih Doma sindika
tov seja predsedstva Republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Jugoslavije za Slovenijo. Sejo 
je vodil predsednik tovariš Sta
ne Kavčič.

Člani predsedstva so med 
drugim razpravljali o pripravah 
na republiški občni zbor Zveze 
sindikatov Jugoslavije za Slove
nijo, o premiranju v gospodar
stvu In o nekaterih problemih 
v zvezi z nagrajevanjem.

Stališča predsedstva Republi
škega sveta glede premlranja v 
gospodarstvu so vsebovana v se
stavku, ki ga je napisal tovariš 
Stane Kavčič in ki ga objavlja
mo na prvi strani. O nekaterih 
problemih v zvezi z nagrajeva
njem in stališči predsedstva pa 
bomo obširneje spregovorili v 
naslednji številki.

B OD
S. R., Ljubljana; — Pesmi 

»Upornikom v Alžiru« ne bo
mo objavili, ker še ni godna 
za tisk. Kaj več vam bomo pi
smeno sporočili.

Jože N., štore: Iz štorske že
lezarne prejemajo vsak teden 
precej člankov, ki jih v tej ali 
oni obliki tudi objavimo. Več
krat pa nam hkrati s sestav
kom pošljete tudi pripombo 
uredništva. Velikokrat ta pri
pomba članek še dopolnjuje, 
zato bi Vam svetovali, da vse 
tisto, kar ste' hoteli povedati v 
pripombi, kar vpletete v sesta
vek.

Alojz Štuhec je mož ostrih 
potez in blagega pogleda. Ka
dar delavce na gradbiščih drav
skih hidrocentral kaj teži, se 
obrnejo na sindikat in ta »sin
dikat« je tovariš Štuhec.

Sešla sva se v čitalnici sindi
kalne podružnice. Pravzaprav 
je to klubska soba, saj je v 
njej knjižnica, čitalnica, tam 
igrajo šah itd. Naselje dravskih 
hidrocentral je že zaživelo v 
lučkah, v čitalnici le nekaj mla
dih in nekaj starejših delavcev. 
Listajo po revijah in časopisih. 
V takem vzdušju seveda nisva 
mogla biti uradna. Pogovor je

neprisiljeno stekel.
— Kako se kaj počutite v teh 

krajih, po govorici b; sodila, da 
niste iz teh krajev?

— Dobro! Jaz ne morem dru
gače povedati, kak zlo dobro. 
Da ga je slabo vodstvo, to sem 
Jaz ne!

Dobro se torej počuti in tudi 
čez vodstvo se ne pritožuje. 
Družino ima še doli pri To
mažu: ženo, tra hčere in sina. 
Rad se vrača sem, kjer ga veže 
poleg skladiščne službe pri hi- 
drocentrali v Vuzenici še tale 
knjižnica, za katero on skrbi. 
No. potem le še kun drugih

DELAVSKA ENOTNOST
Glasilo sindikatov Slovenije, izdaja Kepubliškt svet /.veze sm 

dtkatov za Slovenijo. - Odgovorni urednik France Boštjančič - 
Tisk Časopisno - založniškega podjetja »Slovenski poročevalec* 
v Ljubljani. — Naslov uredništva in uprave: Ljubljana. Čufarjeva 
ulica 3, poštni predal 284. — Telefon uredništva 32-538, uprave 30-045. 
skupni za uredništvo in upravo 32-031. — Račun pri Mestni hranil
nici v Ljubljani 801-606-1-221. - List Izhaja vsak petek. - Rokopisov 
ne vračamo, — Posamezna številka stane 20 din. — Naročnina 
v predplačilu Je mesečna 80 din. četrtletna 240 din. polletna 4fio din 
in celoletna 900 din.

skrbi v kolektivu, med prvimi 
sindikat »dok tam ne bum iz- 
prega ...« Predsednik sindikal
ne podružnice je tudi.

Pogovor je nanesel na delo. . 
Nadvse je vesel, da so začeli 
graditi hidrocentralo pri Ožbol
tu. Za marsikaterega člana tega 
kolektiva bo to že četrta hidro- 
centrala.

— In zdaj začenjate, ko Je 
tak mraz?

Nasmehnil se 1e, meni nestro
kovnjaku, ko bi vendar morala 
vedeti, da je voda pozimi naj
nižja. Največje skrbi bodo s 
preselitvijo iz starega stano
vanjskega naselja nad Vuzeni
co. Doslej so gradili, toda le 
drugim, zase iim ni ostalo časa. 
Zdaj bi si radi postavili v Ma
riboru samske bloke in v če- 
'vorčkih družinska stanovanja, 
‘šnujejo stanovanjsko zadrugo. 
'Ze doslej so si zgradili 30 sta
novanj.

Čas je naglo mineval.
Srečanje s človekom, ki se 

tako nesebično trudi za skupno 
stvar, je res posebno doživetje.

Marija

S KROJAČI IN ČEVLJARJI 
NE BOM PLESAL

Živimo v času predpustnih plesov in 
nič nenavadnega ni, da je Društvo 
inženirjev in tehnikov v Hrastniku 
priredilo ples, na katerega je s povabi
li nabilo svoje člane. Razumljivo je, 
da je ples priredilo v dvorani telo
vadnega društva, ker je to edini kraj 
v Hrastniku, kjer je mogoče prirejati 
večje plese. Zabava je bila višku, ko 
nenadoma vstopita v dvorano, tovariša 
Z. K. in T. A. z željo pač, da bi za
plesala. Povedati moramo, da je pod 
dvorano telovadnega doma kavarna in 
da je glasba, razumljivo, privabila tudi 
nepovabljena gosta. Nista storila prav, 
ker sta prišla nepovabljena na ples, ni 
bilo prav, ker ju pri vratih ni nihče 
ustavil. Bilo bi prav, da bi ju nekdo

vljudno opozoril, da sta prišla nepo
vabljena med zaključeno družbo. Do 
tu teče naša zgodba povsem v redu, 
močno neprijetna pa je postala takrat, 
ko je inženir Jermol zapustil plesalko, 
prijel omenjena tovariša za suknjič in 
ju potiskal proti vratom. Se v slabšo 
luč pa postavlja inženir Jermola iz
java, da s krojači in čevljarji ne bo 
plesal.

Vprašujem se, kako je mogoče, da 
izobraženec, ki skuša veljati za zelo na
prednega človeka, tako pojmuje odnose 
med ljudmi ni da ga je sram plesati 
med rudarji in krojaškimi pomočniki 
Ali mislite, gospod Jermol, da so ‘o 
manjvredni ljudje? Ali mislite, da še 
vedno živimo v čitalniški dobi, ko se

je slovensko izobraienstvo izoliralo od 
delovnega ljudstva in v imenu navi
deznega naprednjaštva prirejalo za
ključene zabave. Če tako mislite, po
tem živite v globoki zmoti. Hrastniško 
delavstvo je v Narodni osvobodilni 

■ borbi postavilo veličasten, spomenik 
času v katerem živimo in ga skušamo 
po svojih močeh spremeniti; hrastni
ško delavstvo se zavedaj, da hočemo iz
boljšati naše življenje in poplemenititi 
odnose med ljudmi. NI SOCIALIZMA 
BREZ SOCIALISTIČNIH, ČLOVEŠKIH 
ODNOSOV. Za človeka, za delovnega 
človeka vlagamo naše napore za lepši 
jutrišnji dan. Ce tega še ne razumete, 
potem je prav, da se nad tem resno 
zamislite. Vinko Trinkaus

KDO IN KDAJ IMA PRAV?
Ni dolgo tega, ko sem zvedel, da se 

je podjetje »Kovinar« z obratom »Pu- 
škarne« v Kranju razdelilo na tri sa
mostojna podjetja, in sicer »Parionar- 
no«, »Puškama« in »Kovinarja«. Po
trkal sem na duri podjetja in povpra
šal, kako to. Vodilni uslužbenci so mi 
povedali: Ta razdelitev na tri podjetja 
pomeni gospodarski napredek. Reči 
moram, da mi je to pojasnilo dobro 
delo, dokler,..

Da, dokler se nisem spomnil na po
dobno pojasnilo lani. Natanko pred 
enim letom, ko sta se podjetji Kovinar 
in Puškama združila v eno podjetje, so 
mi namreč odgovorni ljudje v podjetju 
pojasnili to združitev takole: podjetji 
sta se združili v eno zato, da bo njun 
nastop na trgu reprezentativnejši, in 
v tem se kaže velik napredek.

Ko sem se spomnil na to pojasnilo 
pred letom in ga primerjal s tem da
našnjim, me je zazeblo. Nasprotje je 
bilo takšno, da mu ni primere, obra
zložitev enaka. Iz dveh podjetij je na
stalo pred letom dni eno in po enem 
letu se je to eno podjetje spet razde
lilo na troje samostojnih, majhnih pod
jetij »zaradi gospodarskega napredka«, 
kot so dejali. ‘

Seveda se bo s tem spet povečalo 
povpraševanje po direktorjih, ki jih so
deč po razpisih v časopisih, še vedno 
primanjkuje.

Res čudno ustanavljanje in razfor- 
miranje podjetij, kajne? S. B.

OPOMBA UREDNIŠTVA: ^Dopisniku 
pritrjujemo. Res čudna gospodarska 
politika. Dobro se še qpomrmmo, da 
nam je pred letom dni opisal razloge, 
zavoljo katerih sta se podjetji Kovinar 
in Puškama združili. Tudi nas zani
majo razlogi, seveda globlji od teh po
vršnih, kot jih -je zvedel dopisnik na 
vodstvu podjetja. Upamo, da bo kdo 
od omenjenega vodstva podjetja stvari 
pojasnil našim bralcem ali pa da bo to 
pojasnil kdo z občine.

NOVA AVTOBUSNA POSTAJA 
V KRANJU?

V Kranju zadnji čas precej razprav
ljajo prebivalci o tem, ali je potrebna 
ali ne in kje naj stoji nova avtobusna 
postaja. Tisti, ki zagovarjajo gradnjo 
nove avtobusne postaje, pravijo, da bi 
morali zgraditi novo in moderno pri sin
dikalnem domu, to je blizu okrajnega 
poslopja in gimnazije. Stara postaja še 
stoji. Pred dobrimi štirimi leti je bila 
zgrajena in zanjo so porabili precej de
narja. Res je, da je prostor tamkaj te
sen, da širši avtobus ne more blizu, da 
mislijo okolico modernizirati, toda... Ali 
niso mogli na vse te stvari pomisliti 
takrat, ko so staro avtobusno postajo 
preurejali?

V teh razpravah o avtobusni postaji 
pa se križajo mnenja, kje naj bi stala. 
Nekateri menijo, naj bo v središču me
sta, ker je železniška postaja že Itak 
odmaknjena, drugi pa se ogrevajo za 
gradnjo , nove pri železniški postaji. 
Prometne težave v Kranju, ki naslaja
jo po mnenju nekaterih zaradi pre
majhnega avtobusnega postajališča, bi 
mogoče lahko rešili tako, da bi bila po
stajališča za posamezne kraje na posa
meznih cestah. Na Jezerski cesti za Je
zerčana in Kranjčana, na Golniški za 
Golničana itd. Tako bi prihranili pre
cej denarja. Če pa so v Kranju res tako 
založeni z denarjem, naj primaknejo 
nekaj milijonov k tistim, ki jih ima sin
dikat in naj bi vendarle že enkrat do
končali graditev sindikalnega doma.

S. B.
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Vsem naročnikom 
in zaupnikom

se zahvaljujemo na poslani naročnini za leto 1958 In 
obenem pričakujemo, da to store še ostali, saj so nam 
sredstva za redno izhajanje nujno potrebna.

Glede na stroške izdajanja in večji obseg lista 
mo bili prisiljeni povečati naročnino, kar smo vsem or
ganizacijam pismeno sporočili, obenem pa to povišanje 
objavili nekajkrat v samem listu.

Naročnina na »DELAVSKO ENOTNOST« znaša v le
tu 1958: MESEČNA 80 din, ČETRTLETNA 240 din, POL
LETNA 460 din in CELOLETNA 900 din.

Nekateri naročniki in zaupniki so to, tudi za nas ne
ljubo, toda nujno spremembo, prezrli in so nam nakazali 
kot celoletno naročnino le znesek 480 din.

Naročnikom in zaupnikom vljudno sporočamo, da bo
mo ta znesek vodili kot akontacijo, v pričakovanju, da bo 
razlika do polne naročnine skoraj poravnana.

Prav lepo in tovariško Vas pozdravljamo!
UPRAVA

NA POBUDO SINDIKALNEGA 
SVETA SO NA KMETIJSKEM 
GOZDARSKEM POSESTVU S 

KOČEVJU IZVOLILI

OBRATNE DELAVSKE 
SVETE

Na kmetijsko-gozdarskem po
sestvu, ki se razprostira na ob
sežnem področju Kočevske, je 
zaposlenih precej delavcev — 
kmetijcev in gozdarjev. Posest
vo je razdeljeno na kmetijsko 
in gozdno upravo. Do nedavne, 
ga so imeli v tem podjetju samo 
osrednji delavski svet. Izkušnje 
pa so pokazale, da bi bilo bo
lje, če bi na posameznih kme
tijskih in gozdnih upravah iz
volili tudi obratne delavske 
svete. Zato so na pobudo sindi
kalnega sveta in komisije za 
delavsko in družbeno upravlja
nja tudi izvolili obratne delav
ske svete. Ti sveti zdaj rešuje, 
jo določena vprašanja, o vpra
šanjih pa, ki se tičejo vsega po
sestva razpravlja centralni de-

P0MENEK 0 PREMIJAH S TOVARIŠEM KVASOM, PREDSEDNIKOM REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA KOVINARSKIH
DELAVCEV

ftdo je upravičen?

lavski svet. V. D.

Tovariša Jaka Kvasa, pred
sednika s&ndifcatba delavcev ko
vinske stroke Slovenije sem 
zmoti*! pri pisanju. Pripravljal 
se je na sejo Republiškega od
bora.

»Premije! Kako so dosle pre- 
miiradi v naši stroki?« je pono
vil moje vprašanje.

»Ne pričakuj, da ti bom pri
povedoval o milijonskih premi
jah in ne vem o čem še, kar je 
v nekaterih drugih podjetjih —’ 
včasih tudi neupravičeno — po
vzročilo toliko prahu. Tega pni 
nas ni bilo ...»

Za kritično analizo
obstoječega premijskega pravilnika

(Nadaljevanje s 1. strani)

ločene redne mesečne plače 
vodstvenega in strokovnega ka
dra v podjetjih dokazujejo, da 
je bila v tem pogledu v zadnjih 
dveh letih izbojevana pravilna 
in koristna zmaga proti vsem 
uravnilovskim in kvazisociali- 
stičnim tedencam. Ti kadri ima
jo danes relativno že take pla
če, da je popolnoma jasno, da 
so njihovi redni mesečni pre
jemki upravičeni dejansko sa
mo tedaj, kadar na svojem de
lovnem službenem mestu poka
žejo vse svoje znanje, prizadev
nost, skrb in povezanost z 
vsem poslovanjem in stanjem 
delovnega kolektiva.

Iz vseh teh negativnih pri
merov in nepravilnih premij
skih osnov je razvidno, da vpra
šanje pravilnega spodbujanja 
posameznikov za boljšo' organi
zacijo in vodstvo gospodarskih 
organizacij ostane odprto in ne
rešeno. Kako ga bodlo reševali 
v bodočnosti, bo pokazala prak
sa. Ta praksa pa tudi kaže, da 
je dosedanja pot v tem pogledu 
nepravilna in jo je treba zapu
stiti. Bolje je biti brez premij
skega pravilnika, kot pa imeti 
takega, ki uzakonjuje izkorišče
valske odnose v podjetju, kvari 
in korumpira posamezne kadre 
in povzroča upravičeno nezado
voljstvo* v naši javnosti, kajti 
popolnoma razumljivo je, da so 
vse take premijske osnove, zla
sti pa njihova denarna realiza
cija, naletele na veliko kritiko 
in nezadovoljstvo, ne samo pri 
prizadetih kolektivih, ampak 
tudi v širši javnosti. Nobenega 
dvoma ni, da je ta kritika in to 
nezadovoljstvo popolnoma upra
vičeno in pravilno. Splošna po
litična zavest našega delovnega 
človeka je danes že taka, da ne 
prenese in ima prav, da ne pre
nese, kakršenkoli element izko
riščanja in pobiranja dohodkov 
nekaterih posameznikov na tuj 
račun. Spričo tega so vsi ti pri
meri politično in ekonomsko 
nevzdržni, nepravilni in škod
ljivi in jih je treba najbolj 
energično in čimprej odpraviti. 
Zlasti sindikalne organizacije 
morajo vse take primere najod
ločneje obsoditi in zahtevati, da 
se stvari takoj popravijo. Tega 
problema tudi z ekonomskega 
vidika ni podcenjevati.. Analiza 
kaže, da so v povprečju gospo
darske organizacije s premij
skimi pravilniki odredile za 
premije približno eno tretjino 
tistih denarnih sredstev, ki so 
bila namenjena za dodatna iz
plačila delavcem in nameščen
cem iz takoimenovanega dobič
ka. Ta sredstva pa so skupaj 
z izplačili za socialno .zavarova
nje precej izdatna. In zato je 
tem bolj važno, če je njihovo 
Izplačevanje upravičeno in za
služeno, ali pa neupravičeno in 
nezasluženo. ’

Iz vsega povedanega se vidi, 
kako nujno je kritično analizi
rati- sedanji premijski sistem v 
gospodarskih organizacijah. To
da ta analiza bi morala biti zelo 
stvarna, vsestranska in kon
kretna. Zelo zgrešeno bi bilo 
stvar postaviti tako, kot da je 
sedaj osnovno in 'najvažnejše 
začeti posebno hajko proti ti
stemu krogu ljudi, ki so bili ne
pravilno premirani. S takim pri
jemom seveda stvari ne bi po
pravah, ampak bi verjetno po
vzročili mnogo novih težav in 
problemov. Treba se je zave
dati, da so se premije povsod 
na splošno zelo forsirale, da so 
bile postavljene kot obvezne in 
da smo imeli vsi skupaj mnogo 
premalo izkušenj, da bi lahko 
v relativno kratkem času pra
vilno določili premije. Spričo 
vsega tega seveda sedaj nima 
smisla samo kritizirati in ner
gati levo in desno, ampak je 
skupna naloga vseh gospodar
skih in političnih oiniteljev v 
podjetjih, vključno z operativ
nim vodstvenim kadrom, da ob
stoječe premijske pravilnike 
kritično analizirajo in popra
vijo. Te korekture je treba na
praviti taiko za v bodoče, kakor 
tudi za nazaj, da se na ta način 
Prepreči nepravilno premijsko

izplačevanje na osnovi zaključ
nih računov, ki jih sedaj se
stavljajo kakor tudi, da se po
pravijo že realizirani najbolj 
drastični in očitno nepravilni in 
škodljivi primeri. Vsakemu, ki 
je v okviru gospodarske orga
nizacije pripravljen pri tem de
lu sodelovati in ki je priprav
ljen priznati politično im eko
nomsko negativne posledice ne
pravilno postavljenih premij
skih osnov, je treba dati mož
nost, da se vključi v to kon
kretno delo. Najodločneje pa je 
treba kritizirati predvsem ti
stega, ki bi se tudi sedaj, ko so 
stvari ha osnovi pridobljenih 
izkušenj postale že prilično jas
ne, upiral konstruktivnim pri
zadevanjem, da bi se popravile. 
Ponavljam, da je treba take pri
mere z vso odločnostjo obso
diti in odstraniti njihov nega
tivni vpliv.

Na osnovi takega političnega 
vzdušja, katerega nosilec vin 
ustvarjalec bi morale biti pred
vsem sindikalne organizacije v 
gospodarskih organizacijah, je 
potem možno in potrebno, 
da sc v relativno kratkem 
času odgovorni organi vod

stev podjetij, delavskega samo
upravljanja in organi komun 
konkretno lotijo tega posla in 
čimprej opravijo potrebne ko- 
uekturev V takem .političnem 
vzdušju in gledanju na te stvari 
se tudi ni treba bati, če bo tre
ba sem in tja z administrativ
nimi ukrepi preprečiti kako ne
upravičeno izplačilo tako dolgo, 
da se stvari analizirajo in posta
vijo na pravo mesto. Bilo bi 
nepravilno, če bi bile sedaj sin
dikalne organizacije operativni 
popravljalec premij; sindikalne 
organizacije naj se operativno 
ne vmešavajo v to delo. V to 
delo se morajo sindikalne orga
nizacije politično vmešati. Ustva
riti morajo pravilno razpolože
nje, gledanje, pravilne politične 
in ekonomske kriterije v od
nosu do takega vprašanja. Na
loga državno operativnih in go
spodarskih organoov pa je, da 
potem premijski sistem kon
kretno popravijo.

Na koncu bi opozoril še na 
sledeče: istočasno, ko morajo
sindikalne organizacije podpreti 
kritiko, ki je usmerjena proti 
nepravilnim premijskim osno
vam, in ko zahtevajo, da se te

popravijo, pa je treba videti 
v tem tudi nevarnost, da bi se 
okrepile oziroma ponovno oži
vele že nekatere premagane 
uravnilovske in lažnosoCialne 
težnje. Sindikalne organizacije 
ne smejo pozabiti na to nevar
nost, ne smejo podcenjevati ta
kega primitivnega gledanja ali 
celo podpihovati določena ne- 
razpioloženja proti operativnemu 
im strokovnotehničnemu kadru 
v podjetjih, ki jih največkrat 
povzročajo in širijo tisti posa-

Tako sva se začela pomenko
vati o premijah. Tovariš Kvas 
je nadaljeval:

»V naši stroki je več in sicer 
med seboj zelo različnih pre
mijskih sistemov Predvsem se 
razlikujejo premijske osnove; 
nekatere so namreč zelo jasne, 
druge pa povsem »pavšalne«. 
Le-te nimajo nikakršnega eko
nomskega opravičila in so za
pisane predvsem zato, da je 
lahko premiram tudi vodiimd 
kader. Kajti tu so osnove za 
premije »dzvršenje plana«, 
ustvaritev dobička gospodarske 
organizacije«, ».redna dobava 
ali odprema surovin in materi
ala« in podobno. Vendar moram 
poudariti, da so takšni premij- 
sik; pravilniki le bolj ali manj 
izjemni. To naj podprem s šte
vilkami: V elektrogospodarstvu, 
kovinsko predelovalni in strojn; 
industriji je bilo v devetih me
secih 195?. leta izplačanih za 
premije 142,370.000 dinarjev. To 
predstavlja 3.1°/(i vseh izplača
nih plač v tem času. Povem pa 
še, da je bilo med tistimi, ki so 
sprejeli premije, 20°/o vseh za- 
pioslendh v omenjenih strokah, 
kar poimemi, da «o dobil; za 
premije povprečno približno 15 
odstotkov za mesečne p)la^e'

Podrobno je s tem takole:
Visokioikv&lificiranl .delavci so 

prejeli na račun teh premij 
39,295.000 dinarjev, kvalificirani 
delavci 31,474-000 dinarjev, pol- 

' kvaliificiiranl 8,302.000 .dinarjev, 
nekvalificirani 1,646.000 dinar
jev. Med - visokokvalificirane 
uslužbence so razdelili 34,702.000

sistem »premij za pogonsko pri
pravljenost«, kar pomeni, da so 
vsi v elektrogospodarstvu za
posleni upravičeni do premij- 
Zato imam pomisleke proti ta
kemu Sistemu in ni slučajno, da 
je že v razpravi osnutek nove
ga premijskega pravilfiika v 
elektrogospodarstvu, ki bo sku
šal uveljaviti bolj ekonomske 
premijske osnove.«

Potem je tovariš Jaka Kvas 
nanizal nekaj svojih misli o 
premiranju.

»Mislim, da ni prav, da tisti, 
ki delajo po normi a,L; akordu, 
nimajo pravice do premije — 
kot je zapisano v nekaterih 
premijskih pravilnikih — ker 
tudi to omogoča, da so premira- 
nd samo uslužbenci ali tehnični 
kader. Krog premijskih upravi
čencev je treba razširiti in si
cer na vse tiste, ki so zaposle
ni na takšnih delovnih mestih, 
kjer neposredno vplivajo na go
spodarski rezultat, na primer 
na vse tiste, ki delajo na takih 
delovnih mestih, kjer se da ve
liko prihraniti na surovinah ali 
materialu, kjer -Se dajo znižati 
proizvodni stroški in podobno 
in za kar v sedanjih premijskih 
pravilnikih ni zadostne spod
bude. Mislim na to* da mora 
bit; osnova za premijo točno 
izračunljiva.

V n-aši stroki delamo z orod
ji velike vrednosti. Tudi varo
vanje teh orodij bi morali pre- 
mira&, kar bi nedvomno vpli
valo na zmanjšanje raznih lo
mov ali izrabo teh orodij. Bre- 
mdrali naj bi tudi kvaliteto iz
delkov (znižanje izmeta), re
montne in združevalne skupine 
za znižanje časa remontov m 
brezhibno vzdrževanje strojev 
in naprav.

Seveda je prav tako nevzdr
žen premijski pravilnik, ki mu 
je botrovala težnja po uravni
lovki, »vsi in sicer enako — al1 
nobeden«, kot j.ih zasledimo tu 
tn tam in ki ne dajo nikakrš
nega pozitivnega rezultata.«

Tovariš Kvas je potem še da
jal, da ima resne pomisleke na 
to, da v premijskem sistemu 
sodeluje del vodilnega in admi
nistrativnega osebja, še pose
bej če gre za knjigovodje al; za 
nabavljače itd., potem pa je še 
dejal:

»Popolnoma ste prenehali pi
sati o novatorjih in racionaliiza- 
torjih. In danes je tako, da če 
kje kdo kaj racionalizira, dobi 
za to tako šibko nagrado, da 
nikakor ne more biti spodbudna 
ne zanj in ne za druge,« je za
ključil tovariš Kvas.

D. D.

mezniki, katerim ni. mnogo mar - dinarjev za premije, med kva
lificirane uslužbence (med te 
spadajo razen tehnikov še knji
govodje, komercialisti), 22 mi
lijonov 686.000 dinarjev, med 
polkvalificirane uslužbence 3 
milijone 664.000 dinarjev in ne
kvalificirane uslužbence 601.000 
dinarjev.

Iz tega sledi, da so več j; del 
premij sprejeli delavci na tistih 
mestih, kjer so premije dejan
sko upravičene. V pojasnilo pa 
moram še povedati, da je zne
sek pri uslužbencih tako velik 
zaradi posebnega premijskega 
sistema, ki ga imajo. v elektro
gospodarstvu. V elektrogospo-

KAKO JE S PREMIJAMI V KMETIJSTVU

PREDVSEM — PLAČEVANJE 
PO PRIDELKU

celotno stanje, razvoj in poslo
vanje gospodarske organizacije, 
ampak je njihov osnovni inte
res, kako bi na osnovi delov
nega razmerja pridobili za sebe 
čim večje koristi pri najmanj
šem delovnem učinku. Proti ta
kim stremljenjem in takim po
sameznikom pa morajo sindi
kalne organizacije tudi v tem 
položaju najodločneje nastopiti, 
ker so koncem koncev tudi ti 
primeri ekonomsko in politično 
nevzdržni in nepravilni prav 
tako, kot so politično in eko
nomsko nevzdržne in nepravilne 
tudi nekatere premijske osnove. 
STANE KAVClC. dainstvu (imajo namreč zvezni

Poiskal sem predsednika In 
tajnika sindikata kmetijskih in 
gozdnih delavcev Slovenije, to
variša Razdriha tn Martinca ter 
ju poprosil, naj mi povesta, ka
ko je s premijami v kmetijstvu, 
kakšne so in ali so se »obnesle«.

Preberite, kaj sem zvedel:
Na kmetijskih posestvih nima

jo vpeljanega premijskega siste
ma. To so le redke izjeme, toda 
o tem pozneje. Po , vztrajnem 
prizadevanju sindikata in zdru
ženja se je na kmetijskih po
sestvih uveljavilo načelo plače
vanja po količini proizvodov. To 
je nekakšno plačevanje po učin-

ZAVESTMA AKCIJA
JE POTREBNA ZA ODPRAVLJANJE NEKATERIH POMANJKLJIVOSTI

Prav zaradi tega 
v letošnjem letu

(Nadaljevanje s 1. strani)

sredstev znotraj podjetja itd. 
imajo naši gospodarski plani 
vse bolj značaj planov, ki naj predstavljajo do
ločeno predvidevanje gospodarskega razvoja, do
ločeno usmerjanje in predvidevanje o delitvi 
vseh družbenih sredstev. V tem smislu ne pred
stavljajo ti plani neko razdelitev sredstev, loka
cijo naše dejavnosti, temveč predstavljajo vse 
bolj neko splošno linijo bodočega razvoja. Ta 
linija bodočega razvoja pa ni tako splošna, da 
ob tem ne bi mogli zaznati konkretnih nalog, 
ki naj jih uresničijo tisti organi, ki bodo razpo
lagali z določenimi sredstvi in ki naj ta sredstva 
uporabljajo v določene namene, v podporo za 
uresničitev nalog, določenih v planih.

Zaradi tega imamo v družbenih planih v le
tošnjem letu pravzaprav prvič obseženo samo 
osnovno delitev vseh družbenih sredstev in to 
na osnovne oblike potrošnje: na potrošnjo za 
razširjeno reprodukcijo, na osebno potrošnjo in 
tako imenovano neproduktivno, to je splošno 
potrošnjo. S tem je po našem mnenju najbolje 
upoštevano dejstvo, da je treba obenem s pre
nesenimi pravicami in nalogami prinašati na pri- 
tojne organe tudi ustrezajoča sredstva in zago
toviti, da bodo ti organi sredstva samostojno 
razdeljevali, samostojno z njimi razpolagali, obe
nem pa prevzeli tudi polno odgovornost za ure
sničenje skupnih nalog na svoje področju.

Ce razumemo planiranje tako, potem se nam 
lahko zazdi, kot da gre za dve stvari, ki sta si 
med seboj nasprotni. Po eni strani gre za dolo
čeno usmerjanje, obseženo v družbenih planih, 
gre na primer za takšno razpolaganje s sredstvi, 
ki naj zagotovi, da bo glede našilf osnovnih na
log akcija povsod enaka. Poudarjam pa, da takš
no usmerjanje ni v nasprotju s samoupravnost
jo, ni v nasprotju s samoupravnimi pravicami 
posameznih organov. Mislim, da je popolnoma 
jasno, da tega nasprotja ni. Tega1 nasprotja ni 
zlasti ne zaradi tega, ker je usmerjanje, id ga 
predvidevajo naši plani, res splošno, nekonkret- 
no. takšno, da skuša preoričati vse organe, ki 
razpolagajo s sredstvi, v kakšni smeri, kje naj 
ta sredstva uporabljajo. Pri razdelitvi sredstev 
ni govora o nobenih lokacijah, o nobenih kon
kretnih objektih, temveč so samo naštete okvir
ne potrebe posameznih panog, ki naj jih zago
tovi . bodoči gospodarski razvoj.

Mislim, da je s tem pravzaprav podčrtano 
dejstvo, da moramo ob demokratizaciji v celot
nem našem dogajanju računati z nekirfi elemen
tom usmerjanja določenega razvoja, predvsem pa 
da moramo računati z veliko potrebo o zavesti, 
ki se oblikuje na najrazličnejših stopnjah, o za
vesti, ki mora slediti načelom naše skupne vse
državne politike. Računati moramo pa to, da 
bodo tiste sile, ki sicer s sredstvi prosto razpola
gajo, zavestno sledile tem začrtanim osnovam 
našega bodočega gospodarskega razvoja. Če tega 
ne bi bilo, je za nas možen samo en izhod in to 
je centralistično administrativno poseganje na 
področje gospodarstva. Brez razvijanja in utrje
vanja demokratičnosti v delitvi sredstev je lo
gično, da se lahko uveljavlja administrativno 
vmešavanje. Zlasti pa bi bilo brez nadaljnjega 
potrebno tako vmešavanje, če bi ugotovili, da
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zavest pri nas še ni toliko razvita, da bi sledila 
naši začrtani poti, osnovnim ak.-polit. nalogam.

Tretja stvar, na katero hočem opozoriti, je 
vloga občinskih in okrajnih planov v tem času. 
Prav sedaj bodo ljudski odbori sprejemali per
spektivne in letne plane ter proračune. Mislimo, 
da imajo okrajni in občinski plani predvsem 
dvojen pomen:

Za svoja področja bodo morali konkretizirati 
tisto ekonomsko politiko, ki je na splošno obse
žena v republiškem perspektivnem ali pa re
publiškem letnem planu. Ta dva plana sta res 
dokaj splošna. Slišati je bilo celo pripombe, da 
sta presplošna, da bi morali nekatere stvari bolj 
konkretno določiti. Smatrali smo, da je v repub
liškem obsegu težko konkretizirati naloge za ob
močja posameznih okrajev in občin in zato me
nimo, da je to predvsem naloga okrajnih in 
občinskih planov. Kolikor bliže je ta plan tiste
mu mestu, kjer se bije boj predvsem za mate
rialno osnovo v našem nadaljnjem razvoju, toli
ko je jasnejše, da je hočeš nočeš tudi pod več
jim pritiskom konkretnih problemov, konkretnih 
vprašanj in nalog, ki se pojavljajo na dotičnem 
področju. Ob takšnem načinu planiranja bodo 
morali biti najkonkretnejši plani ali programi, 
ki jih sestavljajo same gospodarske organizacije. 
Na njihovih programih, predvidevanjih in na 
njihovih planih pravzaprav slonijo vsi ostali 
plani. Res je, da v tem času ni bilo mogoče na 
takšen način, to je od spodaj navzgor, sestav
ljati zveznega plana. Takrat ko so planski organi 
pripravljali zvezni plan, pa je bilo vendarle do
seženo oziroma ustvarjeno sodelovanje od spo
daj navzgor. Če govorimo o tem, da bi morali 
ti plani konkretizirati nekatere naloge, bi bilo 
zlasti potrebno, da točno določijo, kakšno naj bo 
razmerje v odnosih med mestom in vasjo.

Kako naj se pravzaprav v prihodnjem ob
dobju uresničevanja nekaterih nalog koncentri
rajo sile na uspešno reševanje perečih proble
mov mest v industrijskih centrih, to se pravi 
tam, kjer je položaj zaradi našega dosedanjega 
gospodarskega razvoja najbolj zaostren. Pri tem 
mislimo predvsem na uspešno reševanje komu
nalnih služb, stanovanjskih in prometnih prob
lemov, preskrbe, šolstva itd., skratka vse tisto, 
kar predstavlja pod enim naslovom življenjski 
standard. Uspešno reševanje teh problemov ni
kakor ne pomeni samo zadostitev potrebam 
standarda, temveč obenem tudi omogoča boljše 
izkoriščanje zmogljivosti, ki jih že imamo v me
stih in industrijskih središčih.

Druga naloga občinskih in okrajnih članov 
pa je predvsem v vsklajevanju predvidevanj z 
ostalimi plani, to je republiškima in zveznima. 
Predvsem gre za to, da se podredijo naloge, ki 
jih bodo vsebovali občinski in okrajni plani, 
uspešnemu uresničevanju dveh naših osnovnih 
nalog, to je povečanju osebne potrošnje in iz
ravnavanju oziroma zmanjševanju primanjkljaja 
v plačilni bilanci. Seveda bodo morali ljudski 
odbori temu prilagoditi tudi svojo investicijsko 
politiko. Predvsem pa bo treba končno enkrat 
preiti od ugotavljanja nekaterih nalog k njiho
vemu uresničevanju. Gre za razvoj tistih panog, 
ki so do sedaj zaostajale, to je zlasti kmetijstva, 
trgovine, obrti, gostinstva, turizma in tudi ne-
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katerih proizvodnih panog. Ljudski odbori bodo 
morali usmerjati svoja sredstva tako, da bodo 
odpravljali nesorazmerja, ki so nastala v tem 
smislu, pa tudi nesorazmerja v razvoju znotraj 
same industrije.

Končno hočem opozoriti še na to, da so v 
zadnjem času nekateri problemi, ki so bili izred
no zaostreni, jasno pokazali, da je sedaj potreb
na zavestna akcija za odpravljanje nekaterih 
nenormalnosti oziroma slabosti. Teh ni povzročil 
samo dosedanji razvoj, temveč jih je najbrže 
povzročilo napačno razumevanje vloge od poe- 
dinca pa preko gospodarskih organizacij, ljud
skih odborov in njihovih organov pa do splošno 
družbene intervencije na tistih področjih, kjer 
bi svoboden ekonomski razvoj, svobodno delo
vanje ekonomskih zakonitosti brez zavestnega 
usmerjanja in obvladanja lahko omogoča tudi 
nezdrave pojave in ekscese. So področja, kjer ne 
moremo stati ravnodušni do določenih pojavov 
in kjer se ne moremo izogniti ukrepom, ki bi 
jih v preteklosti prvi trenutek proglasili' za ad
ministrativne. To sta konkretno sedaj na primer 
področji premij in tržišča, problema, s katerima 
ste se tudi vi najpogosteje srečavali v času raz
prav o perspektivnih planih. Mislim, da pojavi 
na teh dveh področjih opozarjajo na določeno 
nevarnost, opozarjajo, da je dejansko potrebna 
družbena intervencija, če gre razvoj tako na
pačno pot. Samo takrat je mogoče uveljaviti 
svobodno delovanje ekonomskih zakonitosti, če 
te _ utrjujejo stabilnost našega gospodarstva, 
utrjujejo tiste družbene odnose, kakor so ti 
predvideni in zaželeni. Če pa stihijski razvoj ni 
vsklajen s temi družbenimi cilji in nalogami, je 
nedvomno potrebno, da družba organizirano in
tervenira tudi z nekaterimi akti in ukrepi, ki 
bi jih lahko kdo imenoval administrativne, ki 
pa so predvsem usmerjevalni instrumenti, po
trebni za uresničenje planskega gospodarskega 
razvoja. Takšna družbena intervencija je potreb
na zato, ker so plani sami preokoren instrument, 
ki ne more urejati niti predvidevati vseh kon
kretnosti, ki se nekatere pokažejo v pravi luči 
šele v določenem planskem razdobju, torej med 
izvrševanjem nalog, obseženih v planu.

Ne mislim govoriti 9 tem, kakšni administra
tivni ukrepi so v teh primerih možni oziroma 
potrebni. Opozoril bi le na to, da kljub temu, 
čeprav imamo močne sindikate, močno Sociali
stično zvezo, organe oblasti in državne uprave 
itd., teh ukrepov, ki so bili že zdavnaj potrebni, 
nismo uveljavili. Kljub temu, da je bilo vsem 
jasno, da je takšna intervencija mogoča in nuj
na, te družbene intervencije, ki bi je nihče ne 
mogel imenovati administrativno, ni bilo. Te in
tervencije ni bilo, čeprav so bili ljudski odbori 
na primer glede premij že zdavnaj pooblaščeni 
intervenirati, kjer je bilo to potrebno, čeprav je 
bilo dokaj jasno, da takšnih pojavov, kakršni so 
bili v začetku leta na tržišču glede oblikovanja 
in povišanja cen, niso zahtevali nobeni instru
menti in najmanj gospodarski razvoj sam. V pri
meru slabosti premiranja in neupravičenih pre
mikov v cenah, pa je to intervencijo gospodarski 
razvoj zahteval in je bila naloga nas vseh fak
torjev opozoriti na te pojave oziroma jih v svo
jih pristojnosti onemogočiti. Predvidevan in nu
jen nadaljnji politični in gospodarski razvoj in 
sistem take neupravičene pojave odločno odkla
nja. V kolikor pa so ti pojavi omogočeni zaradi 
pomanjkljivih ekonomskih instrumentov, potem 
je popolnoma jasno, da kritika ne velja sistemu, 
ampak edinole tem pomanjkljivostim, ki jih bo
mo s konstruktivnim sodelovanjem vseh priza
detih in odgovornih činiteljev lahko pravočasno 
ugotovili in uspešno odpravili.

VIKTOR AVBELJ

ku na višji stopnji, po domač# 
bi rekli — plačevanje po pridel
ku. Ta način nagrajevanja se je 
obnesel in zdaj si prizadevajo 
tudi v zadružnem sektorju pre
iti na tak način plačevanja.

Tam, kjer so bila združena 
kmetijska in gozdna posestva 
oziroma tam, kjer so imeli tudi 
lesne obrate, so vpeljali še pre
mijski sistem. Medtem ko se je 
le-ta prav dobro obnesel na 
kmetijsko gospodarskem pose
stvu Novo mesto, so ga na pri
mer na lesnem obratu gozdnega 
gospodarstva Kočevje letos uki
nili. V lesnem obratu gozdnega 
gospodarstva Kočevje so v pr
vem polletju razdelili 112.465 di
narjev kot premije 37 upravi
čencem. Najvišja premija v še
stih mesecih je znašala 12.470 di
narjev, najnižja pa 1100 dinar
jev. V drugem polletju so raz
delili 303.180 dinarjev med 79 
upravičencev. Čeprav je vsebo
val premijski pravilnik vrsto za
res spodbudnih osnov, so ga le
tos ukinili. Zdi se nam, da bi 
bilo pametneje, če bi ga popra
vili in obdržali.

Na kmetijskem posestvu Novo 
mesto so lani izločili za premije 
15 odstotkov plačnega sklada. Tu 
so sklenili, da bodo premirali le 
tista dela,' kjer se da uspeh iz
računati. Še več, preden so raz
deljevali premije, je posebna ko
misija delavskega sveta še en
krat prekont.rolirala vse izraču
ne.

JESENIŠKI DELAVCI 
ODGOVARJAJO NA ANKETO

Kako bi 
razdelili 
denar

Pred dnevi je tovarniški od
bor sindikata jeseniške železar
ne razpisal posebno anketo, na 
katero naj odgovore jeseniški 
železarji, kako bi razdelili, ozi
roma za kaj bi porabil; denar 
iz sklada za prosto razpolaga
nje.

Pohvalno je, da delavci izpol
njujejo to anketo. Mnenja so 
seveda deljena. Posamezniki 
menijo, da bi morali potrošiti 
denar za gradnjo družinskih in 
samskih stanovanj ki delavske
ga kulturnega doma. Tisti, ki n« 
stanujejo na Jesenicah, temveč 
se vozijo na delo, pravijo, da 
bi morali porabiti denar za bolj 
udoben prevoz z avtobusi in za 
ureditev menz ter poceniti pre
hrano. Drugi pa spet menijo, da 
bi del denarja porabili za zgra. 
ditev spomenika padlim bor
cem.

Ko bo na anketo odgovorila 
večina članov kolektiva, bo de
lavski svet zvedel za mnenje In 
denar nedvomno porabil za ti
ste namene, za katere se je od
ločilo največ članov kolektiva.

Nedelavni potrošniški 
svet naj bi razpustili
Na zboru volivcev v Štorah 

so menili med drugim, naj bi 
občinski ljudski odbor posvetil 
več skrbi gradnji stanovanj in 
urejanju manjših komunalnih 
del kot na primer urejevanje 
nasadov, parkov, tržnice itd. Iz
boljšali naj bj poslovanje tr
govskih podjetij. Volivci so 
grajali poslovanje pekarne, ker 
pečejo in prodajajo slabši kruh, 
kot ga potrošniki dobe v Celju. 
Naposled so zahtevali, naj se
danji svet potrošnikov čimprej 
razpustijo, ker je nedelaven.
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NEKATERA PODJETJA ZVIŠUJEJO CENE

kona o pokojninskem zavarovanju. — Odgovor: Ne. Ta člen 
velja za bodoče in ne za nazaj. Kolikšten bo prispevek za social
no zavarovanje od prejemkov, ki jih bodo dobile osebe v začas
nem delovnem razmerju, pJa še ni dokončno znano. O tem bodo 
izšli še dopolnilni predpisi. ,

Invalidnina
S. V. Celje: Invalidnina se določa po stopnji invalidnosti. V 

Vašem primera po delovni dobi in je odvisna seveda tudi od 
pokojninske osnove pokojninskega razreda, -v katerega je dela
vec zaradi določitve invalidnine bil razvrščen po stopnji kvali
fikacije in po delovni dobi. Nobenega od teh podatkov nam 
niste navedli in zato res ni mogoče presoditi, ali Vam je inva
lidnina pravilno odmerjena ali ne. Sicer pa je prepozno karkoli 
ukrepati. V letu 1955 bi morali izkoristiti razpoložljiva pravna 
sredstva, če ste smatrali, da vam invalidnina ni bila pravilno 
prisojena. Ne razumemo, kakšno odškodnino bi lahko zahtevali 
od podjetja. Sami priznate, da ste v opitem stanju v podjetju 
razbijali in torej zagrešili disciplinski prekršek, za katerega Vas 
Je podjetje na zakoniti način kaznovalo. Seveda ima disciplin
ska kazen odpusta svoje posledice. Toda z.a te posledice ne mo
rete uveljavljati odškodnine od podjetja, saj ste sami zakrivili
• svojim nediscipliniranim dejanjem stanje, v katerem se sedaj 
nahajate.

Bazno
K. I. Trbovlje: Za vse organe in za vse stranke Je Vaša 

radeva, o kateri tako obširno pišete za pretekli čas dokončno 
urejena. Dne 18. decembra 1957 ste sklenili poravnavo, iz katere 
so razvidne vse vaše pravice in dolžnosti toženih strank. Ker 
ste se poravnali so bile tudi umaknjene obe tožbi, kajti iz po
ravnalnega zapisnika je izrecno ugotovljeno, da je s poravnavo 
pravdna zadeva končana in da se glede vode odpovedujete tudi 
vsakršnemu bodočemu tožbenemu zahtevku. Takrat ko ste skle
pali poravnavo, bi morali zadevo dobro premisliti. Sedaj pa so 
zaman vsi poizkusi, da bi uveljavili, kar ste s tožbami uveljaviti 
hoteli in o čemer pišete v svojih pismih. V svojem pismu tudi 
trdite, da so Vam neka leta odbijali itd. Vse te trditve ne pri
dejo več v poštev glede na že omenjeno poravnavo.

P. A. Hrastnik: Tarife za gospodinjski električni tok so za 
Vse enake in nihče nima pravice, da bi stranki, ki se na novo 
vseli v stanovanje zaračunal uporabo električne energije po 
višji ceni, kot je dovoljena. Le dobro ugotovite, kdo je na tak 
način podražil električni tok za gospodinjsko porabo, ker take 
podražitve ni in je bilo to v Vašem primera docela samovoljno 
ravnanje.

Plačevanje
B. J. Kranj: Ali sme podjetje zahtevati, da delate sko

zi celo telo vse nedelje in da te nedelje vrača z enakim šte- 
, vilom delovnih dni brez vsakega plačila za delo na nedelje. 
Dalje vprašujete kako se plačuje delo na državne praznike. 
Odgovor: Zakon o delovnih razmerjih predpisuje v 231. 
členu, da mora imeti delavec v delovni dobi 7 dni tedenski 
počitek, ki mora trajati 32 nepretrganih ur. V 232. členu je 
sicer določeno pravilo, da je treba stremeti za tem, da bi 
imeli vsi delavci tedenski počitek istega dne in če je mogoče 
praviloma na nedeljo. Vendar isti člen dovoljuje izjemo, 
namreč, da imajo delavci na vseh ali na posameznih delovnih 
mestih tedenski počitek kakšen drug dan v tednu, če posebna 
potreba gospodarske organizacije tako zahteva. V takem pri
meru ni nedelja dan tedenskega počitka, temveč drug dan 
v tednu. Seveda tudi ni delo na nedeljo nadurno delo, ker 
je v takem primeru nedelja redni delovni dan. Pač pa je 
nadurno delo delo na tisti dan, ki je takemu delavcu določen 
za dan tedenskega počitka. V vašem primeru je nepravilno 
samo to, da ni dan tedenskega počitka določen tako, da bi 
imeli dela prost dan v teku 7-dnevne delovne dobe. Ni do
pustno, da se tedenski počitek nadomesti tako, da se da sku
paj počitka 3 dni. Delavec ima pravico do tedenskega po
čitka v delovni dobi 7 dni zato, ker je to potrebno in koristno 
za gospodarsko organizacijo in za delavca zaradi rekreacije 
njegove delovne sposobnosti. To napako bo moralo podjetje 
v bodoče odpraviti. Z uveljavitvijo novega zakona se delo 
na dneve državnih praznikov plačuje na osnovi tarifne po
stavke, povečane za 50 odstotkov. V lanskem letu takšno 
plačevanje še ni bilo uzakonjeno. Velja pa to samo za delo 
na dneve državnih praznikov. Prvi november pa ni državni 
praznik, temveč dela prost neplačan dan. Delavec, ki na ta 
dan dela dobi obračunane osebne dohodke brez kakršnega 
koli povečanja tarifne postavke.

G. G. Bistrica: V vaše podjetje je prišel nov dela
vec M. M., ki je svoje delo v prejšnjem podjetju zapustil 
zaradi nizkega zaslužka in nepravilnega obračunavanja plače.
V obrtnem podjetju, kjer je namreč bil prej zaposlen, so 
mu od plače odtegnili prispevek za socialno zavarovanje in 
še neki proračunski prispevek. Menite, da M. M. ni bil pra
vilno poučen o tem, da mora te prispevke plačevati podjetje 
in ne delavec in da je zato'lahko podjetje tako nezakonito 
ravnalo. — Odgovor: Žal, moramo na vaše pismo odgo
voriti, da tudi vi niste pravilno poučeni. Mariborsko podjetje, 
kjer je bil prej M. M. zaposlen, je ravnalo popolnoma pra
vilno in zaslužek pravilno obračunalo s tem, da je od tako- 
zvanega kosmatega osebnega dohodka odvedlo proračunski 
prispevek in prispevek za socialno zavarovanje. V lanskem 
letu je bil namreč tudi za obrtna podjetja kakršno je pod
jetje, pri katerem je bil zaposlen M. M., predpisan poseben 
način delitve celotnega dohodka. Med posebnostmi je bil tudi j 
nov način določanja tarifnih postavko in obračunavanja oseb
nih dohodkov. Osebni dohodki (to je nov izraz za bivšo pla
čo) so se namreč obračunavali na podlagi kosmate ah brutto 
tarifne postavke in od tako izračunanega kosmatega zneska 
osebnih dohodkov so delavci plačevali proračunski prispevek 
in prispevek za socialno zavarovanje. V letošnjem letu pa 
velja tak način za vse gospodarstvo in torej tudi za vaše 
podjetje. Trdite, da je M. M. utemeljeno zamenjal delo in 
ga Opisujete kot delavca, ki se mu je pri prejšnjem podjetju 
godila velika krivica. Moramo reči, da vaša zadeva M. M. ni 
utemeljena. Predvsem je ugotoviti, da se M. M. za kolektiv 
in podjetje ni prav nič brigal, sicer vas ne bi popolnoma 
napačno informirali. Zlasti pa je pripomniti, da se M. M. ne 
more pritoževati zaradi nizkega izplačila. Oktobra 1957 je 
imel. 27 delovnih dni ali 216 delovnih ur za podjetje, kjer 
delajo v samo eni izmeni. M. M. pa je od teh razpoložljivih 
216 delovnih ur na delu efektivno prebil le 136 delovnih ur.
32 delovnih ur mu je podjetje plačalo celo kot zastojne ure. 
Kljub temu, da je efektivno delal samo 136 ur mu je pod
jetje plačalo 168 ur in potemtakem 48 ur v, tem mesecu sploh 
ni delal. Zaslužek 6.949 din za 136 ur efektivnega dela pa 
res ni tako nizek zaslužek, da bi bila utemeljena vaša kri
tika o skrajno nizkem plačevanju v bivšem podjetju. Vse 
kaže, da s svojim pismom zagovarjate človeka, ki je ali 
popolnoma nepoučen ali pa ni dovolj discipliniran in samo 
išče prilik, kje bi lahko bolje zaslužil ne glede na svoje delo.

Odmor
R. J. Kamnik: Čeprav je z zakonom o delavnih raz

merjih predpisan 30-minutni odmor, ga kurjači niste deležni 
in vam ga sploh ne priznajo niti ne plačajo,' češ, saj lahko

• malico pojeste kar med delom. — Odgovor: Premalo 
jasni ste v svojem pismu in ne razumemo na kakšen način 
ste kurjači glede 30-minutnega odmora prizadeti. Zakon o 
delovnih razmerjih predpisuje, da pripada delavcem, ki de
lajo neprekinjeno 8 ur med delom 30 minut odmora in se 
tak odmor uračuna v redni delovni čas in se zato tudi vzame 
v poštev pri obračunu osebnih dohodkov. Ta odmor torej ne 
pomeni skrajšanja delovnega časa, da bi n. pr. lahko delavec 
šel z dela po 7 in pol urnem delu. Prav ■ tako ne pomeni, 
da mu pripada po opravljenem 8-urnem delu še neko do
plačilo za 30-minutni odmor. Podjetje riiora na vseh delov
nih mestih organizirati delo tako, da imajo delavci, ki delajo 
neprekinjeno 8 ur, med delom 30 minut odmora za počitek. 
Če morate kurjači med tem odmorom, ki jo določen za celo 
podjetje istočasno, najbolj delati, potem vam mora podjetje 
zagotoviti tak odmor ob neki drugi pripravni uri med rednim 
delovnim časom. Če podjetje takega odmora kurjačem ne 
zagotovi, zagreši prekršek po 9. točki 393. člena zakona o 
delovnih razmerjih. Kljub temu pa bi v takem primeru 
delavec, ki sicer ni bil deležen odmora med neprekinjenim 
8-urnim delovnim časom, ne mogel uveljaviti še nekega po
sebnega plačila za ta odmor, ki mu sicer pripada, a ga ni 
bil deležen.

Kam pelje vse to? — Premalo prepričljivi razlogi. — Ali voditelji se ne smemo igrati, Preveč tru- 
podjetij mislijo na posledice? — Spregovorijo naj organi delav- da smo vložili za to, da smo 

skega upravljanja in organi družbe dosegli sedanjo ustaljenost tr
ga. To vprašanje preveč živo 
zadeva življenjsko raven, pre-

Zadmji čas se je trg precej podjetij s© namreč ne v© toč- več; da bi ga tako lajhfcc) ure_ 
ustalil. To je velik uspeh. Toda no, kako bo poslovala po novih jeli. Delavski svet; bi se morali 
na trgu lahko oprimo tudi do- instrumentih. To bo pokazala veg ukvarjati s politiko cen, 
ločene škodljive pojave. šele praksa. Razen tega pa tudi V5ak v svojem podjetju, upo-

Takoj je treba reči: tega ne še niso sprejeti nekateri pred- števajoč pri tem gospodarstvo 
smemo dovoliti. piši, ki bodo olajšali položaj

podjetjem v nekaterih gospo-

Tcskole najbrž ne bi nobeden nikoli storil...

ZI KIJ GRE?

kot celoto. Najboljše pa bi bi
lo, da za posamezne težje po-

darskih panogah. Toda. kljub jaV9 prevzamejo odgovornost
temu so ponekod pohiteli z 

Komercialni voditelj nekega zvišanjem cen, »verjetno za 
grosističnega podjetja mi je po- vsak primer«. ,
kazal te dni nekaj pisem tek- V našem sistemu imajo pod- jah&o' oronMj ”108,77« -reandč- 
stilnih tovarn, s katerimi nje- jetja pravico svobodno določati na p;0tre.ba in kaj psihoza 
govo podjetje posluje. Za no- cene. Toda ta pravica temelji ... ... ' ,
ve pošiljke v letošnjem letu so na obveznosti, da določajo cene , , 0 SS E.,r*nl® 1 za ”"
tovarne določile nove cene. No- v. skladu s splošno ekonomsko /"l ? v , Sim J*
ve cene so višje za 5, 10 5n politiko, v interesu skupnosti, J? to potrebno,
20 odst. Vprašal sem, ali ne gre ki jim je zaupala sredstva za 
mogoče za nek nesporazum med proizvodnjo. Nedvomno 'bodo 
trgovino in tekstilno industri- nekateri upravičeni primeri 
jo- Toda komercialni vodja me narekovali zvišanje cen, toda to 
z odgovorom ni zadovoljil. Na je stvar, ki zahteva polno od-
žalost gre za težnjo, mogoče ce- govornost, stvar, ki zahteva
lo za resne pojave zviševanja razloge za in proti, 
cen. Cene niso igrača, s cenami

nase tudi nekateri družbeni 
organi (mogoče zbornice, sekci
je, strokovna združenja), ki ho

da psihozi ne smeimo podlegati.
Zvonko Simič ... tabo pa stoii marsikdo več kot enkrat dnevno

Z ZASEDANJA DELAVSKEGA SVETA ŽELEZARNE ŠTORE

11 milijonov dinarjev 
bodo prihranili

Delavski svet železarne Store je na zadnjih dveh zasedanjih 
razpravljal o izpolnitvi proizvodnega plana za leto 1957 in a 
predlogu proizvodnega plana za leto 1958. — Razpravljal je še 
o inventuri v podjetjih in naročil tehničnemu vodstvu, naj pro
uči, kako bi uporabljali katran, pomešan z mazutom, za kurjenje 

namesto premoga
Zelezarji v Štorah sp kljub Kolektiv livarne sive litine je 

raznim težavam izpolnili proiz- presegel plan za S.SVo. 
vodni plan za 1957. leto s 101.10'Vo O proizvodnem planu za le- 
in ustvarili 107-76% dohodka, tošnje leto so delavci razprav-

Zgodba o kokoši, ki je 
nesla zlata jajca

IZ MARIBORA

Tri je občni zbori

Dedek in babica sta imela ko
koš, ki je nekega dne začela 
nesti zlata jajca- Prvi dan je 
znesla eno in naslednji dan spet 
eno.

Pa reče dedek babici:
»Najina kokoš je polna zlatih 

jajc.' Zakoljiva jo, pa ji bova 
lahko odvzela vsa jajca hkrati.«

»Zakoljiva jo,« je pritrdila ba
bica.

In talko sta kokoš zaklala. V 
njej pa sta našla eno samo jaj
ce, ki ga je kokoš pripravila za 
ta dan.

... In tako so sedli, izglaso
vali, si razdelili denar, skladi pa 
so ostali skoraj prazni.

Na vsakega je prišlo deset 
»trinajstih« plač. Vsakdo je do-

brez primerne strehe. Hkrati bi 
lahko odprli novo prodajalno, 
hi si Je, potrošniki že dolgo že- 
liljo. In kljub temu bi si lahko 
razdelili po tri plače več.

Kako kratkovidni smo!
Lazi Laziču bo še kdo ve kako 

dolgo kapljala voda skozi strop, 
čeprav plačuje po 3.500 oiin me
sečno za sobico v kateri se še 
obrniti ne more.

Pera Peric, njegova žena, nje-

Ijali še pred zasedanjem. Pred
videno je, da bi izdelali letos 
53.950 ton ra.znih proizvodov v 
vrednosti 7.331,290.000 dinarjev. 
Razen tega bodo opravili 233.000 
delovnih ur pri raznih usluž- 
nostnih delih.

Tedaj, ko so razpravljali o 
inventuri, so sklenili, naj v bo
doče opravijo v vseh obratih 
vsake tri mesece inventuro, za 
vse podjetje pa so dolžni opra
viti inventuro vsake pol leta.

V železarni Store porabijo 
letno oboli 33.000 ton premoga. 
Sedaj ko so cene premogu ne
koliko vzišane in ker imajo za 
posamezne izdelke določene ce
ne, so se znašli v na videz tež
kem položaju. Toda samo na 
videz. Našli pa so izhod. Delav
ski svet je naročil strokovnemu 
svetu podjetja, naj primanjkljaj, 
ki nastaja zaradi višjih cen 
premoga, zmanjša tako, da bi 
izdelali naprave za izparevanje 
vode iz katrana in uporabljali 
pridobljeni katranf pomešan z 
mazutom, kot nadomestilo za 
kurjenje namesto premoga. Ta
ko mislijo prihraniti na leto 
okoli 11 milijonov dinarjev in s 
tem kriti razliko, ki bo nastala

Poglejmo nekaj primerov:
Nekaj podjetij živilske indu

strije je obvestilo beograjska 
trgovska podjetja, da jim bodo 
vnaprej pošiljala marmelado po 
135 din kilogram in ne kot do
slej po 115 din. Videti je, da Pred nedavnim so bili v Ma- 
tudi tovarne čokolado »določa- riboru trije občni zbori mari- 
jo« nove cene, za okoli 20<Vo borskih šoferjev in članov av- 
višje od prejšnjih. tomot0 društev. Izredno uspel

Mlinska industrija je zvišala občni zbor je bil v Tovarni av- ____ , .
ceao dvema najvažnejšima vr- siej€, drJistv.° havč im. električni štedilnik (to
stama moke za 5 din pri kilo- 606 ilanov- AMD Center-Man- bi lahko kupili tudi na kredit). 
gr,amUi bor šteje 498 članov, občni zbor In tako je denar pošel, kakor

tro-mičr,! -tovarn! Katran iz pa 50 ime^ tudi šoferji in avto- je prišel. Stanovanj seveda niso
Zagreba ?„ Grmeč iz Beograda ^blnTe^S^D^ ^ ^ ^ ^ ^ 
sta istočasno povišali cene svo- gradnio ceste Za-
jih izdelkov. Nekatere proizvo- a rD0 ®raanl° ^este

t ,,,. /Mi-ff-nm greb —Ljubljana poslali poseb-de sta zelo podražili (kilogram „0 sk ino mladincev> ki bo
papirja je stal prej 1.100 dinar- opravljala kurirsko s

motornimi kolesi.

bodo morda še nekaj let stano
vali v tistih dveh prostorih, ki 
zadoščata komaj za skromen 
zakonski par.

Naijboiig žalostno pa je to, da 
so bdiU vsi ti, Pera Perič, Simič 
in še petnajst drugih, ki nimajo 
primernega stanovanja, in še 

bil okroglo vsotico, povprečno petdeset tistih, ki imajo dobra

gova dva sipova im njegova mati ob plafooiranih cenah izdelkov.

130 tisočakov. Nekateri so si ku
pili. zimski plašč, ženi čevlje, 
sinu otroško kolo, spet drugi

prodajalne, še stare niso mogli 
preurediti • . .

jev, sedaj 1.400 dinarjev).
Tovarna Bodočnost iz Subo

tice je zvišala ceno svojemu 
pohištvu-' Navadno pohištvo za 
spalnico je stalo prej 73.000 di
narjev, s&daj stane 81.000 dinar
jev. Kombinirana omaira je sta
la prej 49.000 dinarjev, sedaj 
57.000 dinarjev.

To je nekaj slučajnih prime
rov iz Beograda. Nisem jih 7'°- 
sebej zbiral. Dopisniki iz Sa
rajeva, Zagreba, bi lahko prav 
gotovo našteli nekaj podobnih 
ali. mogoče še. hujših primerov.

V PODJETJIH PR1VU0: 
NOVI INSTRUMENTI

Ni važno, ali rečemo temu 
težnja ali .Imenujemo to resne 
pojave- Važneje je vprašati, 
kje so razlogi za povišanje cen.

Vsi odgovori se zožujejo na 
enega samega. Podjetja, 'ki so 
povišala cene, trdijo, da so jih 
novi instrumenti za 'razdelitev 
skupnega dohodka spravili v 
težak položaj. Zato, da bi lah
ko, pravijo, ostali z dohodki na 
lanskoletni ravni, da bi lahko 
izplačeval; toliko plač kot lani, 
zvišujejo cene.

Zato, da bi lahko o tej stvari 
objektivno razpravljali, bomo 
morali priskrbeti si točne podat
ke. O tem bodo izrekli svojo 
besedo ekonomski ,in finančni 
strokovnjaki, -seveda šele po
tem, . ko bo nov sistem delitve 
res začel povsem delovati. Toda 
nekaj je treba reči. Podjetja so 
zvišala ceno še prej, kot so do
bila jasno podobo o praktičnih 
vplivih instrumentov na njiho
vo poslovanje. Nekatera so se 
za zvišanje cen odločila že kon
cem minulega leta. Vendar, če 
je mogoče v teh trditvah zrnce 
-resnice (toda to je konkretno 
vprašanje, na katerega je treba 
dobiti odgovor v vsakem pod
jetju posebej), ali ni mogoče 
predpostavljati, da je vse sku
paj bolj psihoza 'kot pa upra
vičena bojazen- Velika večina

službo z

G. D.

Pa bi lahko z eno samo gesto 
rešili svoje stanovanjsko vpra
šanje: začeli bi graditi stano
vanjsko hišo za vse tiste, ki so

stanovanja, z ato, da se kokoš 
zakolje. (Resnici na ljubo je 
treba povedati, da je bilo tudi 
nekaj glasov proti.) Kdaj se bo 
spet ponudila priložnost, da ubi
jejo vsaj tri debele muhe 
hkrati?

Ce bi kokoši prizanesli, bi jim 
še naprej nosila zlata jajca. 
Mnogi ®o storili tako. Tisti pa, 
ki so jo zaklali, bodo morda že 
jutri objokovali svojo kratko
vidnost. Samo da ne bi prepoz
no dobili očal? Z. b.

zaradi zvišanja cen premoga. O 
predlogu delavskega sveta je že 
razpravljal strokovni svet pod
jetja in določil posebno tehnič
no komisijo, ki naj to uresniči.

J-M.
Opomba uredništva: Zadnji

čas smo lahko opazili v števil
nih podjetjih dokaj čudne po
jave. Pod raznimi izgovori 
zvišujejo cene. Toda le malo je 
takšnih delavskih svetov, kot na 
primer ta iz Štor, ki bi poiskali 
rezerve v svojem podjetju, z 
določenimi tehničnimi ukrepi 
izboljšali proizvodni proces in 
zmanjšali proizvodne stroške. 
Delavski svet železarne Store je 
lahko v tem pogledu marsikomu 
za zgled. Prizadevajmo si, da bo 
še več takšnih delavskih svetov, 
še več predlogov, ki naj vplivajo 
na znižanje stroškov in s tem 
na pocenitev izdelkov.

VNIK
N. B. Ljubljana:
Pri Vaših težavah je potrebno pregledati očesno 

ozadje, kar pa lahko naredi le zdravnik specialist za 
očesna obolenja. Zato Vam priporočam pregled pri njemu.

C. J. Ljubljana:
Opisane težave se pogosto javljajo tudi pri ljudeh, ki 

imajo zobovje v redu. Ni namreč vedno 'zobovje krivo 
slabemu duhu iz ust. Vzroki so lahko v kroničnem vnetju 
žrela, mandeljnov, kroničnem vnetju zgornjega nosno 
žrelnega predela, v obolenjih nosu in obnosnih votlin, 
prirojenih in pridobljenih izbočenjih požiralnika in pa 
najčešče v obolenju želodca in s tem v zvezi pomanjkanju 
želodčne kisline in nastanku prebavnih motenj. Priporo
čam Vam, da se pustite pregledati pri specialistu za 
bolezni ušes, nosu in grla in pri internistu zaradi eventu
alnih želodčnih motenj. Obstojajo pa tudi preparati, ki 
Vam za nekaj časa, običajno za dobo 6 ur odstranijo ne
prijeten duh. Tak preparat je Chlorophyllina, ki ga dobite 
le iz inozemstva. Vendar Vam svetujem, da odstranite 
bistveni vzrok in se s tem za stalno znebite težav.

K. T. Trbovlje:
Da z gotovostjo izključite vnetja notranjih rodil, ki 

so poleg nosečnosti v največji meri vzrok izostanku perila 
Vam priporočam pregled pri specialistu za ženske bolezni. 
Zaenkrat bi bilo odveč in škodljivo, da Vi sami s karšni- 
mikoli zdravili izzovete ponovno mesečno perilo.

J. M. Ljubljana:
Opisane težave, kot solzenje, bolečine v očeh in za- 

meglene slike pri nošenju novih očal izhajajo največkrat 
iz nezmožnosti očesnih mišic, da se prilagodijo spreme
njeni lomljivosti stekel. Priporočam Vam, da si ponovno 
pustite kontrolirati stopnjo oslabelosti vida, kar je nujno 
za pravilno določitev očal.

Z. L. Murska Sobota:
Znano je, da se v nosečnosti porabijo ogromne ko

ličine kalcija za nastajajoči plod. Za preprečevanje kruš

ljivosti in gnilobe zob so potrebne številne rudninske 
snovi, med katerimi sta zelo važna kalcij in fluor. Ni 
dolgo tega, kar smo pri nas uvedli za preprečevanje zobne 
gnilobe in krušljivosti fluoriziranje. V ta namen si lahko 
nabavite tablete Fluor-kalcij, ki so v prodaji v lekarni, 
oziroma jih dobite prek posvetovalnice ali dispanzerja za 
matere z otroki. Jemljete 3—4 tablete dnevno. Preparat je 
zelo poceni.

O. V. Slovenj Gradec:
Ker niste omenili, kako je z Vašim mesečnim perilom 

in koliko ste stari, težko svetujem v Vaši zadevi. Pri 
mlajših gredo opisane težave največkrat na račun začetne 
nosečnosti ali motenj v hormonalnem ravnovesju. Včasih, 
posebno v kasnejših letih in v zelo redkih primerih, pa 
je vzrok opisanim težavam resnejše obolenje ali nastop 
klimakterija. Vsekakor Vam svetujem pregled pri gine
kologu.

S. A. Celje:
Vaš sestavek je v nekaterih ozirih zelo podrobno se

stavljen, vendar pa kljub temu manjkajo bistveni podatki, 
kot je starost, način življenja, razmere v družini. Kar se 
tiče ležanja na levi ali »srčni« strani kot navajate, ne 
obstojajo nobena pravila, na kateri strani naj človek leži. 
Zdravi ljudje lahko ležijo na obeh straneh, ne da bi imeli 
s tem težave. Res pa je, da ima mnogo ljudi težave pri 
ležanju na levi strani. Vzrokov je lahko več. Če izklju
čimo organska obolenja srca je treba pri opisanih težavah 
misliti na prebavne motnje ali nepravilno prehrano v času 
pred spanjem. Pred spanjem naj si človek ne napolni 
želodec s težko prebavljivimi -jedili, In posebno ne s tisti
mi, ki povzročajo napenjanje. V tem primeru poln in 
napihnjen želodec in črevo dvigneta trebušno prepono, 
s tem se nekoliko spremeni lega srca, kar lahko povzroča 
omenjene težave.

Vaš čas, ki ga porabite za spanje ne izrabite racional
no. Verjetno Vaše spanje ni trdno, tako se ne odpočijete 
dovolj in ste zato zjutraj utrujeni. Telesno razgibavanje, 
sprehodi po svežem zraku in kulturno udejstvovanje (kino, 
gledališče) v zgodnjih večernih urah Vam bodo uro po
čitka sicer odmaknile od Vaše običajne ure (ob 8. uri), 
s tem pa boste dosegli krajše in trdnejše spanje. Pri tem 
ne pozabite na pravilno prehrano pred spanjem. Koristno 
bi bilo, da vzamete pred spanjem še kakšno pomirjevalno 
sredstvo (valerij ana).

Večina ljudi reagira na zaužitje skodelice kave pred 
spanjem z nespečnostjo, ker kava vzdraži živčevje in po
živi krvni obtok. To ni sugestija, kot Vi omenjate, ampak 
je dejanski efekt kofeina, ki ga vsebuje kava.

Dr. S. C.
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Kaj menijo 
starši 
o mladini 
in o kinu

Zadnjič sam že zapisal, da mladina sestavlja 
Večino gledalcev v kinematografih. Ne samo 
Pri nas. Povsod po svetu, kamor je segel kino, 
Je enako. V poročilu angleškega Home Officea 
Pripoveduje Henriette Bower o odstotkih ti
stega prebivalstva, ki sploh ne zahaja v kino. 
Slika je takšna:

od o leta do 4. leta 77%
od 5. leta do 9. leta 23%
od jo. leta do 16. leta 5%
od 16. leta do 19. leta 2%
od 20. leta do 29. leta 9%
od 30. leta do 39. leta , 19%
od 40. leta do 49. leta 20%
od 50. leta do 59. leta 35%
od 60. leta naprej 61%
Mladina od 10. do 19. leta torej večinoma za

haja v kinematografe, in to redno. Jugoslo
vanska anketa je samo zanimivo dopolnilo zgo
raj orisane slike. Izmed 5.073 anketiranih otrok 
v starosti od 10. do 15. leta zahaja 30.4 odstotka 
v kino dvakrat tedensko, 27.77% enkrat teden
sko, 18.1V# enkrat na petnajst dni, 11.2% enkrat 
mesečno, 8.6% trikrat tedensko, 4.5*/» nekajkrat 
letno, a sploh ne hodi v kino 0.5% anketiranih 
Otrok. NAJVEČ OTR.OK PRI NAS TOREJ HO
DI V KINO DVAKRAT TEDENSKO.

Postavlja se vprašanje, kaj menijo starši o 
zahajanju njihovih otrok v kino, in seveda, ka) 
smo starši dolžni storiti v položaju, ki nam ga 
kaže sorazmerno zelo objektivna jugoslovanska 
anketa.

Ce začnem odgovarjati na zastavljeno vpra
šanje zo-pet pri naši anketi in rezultatih, ki jih 
je prinesla, potem moram najprej povedati, da 
več kot tri četrtine (79.4%) otrok pripoveduje v 
anketi, da jih starši radi pustijo v kino. Le 
.19% staršev meni, da otrok ne kaže puščati v 
kino in imajo torej do posečanja filmskih pred
stav glede mladine negativen odnos. Le majhen 
je odstotek tistih, ki so deljenega mnenja. Če
tudi večina staršev rada pušča svoje otroke v 
kino, opažamo zanimivo razliko z ozirom na 
starost otrok. Očivldna je namreč razlika star
šev do mlajših in starejših otrok. Otroke do 
dvanajstih' let starosti starši raje puščajo v ki
no, kakor pa otroke nad dvanajst let.

Kaj je temu vzrok? Mislim, da Je odgovoriti 
popolnoma Izčrpno skoraj nemogoče. I^afrko pa 
skoraj zanesljivo predvidevamo nekatere mo
tive, o katerih so mi pripovedovali starši in ki 
v bistvu potrjujejo fllmo,loške analize teh- mo
tivov v svetu. Med vsemi Je najbolj zanimiv In 
hkrati usoden tisti, ki pripoveduje, da so starši 
mnenja, da film ne more toliko škoditi male
mu otroku kakor lahko škodi ftarejšemu, češ 
da ga majhen otrok še ne razume. Ko bomo 
govorili o zanimivem vprašanju, kako otrok v 
različnih starostnih obdobjih in stopnjah svojih 
sposobnosti dojemanja sprejema in doživlja 
filmsko predstavo, bomo videli hkrati, kako je 
omenjeno mnenje staršev zgrešeno in kako je 
Se prav posebej velika napaka, ki jo delajo 
zelo pogosto starši pri na«, ko jemljejo s seboj 
v kino predšolske otroke in deco, ki Je mlajša 
od io let. Filmologi ■— namreč strokovnjaki, ki 
se ukvarjajo z raziskavami na področju raz
ličnih vplivov filma na človeka, posebej še na 
mladino (psihičnimi, fiziološkimi, mentalnimi 
itd.), so prav po stopnji dojemanja namreč 
mladino razdelili v štiri skupine:

. otroci od 3. do 8. leta starosti?
Šoloobvezni otroci od 7. do 12. leta (starosti;
predpubertetniki od 12. do 14. leta starosti;
pubertetniki od 14. do 20. leta starosti.

Sposobnost dojemanja Je bilo osnovno meri- 
!o za takšno razporeditev. Mislim, da nam tudi 
druge izkušnje dela z mladino v različnih sta
rostnih obdobjih dokazujejo, da Je takšna raz
poreditev objektivna In globoko utemeljena v 
duševnem in telesnem razvoju otroka in v 
procesih njegovega razvoja, ki se odražajo 
razen drugega na našem področju tudi v odnosu 
do filma.

Seveda me bodo starši takoj vprašali, kakšen 
odnos naj zavzamejo do težnje svojih otrok 
do obiskovanja filmskih predstav. Mar naj na
šim otrokom hranimo filmske predstave, mar 
haj jih kar naprej puščamo, da bolj ali manj 
redno hodijo v kino? V odgovoru se moramo 
opreti na rezultate raziskav o vplivu filma na 
mladega človeka. O njih bom podrobneje govo
ril prihodnjič. Danes pa bi kljub temu rad 
odgovoril na vprašanje, ki je bistveno važno.

Po mojem mnenju je potrebna po eni strani 
trezna mera, na drugi strani pa upovštevanje 
Omskega in duševnega razvoja otroka. Pred
vsem bomo skušali čimbolj omejiti obisk film
skih predstav majhnim otrokom. V naših kine
matografih prikazujejo redkokdaj tako sestav
ine programe, da bi bili primerni za. predšol
skega otroka in otroka v prvih dveh razredih 
osnovne šole. Mislim namreč, da prenesejo ti 
otroci največ pol ure filmske predstave. Se
veda bi bilo treba te pol urice napolniti s pri
mernimi filmi. To so predvsem risani in lutkov
ni filmi s preprostimi zgodbicami, razen tega 
kratki dokumentarni filmi Iz tistih področij, ki 
so svetu te starostne dobe blizu (filmi o živa- 

o prirodi in pod.). Zal, težko bi našteli na 
Prste ene roke tiste naše kinematografe, ki bi 
Pomislili v svojem repertoarnem načrtu ravno 
ha naše otroke te starosti. In vendar bi bilo kaj 
lahko sestaviti takšen repertoar iz obstoječega 
filmskega fonda. Starši sami bomo morali na
topiti kot pobudniki in zahtevati takšne pro
grame kdaj pa kdaj v naše kinematografe. Z 
hašimi mladimi iz časa predpubertete in prvih 
^t pubertete bo treba še bolj trezno ravnati, 
fr® branimo jim hoditi v kino (saj nam bodo 
sicer sami ušli in zatajili, da so bili v kinu),, 
temveč usmerjajmo njihov filmski repertoar. 
Tudi za to starostno dobo velja misel o trezni 
hieri. Ne morem verjeti, da Je za mladega člo
veka v tem starostnem obdobju koristno in 
Prav, da gre v kino vsaj enkrat na teden ali 
celo večkrat. Tako pogosto obiskovanje filmskih 
Predstav mora vplivati na njegov miselni raz
voj in duševno stanje, film ga po nepotreb- 
hem zaposli vse preveč ravno v času, ko so mu 
htoči potrebne tudi za drugo delo. Ne morem 
Povedati, kolikokrat na mesec naj gre naš otrok 

starostnega obdobja v kino. Mislim pa,

da je edini trezen nasvet takšen: pošljimo svt*- 
j ega predpubertetnika in pubertetnika gledat 
predvsem dobre filme. Med njimi bodo izbi
rali v prvi vrsti takšne, ki jih bo naš otrok 
lahko razumel. Kakor mu ne damo v roke v 
tem času vsake knjige, tako moramo ravnati 
tudi glede filma. Celo bolj moramo biti skrbni 
v izboru, kajti knjigo, ki je naš otrok ne bo 
mogel razumeti in sprejeti, četudi smo mu jo 
mi sami svetovali, bo odložil in počakala ga 
ho, ko bo dovolj dozorel zanjo. Ce pa ga poš
ljemo v kino, kjer.bo kmalu ugotovil, da vsega, 
kar se dogaja pred njim na platnu, še ne 
razume, ne bo zapustil dvorane kina, temveč 
bo v njej vztrajal do konca in doživel vsaj 
močan duševni napor, ki mu ne <more koristiti. 
Pa še nekaj bo treba že v tej starosti — z otro
kom se bomo morali vsaj malce razgovarjatl o 
filmu. Potruditi se bomo morali, da bomo od
krili iz njegovega pripovedovanja, kako je film 
v njem odmeval, kaj je iz filma povzel. Tam, 
kjer bo potrebna korektura, bomo morali z 
obrazložitvijo postaviti nejasne predstave in 
odmeve na pravo mesto. Takšno delo seveda 
že temeljito angažira starše ali starejše brate 
in sestre. Upam trdno, da bomo končno ven
darle uspeli pregovoriti eno izmed redakcij na
ših razširjenih tednikov, da bo vsak teden po
slala na eni izmed svojih strani konkretne in 
praktične napotke staršem v zvezi s filmi, ki 
jih predvajajo po naših kinematografih, da bo
do imeli v njih oporo in pomoč za svoje vzgoj
no delo v zvezi s filmom. Tembolj bo našim 
staršem takšen svetovalec potreben v delu z 
njihovimi starejšimi pubertetniki in mladino v 
letih neposredno po puberteti. Mislimo namreč, 
da je tedaj mlad človek nekako dozorel tudi 
za sprejemanje filma v tistem obsegu, kakor 
ga pričakujemo o*d odraslega človeka nasploh. 
Seveda pa s tem nočem reči, da v tej starosti 
odpada naša odgovornost za oblikovanje o-dnosa 
našega otroka do filma, za oblikovanje njego
vega filmskega okusa. V nobenem primeru ne 
moremo tudi v tej starosti dopustiti, da bi bil 
kino edina priložnost za otrokovo razvedrilo, 
zabavo in izobraževanje. Razen kina naj bere 
dobre knjige, naj hodi v gledališče ali na gle
dališke predstave, naj najde kdaj pa kdaj tudi 
čas za koncert in končno naj mu slikarske in 
kiparske razstave ne bodo kraj dolgočasja in 
prostor, ki se ga na daleč izogne. Vse to so 
področja, kjer bo ostril svoj estetski okus in 
čut, kjer si bo širil obzorje in oblikoval svoj 
miselni svet. V takšni rasti bo znal tudi film 
organsko vključiti v svoj duševni svet in mu 
določiti mesto, ki filmu tam pripada. Kajpak; 
se bo nekateri bolj ogrel za film, drugi pa mo
rebiti za gledališče ali glasbo ali knjigo. V tem 
ni nobene škode, temveč bo prišla le do izraza 
zdrava otrokova orientacija, ki je odvisna od 
številnih faktorjev.

Toda delo s pubertetnikom in mladino ne
posredno po zaključeni puberteti odpira v zve
zi s filmom še posebno vprašanje, ki bi se ga 
rad malo dotaknil. Za otroke pred puberteto 
vemo, da se zelo živo identificirajo s tistimi 
filmskim’ junaki, ki so jim simpatični. Ta 
identifikacija zahteva seveda od staršev, da 
se malce potrudijo in jo usmerijo na etično in 
idejno pozitivne junake. Toda v puberteti in 
po njej dobiva identifikacija še novo primes, 
ki vedno bolj prerašča identifikacijo. Mladina 
si namreč v teh letih začenja izbirati med 
filmskimi zvezdniki svoje ■-idole, oboževance. 
Mislim, da ravnajo popolnoma zgrešeno tisti, ki 
se Iz vsega tega norčujejo. Mislim, da bo treba 
ob priložnosti napisati poseben sestavek o bistvu 
zvezdništva in o vzrokih težnje po vzornikih in 
oboževancih. Pokazati moramo vse razumevanje 
za težnje mladih v tej smeri, pokazati zani
manje in predvsem skušati izvedeti, zakaj si je 
izbral naš otrok konkretnega vzornika. Dokler 
mu bo pozitiven lik posameznega igralca vzor
nik, je vse prav. Toda tistikrat, ko se bo na
šemu mlademu človeku izpremenil takšen vzor
nik v nekakšno vzvišeno bitje, polboga tedaj 
Je treba previdno postaviti takšnega otroka na 
trdna tla in mu vcepiti važno misel — naj nikar 
ne pozabi, da je vsakdo s filmskega platna 
človek, kakor je on, včasih (celo pogosto) pa 
neprimerno večji revež kakor on sam. Prav s 
tem namenom smo v reviji FILM začeli letos 
objavljati portrete tistih igralcev, ki jih naši 
mladi ljudje posebno obožujejo. Z njimi hoče
mo osvetliti pozitivne umetniške kvalitete teh 
ljubljencev in opozoriti naše mlade prav na te 
vrednote, ki jih edino kaže spoštovati in ceniti.

Dotaknil sem se le nekaterih najvažnejših 
problemov v zvezi z vprašanjem, ki smo si ga 
zastavili za današnje razmišljanje. Marsikaj je 
ostalo ob strani, vendar upam, da nisem po
zabil na nobeno važno stvar.

VITKO MUSEK

JALOVA SETEV
V šesti številki »Revija 57«, ki 

s to številko zaključuj® svoj 
prvi letnik kot samostojna re
vija za književnost in kulturo, 
končuje Janko Kos esej »Umet
nost in kriza humanistične za
vesti, Primož Kozak razpravlja 
o Malapartejevem romanu »Ko
ža«, Mirko Zupančič govori o 
Moralnem idealu sodobnega člo
veka«, Janez Vrhunc razčle
njuje Pirandella, umetniško pro
zo zastopajo Peter Božič (Živali 
bežijo), Gregor Strniša (Mavrič, 
na krila), poezijo pa Dane Zajc,. 
Rudi Miskot, Milena Merlak in 
v prevodu Paul Eluard. (V re
viji pišejo ta imena janko kos, 
peter božič, dane zaje itd. — 
kakor jih je pisala pred pri
bližno 40 leti slovenska revija 
»Tank«, ki jo je izdajal takrat 
F. Delak.) Rad bi napisal o tej 
reviji, glasilu mlade slovenske 
umetniške generacije kaj do
brega, lepega in razveseljivega, 
zlasti zaradi tega, ker so neka
ljeni vzamem v roke vsako mla- 
teri sodelavci te revije nadar- 
dosti ostane tudi za stare nekaj 
jeni in ker znajo pisati. Z vese- 
do stvar, kajti ob bogastvu mla- 
drobiža. Literarni sestavek na. 
darjenega Božiča sem zato pre
bral dvakrat, ker ga prvikrat 
nisem razumel. Pa ga tudi dru
gikrat nisem. Razumem le to
liko, da je to grozljiv, izpačen, 
pošastno odbijajoč refleks na 
narodnoosvobodilno vojno, o 
kateri pravi: »... Le od časa 
do. časa se priklati še kaka se
stradana žival in brska po 
ostankih. Potem se pa tudi 
zgodi, da se na noč priplazi 
skupina v razcapanih unifor
mah in zakuri majhen ogenj, 
kaj za<grebe, včasih človeka, 
včasih kaj takega, česar ne 
more več nositi dalje, in se 
odplazi naprej. Pripeti se tudi, 
da beži ena skupina pred dru
go. Eni so razcapani in izne- 
mogii in padajo v sneg, kar na. 
ravnost na lice, drugi so v sve
žih uniformah, toda vseeno na 
smrt trujeni. Preganjajo se po 
teh gozdovih že nekaj časa ...«

Ko pritaknem k tej prozi za 
dopolnilo pesem Daneta jZajca 
»Jalovo setev«, ki jo je napisal 
svojemu padlemu bratu in ki se 
v odlomkih glasi takole:

Spoznala bj njegovo lobanjo 
po lepili belih zobeh, ie rekla 

mati.

Vsako po«nla4 bo cvetela zemlja. 
Kruta, trda zemlja, 
ki nas požira s temnimi žreli. 
Težko je umiranje starcev.
Se teže je zasejati 
svoje lepe rjave oči, 
ki še niso videle gole žene 
k, jih še niso poljubile ustnice 
s šepetom: Tvoja sem.
(Ničesar še niso vldede te oči). 
Nesmiselno je zasejati 
svoje lepe rjave oči 
za jalovo setev 
v brezčutno zemljo.

Nate sem se spomnil, brat. ' 
Tvoje lepe zob« je mislila 
najina mati. o L'
Tvoji lepi mladi zobje 
so bili jalova setev.

obstrmim ob tej negaciji naših 
velikih dni, ki jim ni primere. 
Kako je v teh mladih ljudeh do 
tega prišlo? Fočemu je bilo to 
veliko žrtvovanje naših ljudi — 
jalova setev? Taka deklaracija, 
pa čeprav izražena v umetniški 
obliki, me žali, to je pravzaprav 
bojna napoved 1,700.000 žrtvam 
osvobodilne vojne in socialne 
revolucije in vsem preživelim, 
ki so tisti čas z ognjem in trp
ljenjem premakni)! v današ
njost. To je začuda težka ob
sodba, tega ne morem razumeti, 
ker bi sicer poteptal v sebi vse, 
kar me veže na minilost in 
bodočnost.

Za umetnostne smeri imamo 
etikete, kot so: naturalizem,
realizem, simbolizem, ekspresi
onizem, surrealizeim itd. Kakšno 
etiketo naj damo umetnostnemu 
izrazu te mlade umetniške ge
neracije, ki se je odmaknila od 
stvarnosti z vsemi čutih za čas 
in prostor," za lepo in grdo, za 
dobro in slabo, za živega člo
veka, ki živi na tem svetu, ■ ki 
misli In dela, ljubi in sovraži 
in ki ima v svoji pameti in v * v

nosti. A kje? (Isti pojav je 
vzplamtel tudi v našem slikar
stvu, saj je izraznost umetni- 
ških del na razstavi skupine 
treh, ki so si dali ime »B 54«
— podobno ime kot »Revija 57«
— kakor ilustracijska spremlja
va k vsebini te revije). To nam 
spet razloži Janko Kos v isti 
številki takole: »V stoletju sve
tovnih vojn, fašizmov in tehni-

in bodočnostjo, kar pa se nS 
dogaja ne pri nas in ne kje 
drugje, pri nas pa še celo ne* 
Ce bi se teh nazorov oprijela 
vsa naša mladina (da ne govo
rim o ruski, poljski, kitajski, 
arabski, alžirski in drugi mla
dini!), bi se reklo: No in ker 
je zdaj tako na svetu, naj gre 
k vragu vse, karkoli smo žrt
vovali, zgradili, bodočnost pa

Razstava 'v malih dvoranah 
Moderne galerije nam nudi 
kratek pogled v ameriško 
grafično umetnost. Njen na
men ni, da bi nudila evrop
skemu gledalcu splošen pre
gled čez vsa obdobja ameri
ške umetnosti, temveč podaja 
sliko najnovejših smeri in 
tehnik, ki so se uveljavile v 
Ameriki, to so risbe s svinč
nikom, peresom in čopičem, 
voščena kreda, oglje, tuš in 
razmazi črnila, lesorez, lino
rez, seriografija, jedkanica 
itd. ter akvarel.

Amerika ni zibelka umet
nosti. Vsa njena umetnost iz
haja iz drugih dežel. Čeprav 
se je ta umetnost prilagodila 
ameriškemu okusu, je v sebi 
še vedno obdržala polno tu
jih vplivov. Ko listamo po 
seznamu razstavljalcev, smo 
o tem vse bolj prepričani, 
kajti Amerika ni sprejela sa
mo tujih vplivov, sprejela je

tudi vrsto umetnikov iz naj
različnejših dežel: iz Rusije, 
Nemčije, Avstralije, Poljske, 
Švice, švedske, Francije, 
Španije, Romunije, Grčije, iz 
Čila...

Razstava ameriške grafike 
XX. stoletja zato nima enot

nega Izraza. Nudi nam gra
fične liste od najbolj ab
straktnih smeri, kjer je od
daljenost od objekta zelo ve
lika, pa do presenetljivega 
realističnega podajanja. — 
Na sliki: Sigumnd Menkes 
»Brez naslova«, litografija.

svojih rokah vse možnosti, da 
si gradi lepši svet, čigar pogled
v bodočnost je siguren, ker mu 
je prav »jalova setev« zagoto. 
vila vse pogoje, da pozabi pre
teklost, da očisti sedanjost in 
da končno sname sonce z neba. 
Strahotno mračnjaštvo prevla
duje v tej moderni umetnosti 
(Milena Merlak: »Dolina sem,
ena izmed mnogih, mračno po
greznjenih vase), nedoumljiva 
abstraktnost, odmaknjenost; ne
znanska žalost za samega sebe, 
dvom, obup, porog, malodušje. 
Kakor da bi bil ves današnji 
svet zaprt v zavezano vrečo, v 
katero nikoli ne posije smeh 
mladosti ali žarek bodočih dni. 
Iz vseh teh pesmi in proze veje 
leden, mrtvaški hlad grozljivosti 
in brezupnosti.

V isti številki je Janko Kos 
označil to umetnost takole:
»Moderna umetnost se čuti so
rodno primitivni zavesti, ki sta 
ji svet in priroda ne samo od
tujena, temveč docela in nad
človeško tuja, abstraktno nedo
stopna in izvenčloveška, zato pa 
tembolj nasilna in mogočno ob
lastna, kadar posežeta v člove
ški svet.« Pesmi in proza v 
zadnjih številkah »Revije 57« to 
skoraj deklarativno izpovedu
jejo. Toda, če se osebno ne 
strinjam s tako umetnostjo, s 
tem še ni rečeno, da jo kot 
celotno pojavo odiklanjam, kajti 
nekje le mora biti vzročna zve
za. da se nadarjenost duha 
oprime take umetniške izraz-

zacije, Imperializma In koloni
alizma, vedno večjega propada 
med razvitimi in nerazvitimi 
deželami, preraščanje klasičnih 
v državne kapitalizme, v času 
stalinskega socializma, nastaja
nja birokratskih, političnih in 
vojaških kast, svetovne ekono
mike, diplomacije in atomskega 
imperializma se je splošna ali- 
enacija človeškega sveta strmo 
vzdignila do še neznanih, ne
navadno abstraktnih in grozil
nih oblik. Elementi, ki jih je 
že Marx naštel med bistvenimi 
sestavinami sleherne, zlasti še 
moderne ahenacije sveta, so 
prerasli v protislovja in neso
glasja nenavadnih dimenzij: v 
abstraktno navzkrižje med in
dividuum in. družbo, material
nostjo in moralnostjo, nujnostjo 
in svobodo, javnostjo in privat
nostjo, blagostanjem In var
nostjo, bitja in zavestja. Toda 
ne samo, da se je sleherna od 
znanih alienacij — ekonomska, 
politična in ideološka — razši
rila v nenavaden obseg: njihova 
skupna vsota je kvalitetno pre
rasla v globljo, eksistenčno, 
mentalno in kot bi dejali filo
zofi, metafizično alienacijo člo
veka, v neznano in odvisno 
osamljenost individua pred ab
straktno stvarnostjo sveta in 
zgodovine-«

S to razložitvijo se nikakor 
ne strinjanj, čeprav je oboro
žena z Marxom, kajti to bi se 
reklo z jezikom nefilozofa: Stra
hopeten umik pred današnjostjo

stlačimo v kalup vodikove bom
be, kajti živeti se nam več ne 
izplača! Zadnji kongres jugo
slovanske socialistične mladine 
pa je izpričal vse nekaj -dru
gega, vse bolj svetlejšega, lep
šega in pogumnejšega. Jaz ve
rujem v ta kongres, kajti ta je 
na zemlji, ta kongres ni izpoved 
alienacije, to ni poslanica od
tujenosti od tega, kar smo na
pravili in kar bomo napravili. 
Kongres socialistične mladine 
ni »jalova setev« in zato me ni 
strah ne sedanjosti na bodoč
nosti, zato nisem ne žalosten ne 
razočoran ne črnogled ne skep
tičen.

Toda stvar ni tako črna, če
prav je vsebina »Revije 57« 
tako zamolklo grenkobna. Trd
no sem prepričan, da se bodo 
nadarjeni umetniki kaj kmalu 
otresli teh grenkob, kot je to 
še vsaka umetniška generacija 
prej ali slej tudi storila. Ko 
je bila Francija najbolj na tleh, 
najbolj poražena, se je razcve
tel v Parizu slikarski impresi
onizem, to najbolj sončno in 
najbolj optimistično obdobje v 
slikarstvu (1870—1880) — a v 
istem obdobju je v literaturi 
zavladal naturalizem (Emil Zo
la). Kako vskladiti to dvoje? 
Samo tako, da se etikete v sme
reh umetnosti menjajo, raz- 
nične umetniške vrednote vseh 
teh smeri pa bodo ostale, vse 1 
pa, kar je modnega, pa bo od
padlo in odmrlo.

T. Seliškar

Bert Sotler in Masshno Girotti sta nosilca glavnih vlog v filmu »Cesta, dolga 
leto dni«, ki ga je italijanski novoreailstični mojster Giuseppe De Santis posnel NEKAJ ŠTEVILK

za »Jadran film«

De Santis je svoj film »Cesta, dolga leto dni« poleg naših in italijanskih poznanih 
igralcev pritegnil tudi nekaj laičnih igralcev. Takšen je tudi zagrebški študent 
Ivo Pajer, ki je pokazal nenavaden filmski talent. Z njim na sliki je Eieonora

Rossi-Draga

G našem šolstvu
Po podatkih našega Zvez

nega zavoda za statistiko se 
je letos v naši državi vpi
salo 2,569.589 učencev v 15.521 
osnovnih, nižjih in srednjih 
strokovnih šolah in gimna
zijah.

V osnovne šole in osemlet
ke, ki jih je skupno 14.088, 
je vpisanih 2,246.237 učencev, 
medtem ko je v 837 nižjih 
strokovnih šolah vpisanih 111 
tisoč 948 učencev, 303 sred
njih strokovnih šol obiskuje 
87.565 mladincev in mladink, 
gimnazijcev pa je 123.821.

Številčna razlika med učen
ci srednjih strokovnih šol in 
gimnazij je najmanjša v Sr
biji, kjer je v 86 gimnazij 
vpisanih 36.578 dijakov, v 117 
srednjih strokovnih šol pa 35 
tisoč 249 dijakov. Slovenska 
mladima se usmerja predvsem 
v gimnazije, saj ima 29 sred
njih strokovnih šol samo 7952 
slušateljev, medtem ko je v 
84 gimnazijah 33.943 dijakov. 
Zanimivo pa je, da ima Ma
kedonija več učencev v sred
njih strokovnih šolah kakor

v gimnazijah: 17 tamkajšnjih 
gimnazij obiskuje 5686 dija
kov, 32 strokovnih šol pa 
9119.

Število učencev se je naj
bolj povečalo" v ekonomskih 
srednjih šolah. V 93 tovrstnih 
ustanovah je letos 28.187 di
jakov, malo manj jih imajo 
tehniške srednje šole, najmanj 
Pa . srednje' kmetijske in me
dicinske šole. Kljub temu, da 
se je število učencev najbolj 
povečalo v ekonomskih sred
njih šolah, pa je opazita, da 
se mladina zanima predvsem 
za tehniko, zato so srednje 
tehnične šole dobile letos naj-

Tokih obiskov si še žele
Dne 5. februarja zvečer je 

Slovensko ljudsko gledališče iz 
Celja gostovalo v Šentjurju pri 
Celju to v veliki dvorani doma 
uprizorilo Alejandro Casona v 
štirih dejanjih (slikah) »Drevesa 
umirajo stoje«. Gledalce, ki so 
napolnila dvorano do zadnjega 
sedeža, je uiprizoritev navdušila 
•in sii žele še več takih obiskov.

J.M.

več učencev. V 58 šolah se je 
vpisalo 24.140 dijakov.

Največ srednjih strokovnih 
šol je v LR Srbiji: 117, dalje 
v Hrvatski 75, Bosni in Her
cegovini 43, Makedoniji 32, 
Sloveniji 29 in v LR Cmi 
gori 7.

SeliškarjevK dek 
v ruščini in nemščini
V Sovjetski zvezi prevajajo v 

ruščino Seliškarjevo knjigo iz 
partizanskega življenja »Mule«. 
Knjiga bo izšla še to pomlad- 
Pravkar je Tone Seliškar za
ključil pogajanja tudi z neko 
vzhodno nemško založbo, ki bo 
izdala v nemščini njegovo pri
ljubljeno mladinsko povest 
»Bratovščina Sinjega galeba«. 
Mimogrede omenjeno, ta knjiga 
je izšla doslej samo v naši dr
žavi že v 700.000 izvodih, v krat
kem pa bosta izšli še dve Izdaji 
te knjige in sicer najnovejša 
slovenska v Ljubljani in srbo- 
lirvartska pri »Narodni prosvje- 
ti« v Sarajevu.
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Centralno gretje z atomi
Namesto sedanje centralne 

kurjave bodo zanamci — vsaj 
tako trdijo trije ameriški inže
nirji za nuklearno energijo — 
ogrevali stanovanje z nuklear
nimi reaktorji. Le-ti ne bodo 
ogrevali samo sten, marveč 
tudi zrak, poleg tega bodo 
osvetljevali stanovanja In greli 
gospo dinj ske aparate.

! Ura na sončni pogon
Pred nedavnim so Američani 

. izpopolnili svojo uro na sončni 
pogon. Ura ima več generator
jev iz kremena in kadar jih 
obseva. sonce, nastaja v njih 
električni tok. ki se zbira v 
akumulatorjih. Akumulator že
ne mehanizem ure.

V enem dnevu pridobljena 
električna energija zadošča, da 
ura mesec dni brezhibno delu
je. Akumulator je tako urejen, 
da bo deloval tako dolgo kakor 
ura Sprejme pa lahko toliko 
električne energije hkrati, ko
likor je potrebuje za leto dni. 
Ce bi pozneje generatorjev ne 
izpostavili soncu, bi se ura 
sicer ustavila, a bi takoj spet 
stekla, brž ko bi aparaturo 
postavili na sonce.

Stomska žarnica
Med številne tehnične izume, 

ki jih ameriške železnice upo
rabljajo v hudem konkurenč
nem boju z drugimi prometni
mi sredstvi, sodijo tudi atom- 
ske žarnice. Uporabljali jih 
bodo za signaliziranje. Svetil
ne niti teh žarnic so iz radio
aktivnega kriptononia in lahko 
nenehno gorijo najmanj deset 
let, ne da bi jim dovajali ka
kršno koli gorivo.

300 limon na enem 
drevesu

V Aleksincu, nedaleč od 
Niša, goji šofer Dlmitrijevič 
citronovec, ki mu je letos 
rodil kar STO sadežev, čeprav 
je Aleksinac vse prej kot pri
meren za' gojenje sredozem

skih sadežev.

Tranzistor
tekmec
elektronki

PRVA ATOMSKA ELEKTRIČNA CENTRALA V ANGLIJI JE BILA ZGRAJENA V 
HALLU; y. OZADJU TOVARNA PLUTONIJA

CALDER

Ukročeni atomi
S podzemeljskimi eksplozijami atomskih bomb bi segrevali 

kamenine; v podzemeljskih ceveh pa bi se voda spreminjala v 
paro ter gnala električno centralo. — Bodo skladišča atomskih 
bomb postala civilna skladišča?

Ko so ob koncu lanskega leta 
preizkusili v Nevadi, kaj nasta
ne, 6e povzroče globoko pod 
zemljo eksplozijo atomske bom
be, niso niti pomislili na to, 
kako daljnosežne so lahko po
sledice takega poskusa.

No, niso še točno ugotovili, 
koliko atomske energije se je 
izgubilo, z ogrevanjem zemelj
skih slojev in koliko za premik 
teh slojev. Ugotovili so le, da 
je bila 2000 m visoka gora po 
eksploziji za 15 em višja. Kako

neznanske snnožice materiala so 
se premaknile, da je gora zrasla 
za to slabo šestino metra! In 
vendar to ni bila edina posle
dica te eksplozije.

Zemlja v središču eksplozije 
se je segrela na 1200 stopinj 
Celzija in je prišlo znanstve
nikom na misel, da bi to to
ploto gospodarsko izkoristili za 
pogon termocentral na povsem 
nov način uporabe atomske 
energije. Doslej znane atomske

centrale so namreč zgrajene 
tako, da izkoriščajo toploto, ki 
nastane pri razpadanju urana. 
Te, nove centrale pa bi gnala 
para, ki bi nastala, če bi bila

Morda s« v vsakdanjem živ
ljenju nltii ne zavedamo, koliko 
je človeštvo pridobilo z izumom 
elektronke. Ta majhna steklena 
cev, iz katere štrlijo le nekateri 
kovinski kontakti, se je uvelja
vila ha številnih področjih, pri 
pošti, radiu, televiziji, v medi
cini skoraj veah vrstah indu
strije, v letalstvu, mo>miairicj., 
artileriji in seveda tudi v atom
ski fiziki.

Na stkonaj vseh teh področjih 
si prizadevajo, da hi bile elek
tronke čim manjše, čim cenejše 
in čimmanj občutljive. SeveSa 
igra važno vlogo tudi enostav
nost konstrukcije in količina 
potrošeno energije.

Brez bistvenih elementov 
elektronke ni. Ti so: vakuum 
(brezzračni prostor) v stekleni 
cevi; ogrevna nitka, s katero 
razžarimo katodo, in.razmeroma 
visoka anodna napetost (preko 
100 V). Morda se nekateri bralci

/roizisfor tULIronla
kolticUf vsIrtM
haia
e*1 tor katocJa

onoda

keUlctor

CAROBNH očala
Mala Američanka Karolina, ki 

jo vidite na sliki, je že od roj
stva skoraj popolnoma slepa. 
Pred nedavnim pa je dobila ča
robna očala, s katerimi zdaj 
normalno bere. Razlika med njo 
in bralcem z zdravim vidom je

samo ta, da mora dekletce brati 
»z nosom« in da med branjem 
pripre eno oko; besedilo mora 
imeti namreč tako blizu oči, da 
z obema očesoma ne hi mogla 
gledati v isto točko.

Ameriški okulisti trdijo, da bo 
250.000 Američanov, ki so doslej 
brali, samo Brajlovo pisavo, s ča
rovnimi očali normalno bralo. 
Seveda pa življenja okoli sebe 
tudi z novimi očali ne bodo do
sti bolje zaznavali kakor doslej, 
zakaj čarovna moč teh očal sega 
samo en do pet inč daleč (inča 
je 2.54 cm). Že to, da bodo mno
gi, ki so doslej videli le medel 
odsev svetlobe, lahko razpoznali 
predmete in stvari tik sebe, pa 
je velik uspeh sodobne medicin
ske znanosti.

Iznajdba je preprosta kakor 
Kolumbovo jajce. Doslej so 
zdravniki obupali nad vsakomur, 
ki mu niso mogli izboljšati vida 
z —15 dioptrijami. Nihče pa se 
ni spomnil, da bi kombiniral 
leče velikih dioptrij in tako 
omogočil, da bi tudi tisti, ki za-

Teanzisfor n njegova simbolična smhalična. diha 
tfeklronbt „

(hklranka

SLi. Trimerjamo elektronke s Uaniutorjem

znavajo
videli.

samo svetlobo, jasno

ob področjih eksplozij pod zem
ljo napeljane cevi z vodo. Elek
trični tok iz takih elektrarn bi 
bil veliko, cenejši kot iz današ
njih atomskih central. Predvi
devajo, da bi lahko s toploto 
ene podzemeljke atomske eks
plozije lahko gnali termoelek
trarno daljši čas, če bi atomsko 
bombo položili v take zemeljske 
plasti, ki so slab prevodnik to
plote.

Podzemeljske atomske eksplo. 
zije pa bi se dale še drugače 
izkoristiti: za koncentracijo pe
trolejskih vrelcev, za preobli
kovanje podobe Zemlje, pre
stavljanje gora, zapiranje ali 
odpiranje dolin itd. Edini pro
blem je, kako zaščititi človeka, 
živali in rastlinstvo pred radio
aktivnimi žarku

še spominjajo členka o »Elefe- 
tron.ih v službi človeštva«. Tem 
bralcem so pojmli kot katoda, 
anoda itd. gotovo še v spomdmU. 
Za ostale pa naj služil kot po
vršna informacija slika 2.

Bistveno iiziboljšainje elektronik 
bi torej lahko dosegli le z od
pravo vakuuma im gretja ter z 
znatnim zmanjšanjem amodne 
napetosti. Toda to potem ne bi 
bila več elektronka, temveč ne
kaj dragega, kar bi lahko nado
mestilo in spodrinilo elektroniko. 
To »nekaj« se je pojavilo okoli 
leta 1948. Dolbite je lim« inan- 
zistor.

Tranzistor }e sestavljen iz 
treh plasti tako imenovanih 
polvodmikiov (Polvodniki so sno
vi, ki zelo slabo prevajajo 
električni itok, a kljub temu ni

so izolatorji). V tranzistorju se 
uporabljajo kristali elementov 
germanija in silicija z nekate
rimi primesmi. Iz vsake plasti 
tranzistorja vodi kontaktna ži
ca. Te žice imenujemo kolektor, 
baza in emitor. Tem elektro
dam ustrezajo v elektronki ano- 
da, mrežica in katoda* Tranzi
stor ojačuje tako, da povzroča 
majhne spremembe toka med 
bazo in laimitorjem veliko tokov
ne spremembe med črnitatorj em 
in fcolektorj em.

Za »pogon« tranzistorja je 
potrebna nizka napetost, okoli 
4 V, ki jo daje vsaka žepna ba
terija. Gretje katode odpade, s 
čimer smo pridobili številne 
konstrukcijske prednosti. Prav 
tako ni potreben vakuum in ker 
ni steklenih delov, je tranzistor 
tudi mehansko zelo odporen. Če 
š.e omenimo, da ima dimenzije 
naprstnika ali pa še manjše, bo 
lahko vsakdo ugotovil, da pred
stavlja tranzistor nevarnega 
tekmeca eiiektronkl. V nekaj 
letih je spodrinil elektronsko 
cev predvsem tam, kjer so bile 
zelo važne manjše dimenzije. 
Pojavili so se majhni prenosna 
radijski sprejemniki do veliko
sti škatlice vžigalic. V dirigira
nih projektilih, raketah ih 
umetnih satelitih so signalne 
naprave v pretežni meri zgraje
ne s tranzistorji. V elektronskih 
računskih strojih, v katerih je 
bilo prej na stotine elektronk, 
so vgrajeni sedaj tranzistorji in 
velikost teh strojev se je znat
no zmanjkala. Izum tranzistorja 
so hvaležno pozdravili tudi na
glušni ljudje. Ojačevalniki, ki 
so jih skrivali v žepu ali na pr
sih, so postali z uporabo tran
zistorjev tako majhni, da jih 
skoraj več ne motijo. Nekatera 
tovarne so pričele izdelovati 'e 
ojačevalnike v okviru očal, kar 
daj« jasno predstavo o tem, 
kakšne konstrukcijske možnosti 
nudi ta pritlikavi konkurent 
elektronke.

Zaenkrat so cene tranzistor-

rjng. Stavko Marjanovič : PROUČeVAMJ£ PgLA Fl
Proučevanje gibov in časa (ali

teh
Pa
ne

Zato, ker se delo plača s ceno za 
enoto časa, porabljenega pri. delu, 
ge je tudi proučevanje dela začelo z 
merjenjem lin proučevanjem časa 
(Taylor). Namen tega proučevanja 
je, da se DOLOČI vrednost delovne 
sile. Rezultat povečanj je določanje 
standardnega časa (norme), za dolo
čene posle. Za standardni čas se da
je standardna plača po vrsti poslov 
in s tem je urejen problem nagra
jevanja.

Med proučevanjem časa naletimo 
na to, da je čas, potreben za op-rav- 
Ijanje določenega posla, odvisen od 
številnih oiniteljev, med katerimi 
pridejo predvsem v poštev gibi pri 
delu. Opazilo se je, da opravlja člo
vek veliko nepotrebnih gibov in zato 
so začeli proučevati gibe (Gilberth). 
Razen tega je bilo ugotovljeno, da 
je treba ob tem odstraniti napor, ki 
ni potreben za opravljanje dela. 
Cilj tega proučevanja je, da se ZA
GOTOVI ekonomično izkoriščanje 
delovne sile. Rezultat proučevanja 
pa je določanje standardndth gibov.

Ob nadaljnjem proučevanju gibov 
je bilo ugotovljeno, da so standardni 
gibi sestavljeni iz mikrogibov in za
to je proučevanje dela zajelo tudi 
le-te.

Proučevanje gibov je hitro poka
zalo, da lahko 'številne gibe zame
njamo z drugimi, lažjimi gibi, ne
katere pa je moč združiti tako, da 
se namesto z dvema ali več gibi 
opravi delo samo z enim gibom To 
je mogoče najlaže uresničiti z izko
riščanjem orodij in stroja. Pogosto
krat je tudi od kakovosti materiala 
odvisno, s kakšnim trudom je meč 
opraviti neko delo in kakšno orodje 
je potrebno pri tem uporabljati. 
Včasih je mogoče opraviti delo^ laže 
in hitreje, če se spremeni vrstni red 
gibov — če se spremeni metoda dela. 
Iz tega vidimo, da mora proučeva
nje dela obsegati tudi proučevanje 
vplivov, orodja in stroja, materiala 
in metod dela. Namen teh prouče
vanj je, da'se POVEČA proizvodna 
sila dela. Rezultat teh proučevanj 
pa nas opozarja na to, da za dolo
čena dela standardiziramo orodja, 
standardiziramo material in stan
dardiziramo metode.

»i ačo

Proučevanje dela, ki ga opravljata 
dva delavca ali celo več, obsega šir
še področje, kot pa proučevanje dela 
posameznica.

Razen gibov, časa in elementov 
dela se namreč pri kolektivnem delu 
pojavljajo tudi tale vprašanja; raz
delitev dela med delavci, vodenje 
dela, časovno vsklajevanje dela med 
delavci, odnos med ljudmi.

Razdelitev del je osnovna značil
nost dela v kolektivu. Prav zato, ker 
je posel tako velik (po obsegu in 
vrsti), da ga posameznik ne more 
sam opraviti, je dodana pomoč. Po
močnik mora opraviti to, kar posa
meznik ne more ali ne uspe, in s 
tem so že postavljeni temelji za do
deljevanje'nalog njegovemu pomoč
niku.

Od vrste in velikosti dela in od 
sposobnosti delavcev je odvisno, ka
ko bo mednje razdeljeno delo. Od 
tega pa je tudi odvisna velikost ko
lektiva.

V kolektivu je lahko delo razde
ljeno po stopnji samostojnosti in po
menu nalog, delo posameznika pa 
je lahko samostojno ali povezano. 
Delo posameznika v kolektivu je 
samostojno, če od njegovega uspe
ha ni odvisna možnost dela ostalih 
in še z njegovim izostankom samo 
deloma zmanjšuje uspeh kolektiva. 
Na primer: skupina desetih delav
cev razlaga opeko z ladje in jo pre
važa na določeno mesto. Vsak dela
vec nalaga opeko in potiska svoj vo
ziček. Če eden od njih ne dela, lah
ko ostali nemoteno delajo, toda 
uspeh skupine je manjši za eno de
setinko.

Delo posameznika v skupini je 
povezano, če je od njegovega dela 
odvisna možnost dela ostalih in tudi 
uspeh skupine. Na primer: skupina 
desetih delavcev razlaga z ladje 
opeko tako, da si jo podajajo v roke

si jo mečejo). Če eden od 
dela, se veriga pretrga in 

tudi ostali ne morejo delati.
V večjih skupinah pa se pojavlja 

delitev dela po značaju in tako ima
mo posameznike, ki opravljajo: 
glavna dela, pomožna dela in vzpo
redna dela.

Če nekje razlagajo z ladje opeko 
z dvigalom, je glavni posel zlaganje 
opeke v košaro dvigala in razlaga
nje na obali. Pomožno delo je delo 
vodje dvigala in mehanikarja. Vzpo
redno delo pa bi bilo, če bi na obali 
(ali že na ladji) izločevali razbito 
opeko..

Vodenje del ima lahko velik vpliv 
na uspeh. Zaradi tega je vodenje 
predmet posebnega proučevanja. Po 
eni izmed razdelitev (Factory Ma
nagement and Maintenance - ~>
5) je lahko vodenje: avtokratično, 
demokratično in po sistemu »pro
stih rok«.

Vodenje je avtokratično tedaj, če 
nekod izdajo natančne naloge, ki ne 
trpijo nobenih komentarjev in pri
pomb. Pri avtokratičnem vodenju ni 
delovnih sestankov z delavci, ni do
govarjanja. Za vse je odgovoren na- 
redbodajalec.

Demokratično vodenje se sestoji 
v oblikovanju ukazov in napotil na 
temelju skupnega odgovora in raz
prave med tistim, ki daje naloge in 
tistim, ki delo opravlja.

Voditelj daje »proste roke« izvrši
telju v primerih, kadar gre za delo 
posebne vrste in kadar je tisti, ki 
ga opravlja, velik strokovnjak (po
sel primabalerine, kakor je v ori
ginalu imenovan tretji način vode
nja).

Od sposobnosti voditelja, od spo
sobnosti tistega, ki delo opravlja in 
njunega medsebojnega odnosa je od
visen način vodenja kdaj uporabiti 
ta ali drug način vodenja. Kdaj upo
rabiti ta ali drug način pa je tre
ba proučevati oziroma s prouče
vanjem določiti. Proučevanje vode
nja ni predmet teh razlag. Toda, če 
ga opazujemo kot delo, lahko upo
rabimo tu našteta osnovna načela 
tako pri proučevanju načina in tra
janja dela.

S časovnim v&klajevanjem dela 
posameznika v kolektivu je moč do
seči skrajšanje časa in odstranimo 
lahko neposredne zastoje in čaka
nje. Vse to pa znižuje stroške de

lovne sile, pogostokrat tudi ostala 
stroške proizvodnje, S proučevanjem 
trajanja dela in medsebojne pove
zanosti del posameznika lahko do
sežemo boljši način dela tako, da 
časovnp vskladimo delo kolektiva.

Odnos med ljudmi na delu. spada 
v probleme psihologije. V kolektivu 
delajo nekateri več, nekateri manj, 
nekateri priložnostno pomagajo, ne
kateri pa so samo v napoto. V vsaki 
od teh skupin pa je človek. Kako 
človek reagira na posamezne vrste 
sodelovanja ostalih članov kolekti
va in kako se to reagiranje zrcali 
v ‘uspehu dela? Sposobnejši izva
jalci so za primer tudi kot inštruk
torji. Ali lahko te zaposlimo tako, 
da se ostali usposabljajo s tem, da 
jih opazujejo?

So ljudje, ki so po naravi nagnjeni 
z,a določene naloge v kolektivnem 
delu — da pojasnjujejo ali da po
slušajo, da koordinirajo ali da de
lajo, da vodijo ali se pustijo voditi, 
Zato je najkoristnejše, če človek iz
bere tisti posel, ki mu ustreza.

V proučevanju odnosov med ljud
mi pa sestavljajo posebna poglavja 
odnosi starejšega do mlajših, mlaj
šega do starejših in fenakih med se
boj. Cilj teh proučevanj je, najti 
postopek za ustrezajoči tip člo
veka, ki si bo prizadeval spodbu
diti občutek potrebe za kolektivno 
delo in sodelovanje in prek tega tu
di spontano prizadevanje, da bi do
segli določen uspeh.

Proučevanje dela v kolektivu nam 
omogoča doseči tele rezultate: zmanj
šanje potrebnega števila ljudi, spre
membo vrstnega reda operacij, spre
membo razdelitve del, izpopolnitev 
odmorov s koristnim delom, ustvar
janje delovnega poleta s tekmova
njem ali napredovanjem v skupini, 
odstranjevanjem posameznikov, ki s 
svojim delom niso za vzgled, in po
stavljanjem dobrih za zgled, spre
membe v metodah dela in pomož
nih sredstvih, zato da bi zmanjšali 
napor in povečali storilnost.

(V predzadnjem odstavku v prejšnji 
Številki se nam je vrinila neljuba tiskar
ska pomota in zato ga berite takole: Ta 
vrstni red nas opozarja tako na zame
njavo določenih sposobnosti oziroma da 
določenih sposobnosti ni moč zamenjati. 
Tako lahko na prirper izkušnje zame
njamo s činitelji, ki smo jih omenili že 
prej, fizičnega zdravja pa sploh ni mo
goče zamenjati z ničemer.

(Nadaljevanje prihodnji*)

jev še nekoliko višje kot cene 
elektronk. Z razvojem tranzi
storske industrije, bo odpadla 
tudi ta ovira. A že sedaj se bolj 
splača kupiti tranzistor, saj je 
njegova potrošnja energije mi
nimalna, življenjska doba te
oretsko neomejen®, praktično pa 
mnogo daljša kolt pri elektron
kah.

| ŠTEVILKE GOVORE
Češkoslovaška je med velesi

lami po proizvodnji motornih 
koles. Predlanskim so jih tam
kajšnje tovarne proizvedle
120.000, lani pa že 140.000.

V Veliki Britaniji ima že
7,169.508 družin televizijske
sprejemnike.

V Sovjetski zvezi je bilo 1940. 
leta 28.000 kinematografov, 1950. 
leta 42.000, 1956. leta pa 62.422.

Ugotovljeno je, da je na sve
tu okoli 45 do SS"/« ali v števil
kah ena milijarda 250 milijonov 
pepismenih. V Afriki 80% ljudi 
ne zna ne brati ne pisati, naj
manj nepismenih pa je na Šved. 
skem, kjer je na več kot tisoč 
ljudi samo eden nepismen.

Madžarske! izvaža tigre 
in povodne konje

V Evropi se divje zveri edino 
na Madžarskem množijo; baje 
jim tamkajšnje podnebje naj
bolj prija. To so začeli Madžari 
izkoriščati in tako zdaj že mno
ge evropske živalske vrtove 
oskrbujejo z divjimi zvermi. 
Doslej so Romuniji in Sovjetski 
zvezi dobavili leva in povodne
ga konja, Vzhodni in Zahodni 
Nemčiji, Avstriji in -Italiji pa 
tigre, črne panterje, I pume, ri
se im bele medvede.

Prevažanje tega živega blaga 
je združeno z velikimi težava
mi, kajti zveri niso prav nič 
»disciplinirani potniki«.

MLAD NIGERIJSKI KIPAR FELIKS IDUBOR SE JE PRED 
NEDAVNIM POSEBEJ PROSLAVIL V LONDONU Z RAZSTA
VO SVOJIH KIPARSKIH DEL. SNOV ZAJEMA IZ ŽIVLJENJA 
SVOJE DOMOVINE NIGERIJE, KOT OBLIKOVALEC PA MOJ
STRSKO OBVLADUJE TEHNIKO. NA SLIKI JE KIP BOB
NARJA, NAREJEN IZ EBENOVINE (POSEBNE VRSTE ZELO 

TRDEGA IN SKORAJ ČRNEGA LESA)
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TONI SAILER, TRIKRATNI ZMAGOVALEC V BADGASTEINU

SMUČARSKO SVETOVNO PRVENSTVO V BADGASTEINU

IVajboljši: ioni Saiier
Svetovno prvenstvo v smuča

nju, M je bilo v Badgasteinu 
v Avstriji, je končano. Največ 
lovorik je pobral mladi avstrij
ski tekmovalec Toni Sailer, tri
kratni zmagovalec na zadnji 
olimpiadi v Gortini. Tudi tokrat 
je dokazal, da mu ga 'danes na 
svetu ni para in je po drugem 
mestu v slalomu zmagal v vele
slalomu in v smuku, obenem pa 
zasedel še prvo mesto v alpski 
kombinaciji.

Najlepše so bile tekme v smu
ku, kjer je poleg tehnike odlo
čal bolj kot pri veleslalomu po
gum. Sailer je prevozil tri in 
pol kilometra dolgo progo, ki 
je imela skoraj tisoč metrov vi
šinske razlike v času 2:28,5, kar 
pomeni, da je vozil povprečno 
z več kot 80 km na uro, mesto
ma tudi po 110 km na uro. Večji 
del proge je letel kar po zraku.

V taki hudi konkurenci se 
naši tekmovalci seveda niso 
mogli kdovekaj uveljaviti. Ven
dar pa amo v Badgasteinu za
sedli taie mesta: V slalomu je

bil Štefe 43., Lukane 46., Klinar 
47. V slalomu za ženske se je 
Slavica Zupančič uvrstila na 
20. mesto. V sredo je bilo tek
movanje v veleslalomu za moš
ke. Med TO1 tekmovalci so se 
naši uvrstili takole: Stefe 46., 
Lukane 52., Lakota 53., Janc 68. 
V veleslalomu za ženske pa se 
je Zupančičeva uvrstila na 22. 
mesto, v alpski kombinaciji pa 
se je povzpela na častno 14. me
sto. V smuku je bil najboljši 
Jugoslovan Stanko Klinar na 
44. mestu med 65. tekmovalci, 
Štefe na 48., Lakota na 49. in 
Lukane na 50. mestu. Janca so 
še pred tekmovanjem v smuku 
poslali zaradi nediscipline do
mov.

Ce pod vse skupaj potegnemo 
črto, bi lahko rekli, da so dali 
naši tekmovalci, razen Janca 
seveda, vse od sebe, kar so 
mogli. Na prva mesta se danes 
uvrščajo tisti, ki so skoraj vse 
leto na »dilcah« In je amateri
zem pri njih že precej proble
matičen.

OB OBČNEM ZBORU DRUŠTVA PARTIZAN—RUDAR 
V VELENJU

Vsak začetek je težak
». *’0 en<)ni|i'iiutncm molku v spomin ponesrečencem angle-

, ega^ nogometnega kluba »Manchester United« je v nede
ljo začel v Domu Svobode v Velenju občni zbor društva Parti- 
zan-Rudar. Udeležilo se ga je okoli 200 članov, med katerimi 
je bilo veliko mladine in tudi pionirjev.

Ta občni zbor je bil pravza
prav sila pomemben dogodek v 
našem športnem življenju. V 
Velenju so namreč že lani zdru
žili nekdanji društvi Partizan 
in Rudar v eno društvo, kj naj 
organizacijsko zajame in idejno 
usmerja vse športno življenje 
v. tem rudarskem kraju. Ures
ničili so torej enotno športno 
gibanje, za kar se prav zadnje 
čase prizadevamo tudi v drugih 
krajih Slovenije in kar je bila 
tudi ena osrednjih zamisli zad
njega izrednega občnega zbora 
Zveze Partizan Slovenije. V 
Velenju so torej' med redkimi 
pri nas, kjer naj bi v praksi 
pokazali, da je taka pot pra
vilna.

Nedvomno je imel0 društvo 
lani precej lepih uspehov- Te
lovadci so poslali v Ljubljano 
300 članov, mladincev in pionir
jev, v Velenju jih je nastopilo 
400, v Šoštanju 250 in v Mozirju 
150, smučarji so s prostovolj
nim delom zgradili dve skakal
nici., lahikoatletti so priredit 11 
gozdni tek, ki še ga je udele
žilo 250 ljudi itd. V društvu se 
aktivno udejstvuje 693 ljudi, 
kar je spričo možnosti sicer 
majhna številka, in pravijo, da 
množičnosti v Velenju ne bo 
težkio doseči. Letos si namera
vajo večidel s prostovoljnim 
delom zgraditi š« telovadnico z 
garderobami, govori se že o 
gradnji zimskega bazena. Sploh 
so v Velenju za razvoj športa 
Precej ugodni pogoji. Športni 
delavci uživajo pod poro vseh 
družbenih organizacij kakor tu
di kolektiva velenjskega rudni
ka. Vsak rudar plača na me
sec po 20 dinarjev za društvo, 
uprava rudnika pa izplačuje 
Prav tako po 20 dinarjev na 
mesec za vsakega zaposlenega. 
Razen tega so zgradili zadnja 
leta v Velenju veliko športnih 
objektov, med katerimi je tudi 
moderen stadion.

Združitev Partizana, in Ru
darja pa je zastala prazaprav 
na pol poti. Res imajo zdaj 
enotno legitimačijo, vanjo Pa 
vpisujejo tudi. v katero izmed 
sekcij se je član vpisal. Nekaj 
jih je v več sekcijah, zato — 
mimogrede povedano — 
tista Številka o 693 aktivnih 
članih ni povsem točna- Potem
takem se moraš, če .se hočeš 

.vpisati v društvo, že ob vpisu 
opredeliti, za katero* izmed s,e^' 
eij, katero športno panogo boš 
gojil, čeprav ne nameravaš 
tekmovati. Bati se je. da vodi 
taka pot le k lovu za rezultati, 
ne pa toliko — kar nai bi z

združitvijo dosegli — k temu, 
da bi se čimveč ljudi ukvarjalo 
s športom. Tako vse kaže, da je 
star,; duh športnih klubov v 
društvu še zelo močan in da 
osrednje vodstvo še ni uspelo 
premagati takih nazorov v sek
cijah. To se je opazilo tudi na 
občnem zboru, ko so govorniki 
sicer govorili o množičnosti, 
vendar o množičnosti, katere 
skoraj edini namen je izbira ta
lentov, kj naj dosežejo vrhun
ske rezultate in tako uveljavi
jo društvo v športnih krogih.

Predsednik rudniške mladin
ske organizacije je upravičeno 
opozori:! prav na to pomanjklji
vost v delu društva, ko Je dejal, 
da šteje mladinska organizaci
ja pri rudniku 700 članov, od 
teh pa se jih bore malo udej
stvuje pri športnem društvu.

Vse to kaže, da bo treba še 
precej delati, da ne bo ostalo 
zgolj pri 'formalni združitvi, 
marveč bo treba spoznati, da so 
sami hoteli doseči mnogo več 
kot samo to: omogočiti pa j šir
šim slojem prebivalstva, da go
je šport. To je prva naloga. S 
tem pa nikakor ni rečeno, da 
ne bi »mali gojiti tekmovalnega 
športa. Konec koncev pa- že da
nes goje Velenjčani marsikaj, 
za kar v društvu niti nimajo 
sekcije.

Novemu odboru želimo pri 
delu veliko uspehov in smo 
prepričani, da bomo lahko čez 
leto dri zar' q1 j „ Ve
lenju uresničili festivalno mi
sel- V. J-

== £

KDO JE IZDAJALEC?
Danilo ni takoj odgovoril. Nekaj časa je premiš

ljal in gledal čez komandantovo glavo, nato pa je 
rekel:

»Mi, bratec moj, sploh nimamo protiobveščevalne 
službe, ki je sestavina vsake moderne vojske. Samo 
obveščevalnega častnika imamo, ampak to ni vse,^ 
on izpolnjuje samo eno plat naših potreb. Zdaj mo
ramo ustvariti tudi protivohunsko službo za pobi
janje sovražnega vohunstva. To je nujno. Primer 
Matilda bo njena prva naloga, njen prvi korak.«

»To je vsekakor potrebno,« je odgovoril Mitar. 
»Na koga pa misliš?«

»Da bi to reč zaupali Djuru. Ta je obveščevalni 
častnik odreda in ta zadeva nekako sodi v njegovo 
območje. Ta bo naš prvi protivohun. Docela mu 
zaupam, dober in zvest tovariš je, res, umerjen, in 
četudi samouk, je teoretično močno podkovan.« 

»Tudi jaz sem tako mislil. Takoj ga bom poklical.« 
Nato je odprl vrata in zapovedal stražarju, naj 

pokliče obveščevalnega častnika Djura Steriča.
Možak, ki je po desetih minutah vstopil v po

veljnikovo sobo, se je včdel tako, da ni bil niti 
malo podoben vojščaku. K temu je bržda največ 
pripomogla neka očitna telesna pomanjkljivost: Dju- 
ro Sterič ni imel levice. Odrezali so mu jo tik nad 
komolcem in prazni rokav, ki je skrival štrcelj, je 
kar naprej plahutal nekako žalostno in sramežljivo, 
tako da je vsakogar prevzela želja, da bi to blago 
obličje pobožal in potolažil. Djurovo obličje, ki bi 
mu bil težko prisodil, koliko je staro, ker je na 
njem venomer lebdela težka -senca otožnosti in 
mračne resnosti, je na prvo oko vzbujalo vtis same 
dobrotljivosti in nepokvarjene nravi, v kateri se 
čudovito združujejo preprosta vera in ljubezen do 
življenja pa nagib k razmišljanju in pronicanje v 
bistvo stvari in življenjskih pojavov. Samo oči, ma 
lo poševno položene, kostanjeve in otroško nedolž
ne, so izdajale človeka tridesetih let. Bil je srednje 
postave, tenak v pas, počasnega koraka, umerjen, 
lahnih, nevsiljivih gibov. V celem je izražala vsa 
njegova pojava bridko življenjsko -izkušenost, pri
dobljeno z globokim, intimnim preživljanjem last
nih tegob in nesreč. Desna, nesorazmerno razvita 
pest, na kateri se je križal splet velikih, modrih 
žil, trda, temnorjava koža, ki ni bila vajena nežno
sti in negovanja, vse to je govorilo o njegovi ne
dvomno delavski mladosti. Mladost tovarne in ro- 
potavega stroja, neprespanih noči in mračnih dni. 
mladost pičlo odmerjene hrane in zabranjenih želja 
Djuro Sterič, obveščevalni častnik romirskega par
tizanskega -odreda, je imel takšno mladost. A kljub 
temu je vsakogar že pri prvem srečanju osvojil 
njegov nenavadno razviti duh. vsestransko poznanji 
življenja brez vsakršnega književnega dogmatizma, 
prirojena sposobnost, da je naglo obvladal tudi naj
bolj zapleteno, snov.

Djuro je vstopil razpet in gologlav. Takoj je pri
sedel k Danilu, in po tem, kako sta si segla v roko 
in se pozdravila, se je videlo, da sta prisrčna tova
riša, ki se medsebojno spoštujeta.

Poveljnik mu je do potankosti razložil, da je v 
odredu sovražni vohun. Pokazal mu je kovinasto 
tubico in pismo, ki ga je prinesel Ostoja.. Djuro je 
naglas prebral:

ŠTAB ODREDA NA ISTEM MESTU; PRVI 
BATALJON NA ODSEKU RESICI—LOGANJ. 
t)RUGI NA ODSEKU KANDOVO—DOLGI DOL. 
ŠTAB TRETJEGA BATALJONA OD 15. T. M. 
V GORNJEM GORČJVU. DVE ČETI NA OD
SEKU MILICI—RAVNO; ENA ČETA PRI SUHI 
REKI. TRETJI BATALJON BO NAPADEL 21, 
ZVEČER PROGO PRI MALEM POTOKU. PO
ŠILJKO PRIČAKUJEM 23. PONOČI. MATILDA.

Ko je Djuro prebral, se je Mitar sklonil čez mi
zo in ga vprašujoče s povzdignjenimi obrvmi gledal. 
Danilo je tih bobnal s prsti levice po mizi. Djuro 
se je obrnil k Mitru:

»Kako pa vohun pošilja poročila?«
»Z golobom. V tile tubici. Kaj sklepaš po po

ročilu?«
Djuro je še enkrat prebral poročilo in se dolgo 

zamislil. Naposled je obrnil glavo.
»Rokopisa ni mogoče primerjati.«
»Zakaj ne?« je vprašal Mitar.
»Poročilo je napisano z obrnjenimi velikimi čr

kami. Od kod so takšne črke, ne moreš nikoli do
gnati. To je prva težava, ki mimo drugega kaže, da 
imamo opraviti s solidno izobraženim vohunom. Je 
pa še neka reč.«

Djuro je vnovič pristavil lečo k pismu. , 
»Poglejta, črke so kaligrafsko lepo napisane, sc 

pravi, da Matilda, verjetno možak, ne ženska, ni 
brez šol in da ima vsaj nekaj razredov gimnazije, 

Mitar je huknil:
»Spet inteligent!«
Djuro ga je ošinil s pogledom, ki ni bil brez 

očitka.
»To še ničesar ne dokazuje, tovariš komandant.«

Smatral je, da je preziranje intelektualcev poli
tično nevzdržno. Nato je pozorneje ogledoval pisem
ce. Cez čas je zaupljivo pogledal oba.

»V poročilu imamo zanesljivejšo sled.«
Danilo je živahno prisedel. Poveljnik je primak

nil glavo k Djurovi glavi in zdaj so vsi trije skoz 
lečo ogledovali pravilno napisane črke.

»Preberita še enkrat,« je rekel Djuro. »Sodeč po 
podatkih, ki jih sporoča Matilda, mora biti vohun 
v tretjem bataljonu. Podatki o tretjem bataljonu so 
najbolj podrobni in najbolj natančni, še celo glede 
razvrstitve čet. Temu nasproti so podatki o prvem 
in drugem bataljonu nepopolni in izpred nekaj ted
nov, medtem ko postojanke čet sploh niso omenjene. 
Povsem gotovo je, da vohun najbolje pozna stanje 
v tretjem bataljonu.«

Mitar se je vzravnal in lopil s pestjo tako srdito 
po mizi, da je leča odskočila in padla v torbico za 
sekcije.

»Prekleto!« je zagrmel, krčil razprostrte prste in 
pobliskoval z očmi. »Seveda, v tretjem, kje pa! Ta 
bataljon doživlja že mesece in mesece najhujše po
raze. Njegove izgube so največje. Kamorkoli se 
obrne, že naleti na nemško-ustaške zasede. Djuro je 
prav povedal. Nikjer drugod kakor v tretjem, tam 
ga je treba iskati.«

»Ce se lahko na to opremo,« je rekel Djuro, »se 
pač moramo orientirati na štab tretjega bataljona.«

Danilo nato:
»Djuro, sklenila sva, da bova to zadevo zaupala 

tebi. In to bo prva sekcija naše protivohunske služ
be. To službo moramo zdaj med bojem organizirati. 
Seveda bova midva sodelovala, ampak nalogo, da 
zgrabiš sovražnega agenta v mrežo, prepustiva tebi. 
Organiziraj, kakor najbolje veš in znaš. Samo ne 
pozabi — ne pretiravam — da je zdaj varnost od
reda in še bolj njegova usoda v bližnji ofenzivi 
odvisna od tvoje iznajdljivosti. Ofenzivo pričakuje
mo vsak dna. Saj se zavedaš kaj bp, če dotlej ne 
odkriješ in ne uničiš izdajalca!«

Danilo je razgrnil zemljevide odsekov po mizi in 
začel razlagati stanje odreda spričo splošnega so
vražnega napada, ki ga v kratkem pričakujejo. Ko 
je razlagal verjetne možnosti razvoja med sovraž
nim napadom, je Djuro premišljal nekaj čisto dru
gega.

Kakor se pogosto dogaja' v življenju, se človek 
tudi proti svoji volji in prirodnemu nagibu znajde 
v stanju, da se posveti opravkom, ki jih nikoli ni 
nameraval opravljati in si jih pravzaprav najmanj 
želi. Po čudnem naključju okoliščin ubero ljudje v 
življenju tisto pot, ki jim je morda najmanj po-» 
všeči, ker se najmanj prilega njihovim osebnim na
zorom. Eno si zamisliš, a življenje, spremenljivo in 
nedoumljivo, ti vsili nekaj drugega. Tako je bilo 
tudi z Djurom Steričem. Nikoli se mu ni niti sa
njalo, da bo kdaj obveščevalec. Takšna stremljenja 
so mu bila povsem tuja. Se več, lahko bi rekli, da 
mu obveščevalna služba nikoli ni bila niti malo 
všeč. A kljub temu, kakor da se je nekdo hotel 
poigrati z njegovimi skrivnimi željami; kar neopaz
no in ne da bi na to sploh pomislil, je postal obve
ščevalni častnik romirskega odreda. Se bolj čudno 
je bilo v njegovem primeru, da se je tega poklica 
lotil brez ugovora, sprejel je to kakor nekaj po 
sebi razumljivega, nekaj, čemur se ne more ogniti. 
In še tisti trenutek je neprizadeto in odločno od
slovil prejšnje težnje, ki so nagibale k ideološkemu

KRATKA VSEBINA DOSEDANJIH y
NADALJEVANJ ®

Romirski odred vzlic dobremu vodstvu 
nenehno doživlja poraze. Stvar se pojasni, ko 
deček Mitar sestreli goloba pismonošo, po ka
terem je Matilda — izdajalec v partizanskih 
vrstah — pošiljal sovražniku tajna poročila 
o partizanskih edinicah in njihovih načrtih.

V štabu odreda mrzlično organizirajo pro
tiobveščevalno službo. Za to ve samo nekaj 
najzanesljivejših ljudi. Vohuna je treba čim- 
prej izslediti, zakaj že čez nekaj dni se bo 
začela sovražnikova ofenziva ...

in praktičnemu delu v tovarni, med množico, med 
delavstvom. Hlepel je po znanju in pričakoval, da 
bo na tem področju izčrpaval poglavitni del svoje 
dejavnosti. Toda neizprosno življenje je hotelo dru
gače. Ko je nekega deževnega novembrskega dne 
1939. leta preutrujen ža trenutek pozabil na enolični 
ritem stroja, se je znašel brez roke na cesti, zavr
žen in brez sredstev. Nič več ni mogel biti rezkalec 
— tovarna mu je zaprla vrata, življenje Se je po
kazalo skrajno negostoljubno, ljudje pa brezčutni. 
Povrnil se je v svoj domači romirski kraj. Tam je 
moral okusiti še eno tegobo — oblasti so ga vzele 
na piko zaradi njegovih političnih nazorov. Pohab
ljen, enorok, otožen mladenič, preganjan in nezmo
žen za naporno telesno delo, je bil prepuščen stra
danju in tavanju. Njegovi nazori o življenju in 
osnovah takega družbenega reda, ki jih je zdaj pod
prla tudi bridka lastna izkušnja, so se nepomirljivo 
spoprijeli z zakonito družbo in njeno miselnostjo. 
Naučil se je iskati prave vzroke vsakršnemu poja
vu, raziskovati jih in jih povezovati v enoten si
stem gledanja na svet in na njegov razvoj. Vzljubil 
je knjigo in prebil ves svoj čas pri nji. Knjiga ga 
je vpeljala v nov svet, pomagala mu je, da je še 
globlje spoznal neizprosne zakone družbenega raz
voja. Znanja, čimveč znanja! Z njim se je hotel 
oborožiti, ker se mu je dozdevalo, da delavski raz
red brez tega nikoli ne bo dosegel svojega smotra. 
Ob tem je rasel v njem tudi občutek lastne vred
nosti, kar je bilo zanj odločilno, kajti prav tisti čas 
je začel glodati njegovega duha kompleks manj
vrednosti, kompleks reveža, občutek, da je odveč 
in nepotreben. Danilo Bubonja, učitelj iz Brezvodja, 
je tedaj sprejel Djura, spoznal je njegove vrline in 
na začetku vstaje je bil prav Danilo tisti, ki je ne
kako določil Djuru smer njegovega razvoja v boju. 
Zaradi njegove telesne pomanjkljivosti ga je na
potil na teren, da je ondi neopazno zbiral podatke, 
kako se gibljejo ustaši in kolikšna je njihova moč. 
Djuro se je temu posvetil vestno in disciplinirano, 
bil pa je vedno prepričan, da je to le začasna na
loga in da bo morala njegova volja, njegovo živ
ljenjsko delo kreniti po drugi poti. Tedaj, v dneh 
vstaje, so ga sprejeli v Partijo in kmalu potem, 
novembra 1941, ko so ustanovili Romirski narodno
osvobodilni partizanski odred, so ga poklicali v štab 
odreda, da bo vodil obveščevalno službo. Tega ni 
želel. To mu je najmanj godilo, pa vendar je služ- 
no sprejel, prepričan, da je tega kriva njegova po
habljenost.

Letalci mariborskega 
okraja se združujejo
Nedavno tega se je sestal v 

Mariboru iniciativni odbor, ki 
naj pripravi zborovanje vseh 
aeroklubov na Štajerskem. Na 
tem zborovanju naj bi izvolili 
koordinacijski letalski odbor za 
ves okraj. Na tem sestanku so 
bili predstavniki ptujskega, slo
venjgraškega in mariborskega 
aerokluba. Vsi menijo, da bi bil 
tak odbor potreben, saj bi med 
klubi nastalo tudi večje sode
lovanje.

PO NAPORNEM DELU — ZDRAVO IN 
KORISTNO RAZVEDRILO

RENTGENSKI PREGLED

nV'

»Bi mi mogli napraviti nekaj posnetkov za legitimacijo?«

Vsi delovni ljudje Jesenic ču
tijo veliko potrebo, da se po 
napornem in odgovornem dglu 
spočijejo ter razvedre. Zato so 
navdušeno pozdravili zamisel 
tovarniškega odbora, da se v 
ugodnih vremenskih i.n snežnih 
razmerah prirede medobratne 
delavske zimsko športne igre. Ta 
hvalevredna zamisel športne 
komisije tovarniškega sindikal
nega odbora je naletela na po
polno razumevanje in ha gmot
no pomoč pri organih delavske
ga upravljanja železarne, saj se 
zavedajo, kako potrebno in ko
ristno je,tako razvedrilo.

Športna komisija je imela 
pravzaprav lahko delo, saj so 
prijeli za delo tako. tovarniški 
komite Zveze komunistov, mla
dinski aktivisti, kakor tudi 
športni strokovnjaki in organi
zatorji raznih klubov na Jese
nicah. Ni važno, če so'pri san- 
kaših zmagali Hrovat, Ulčar in 
drugi, kakor tudi ne, če so pri 
tekih, skokih in v alpskih di
sciplinah zmagovali Pogačnik, 
Smolej, Kobentar, Preželj, Kni
fic, Oblak itd., za njimi so se 
zvrstila imena mladih ljudi, ki 
zelo veliko obetajo. Sploh ni 
šlo za to, kdo je zmagal, šlo je 
predvsem za množičnost. Reči 
moramo, da so v teh prizadeva
njih nadvse uspeli. Nastopilo 
je čez tisoč sankalcev in smu- 
čarjev.Na Jesenicah torej ne 
goje samo vrhunskega tekmo

valnega športa, niso doma samo 
državni prvaki v hokeju na le
du, marveč postaja zimski šport 
zares množičen.

Zelja je, da bi ne ostali samo 
pri zimskih športih, marveč naj 
bi se odbor za razvedrilo in 
oddih tovarniškega sindikalnega 
odbora potrudil ter poleti orga
niziral delavske igre, medobrat- 
na tekmovanja in podobno. Ta
ko bo postal na Jesenicah šport 
zares stvar vsakega delovnega 
človeka

U. *•

SENTJURIJ PRI CELJU

Smučarske skakalne 
tekme

TVD Partizan Šentjurij pr! 
Celju je priredilo v nedeljo, 2. 
februarja, tekmovanje na 30- 
metrski skakalnici v Podgorju 
pod Resevno.

J. M.

SLOVENSKE KONJICE

Avtomoto šport 
se razvija

Število aktivnih članov avto
moto društev Slovenske Konji
ce je od lanskih 120 naraslo na 
335. To je vsekakor lep napre
dek, ki kaže, kako veliko zani
manje vlada za motorizacijo v 
tem kraju. Največ članov je de
lavcev in mladincev. Društvu

precej pomagajo podjetja in ob
čina. Razpolaga s tritonskim 
tovornim avtomobilom ter ne
kaj osebnimi avtomobili. Lani 
je priredilo društvo več poučnih 
izletov. V republiškem tekmo
vanju AMD pa je v skupini po
deželskih društev doseglo prvo 
mesto, ki ga bo verjetno obdr
žalo do konca tekmovanja, to je 
do 31. marca. Da se članstvo za
nima za delo društva, kaže tudi 
udeležba, saj se je občnega zbo
ra udeležilo 250 članov

L. V.

Partizan - Rudar 
iz Velenja bo poslal na 

avtocesto posenno 
brigado

Na nedeljskem občnem zboru 
združenega športnega društva 
»Partizan—Rudar« v Velenju so 
sklenili, da bodo poslali na iz
gradnjo avtoceste Ljubljana— 
Zagreb posebno delovno bri
gado.

V ŠTORAH SI JE POSTAVILA 
STRELSKA DRUŽINA

OBŠIREN DELOVNI 
PROGRAM

Na prvi seji novega odbora 
strelske družine »Kovinar« iz 
Štor so izvolili za novega pred
sednika tov. Borisa Maleca, do
sedanji dolgoletni in agilni 
predsednik Pavel Stefanič pa je 
prevzel mesto tehničnega refe
renta.

Ko so razpravljali o delovnem 
programu, so sklenili, da bodo 
predvsem pritegnili čimveč no
vih članov iz vrst mladine. Med 
obrati železarne bodo organizi
rali strelsko tekmovanje z zrač
no puško, obnovili strelsko lo
po, med drugim pa nameravajo 
tudi svečano proslaviti deset
letnico delovanja te strelske 
družine. J. M.

skupščina Železničar
skega TEŽKOATLETSKEGA 

KLUBA »LJUBLJANA«

Vajenci se zanimajo 
za težko atletiko

Pred nedavnim je bil v stek
leni dvorani Železniške direkci
je v Ljubljani občni zbor 
»ljubljanskih« težkoatletov. V 
društvu se aktivno udejstvuje 
235 članov. Med njimi je največ 
vajencev (39 odstotkov), študen
tov je 27 odstotkov, dijakov 16 
odstotkov ter 18 odstotkov de
lavcev in uslužbencev.

Med najdelavnejšimi so bili 
judoisti, boksarji in dvigalci 
uteži, medtem ko so rokoborci 
le životarili, saj niso imeli tre
nerja. niti niso prirejali nasto
pov. D. L-

MED MOLJI
Stari molj je rekel mlademu: 

»Naš največji sovražnik soljud
je. Le boj se jih!«

Mladi molj: »Tj si pa dober. 
Se kamor sem doslej priletel, 
povsod so me sprejeli s ploska« 
njem.«
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Bilo Je prvi2 v življenju Orlanda Tra- 
ska, da je storil nekaj takega. Celo njegova 
žena ni vedela, zakaj je dovolil prenočiti 
tujcu. In to je bilo poslednjič. Orland in 
Emma, obadva sta vedela, da je bolje, da 
se to več ne pripeti.

Tistega večera je tujec iz vzhodne po
krajine potrkal na vrata, medtem ko sta 
Orland in njegova žena večerjala. Orland 
je zaslišal trkanje, vendar je menil, da je 
bolje, če ne odpira ob tej uri.

"Z nikomer ne želim večerjati,« je de
jal svoji ženi. »Človek, ki trka ob tej uri 
na sosedova vrata, mora vedeti, da ga ne 
bodo slišali. Samo o Fincih in Švedih sem 
doslej čul, da imajo take razvade.«

»Morda je kdo od Morrisovih bolan,« je 
pripomnila žena. »Nai pogledam?«

»Sedi ženska! Celo Morrisi imajo toli
ko čuta, da ne zbole ob tej uri.«

Trkanje je postalo močnejše. Zunaj je 
mož nabijal s težko, hrastovo popotno pa
lico na glavna vrata. Orlandova žena se 
je okrenila tako, da je lahko videla skozi 
okno. Še vedno je snežilo. Z mrakom se je 
veter pritajil in kosmiči snega so se mehko 
vrtinčili pred steklom.

Tujec se ni dal ugnati. Odprl je glavna 
vrata in pričel tolči z grčavim koncem pa
lice na sobna vrata. Nato se je obrnil in 
nabijal z okovanimi petami. Za tujca je 
bil zelo hrupen, bolj, kakor je Orland kdaj 
koli koga čul v svoji hiši.

»Pogledala bom,« je rekla Emma in 
vstala od mize.

»Sedi, ženska!« je pribil Orland.
Komaj je Emma sedla, so se odprla 

vrata in vrtinec snega in vetra je puhnil 
v sobo. Tujec je stal med podboji in sre
pel vanju. Nosil je črne usnjene hlače, 
rdeče zelen kratek zimski suknjič in rjavo 
krzneno kapo, potisnjeno globoko na oči. 
Bil je zadihan in otrkaval si je sneg s čev
ljev, suknjiča in kape. Težka popotna pa
lica je še vedno udarjala ob prag. Mož ni 
vstopil in strupen mraz je vel v sobo.

Orland je bil s hrbtom obrnjem proti 
vratom in šele vrtinec snega ga je opozoril 
na možev prihod. Njegova žena Emma pa 
je videla vse že od začetka, vendar si ni 
upala ničfesar storiti vse dotlej, dokler se 
Orland ne obrne. Vedela je, da mož, ki 
nasilno odpre vrata, ne bo čakal na po
vabilo, naj vstopi.

»Mati božja,« je godrnjal tujec med 
vrati, »še kosti so mi otrpnile od mraza.«

Vstopil je v sobo s palčniki pod pazdu
ho in s polnim prgiščem snega, ki ga je 
nagrebel pred pragom. S peto je zaprl vra
ta in stopil okoli mize, pri kateri je sedel 
Orland ter si drgnil roke s snegom. Or
land ni spregovoril. Sedel je in gledal de
belo oblečenega moža, ki se je sam povabil 
v njegovo hišo.

Emma ga je boječe vprašala, če so mu 
zmrznile roke. Medtem, ko je čakala na 
odgovor, je opazovala Orlanda.

»Mati božja!« je ponovil tujec, »še ko
sti so mi otrdele od mraza.« Se vedno si 
je natiral prsti in dlani s snegom, ne da 
bi se približal peči. »Ime mi je Phelps,« je 
dejal, »in prihajam iz vzhodnega Maina. 
Tam navadno ljudje prenoče premražene 
popotnike!«

»No,« je dejal Orland in odrinil stol 
od mize, »pri nas pa imamo navado, da v 
tako mrzlih nočeh ostanemo doma, če ni
mamo zunaj kaj opraviti.«

Emma je prinesla posodo s snegom. Po
stavila jo je nasproti moža, ki je dejal, da 
mu je ime Phelps. Pričela je pospravljati ' 
mizo, tujec pa si je razvezal čevlje.

»So ti tudi prsti na nogah zmrznili,« je 
vpraššl Orland. »Človeku, ki se sprehaja 
v tem mrazu, bi morali odpasti na rokah 
in nogah.

Phelps si je sezul čevlje in nogavice 
ter si pričel drgniti prste na nogi s sne
gom.

ZIMSKI
GOST»Reven človek sem,« je dejal, »in ni

sem posestnik. Brat mi je pisal, naj pri
dem k njemu v New Hampshire, kjer bi 
golil drevesna debla. Peš sem se odpravil 
na pot in moram še prečkati planine. 
Upam, da me boste prenočili.«

Orland si je natlačil pipo, jo prižgal — 
ne da bi odgovoril. Počakal je, da je 
Emma odšla v kuhinjo.

»Koliko bolje bi bilo za državo, ko bi 
ne bilo takih norcev, kot si ti. Hodiš sredi 
zime po snegu in mrazu v New Hampshi
re. Moja dolžnost bi bila, da te vržem ven 
in da v mrazu konča« Tako bi bil upravi

je bilo še močno in mišičasto. Ni bil manj
ši od šest čevljev.

Emma se je kmalu vrnila v sobo, 'Od
nesla posodo s snegom in razmočeni ča
sopisni papir. Nato je podala tujcu svežo 
brisačo. Ta si je obrisal roke in noge ter

čen storiti s človekom, ki si drzne vsto
piti v mojo hišo brez privoljenja. Dežela 
je polna takih potepuhov. Toda žena bi mi 
branila, če bi te hotel pognati v mraz. 
Ostani torej čez noč. Pomni pa, ko bi ti 
brat hotel drugič pisati, da pridi v New 
Hampshire, naj ne piše več pozimi. Pri
hodnjič ne trkaj več na moja vrata. Ne , 
želim, da mi prihajajo v hišo tujci nena
povedani.

Phelps je prenehal drgniti noge s sne
gom in je stopil na časopisni papir, ki ga 
je prinesla Orlandova žena. Ni kazal ni- 
kake želje, da bi se zahvalil Orlandu za 
prenočišče. Sedel je in gledal skozi okno. 
Bil je star, precej starejši od Orlanda. Pri
soditi bi mu bilo blizu osemdeset let. Nje
govi lasje so bili popolnoma beli, toda telo

si nato obul nogavice in nataknil čevlje.
»Pokažite mi posteljo — in lahko noč,« 

je trudno dejal.
»Menda bi rad dobil sobo?« je dejal 

Orland in srepel v starca. »Dobil jo boš. 
Lahko bi ti dal odeje in ti postlal na pre
progi, toda tega ne bom storil. Dam ti 
prazno kamro. Zena ti bo pa pripravila 
zajtrk. Toda v moji hiši zajtrkujemo naj
pozneje ob pol sedmih.«

Emma je prižgala luč in odpeljala tujca 
v kamro. Ko se je vrnila, je Orland bral 
časopis. Ni spregovoriL besede. Toda pre
den se je odpravil'spit rje poklica!'žeho 
in ji naročil:

»Pripravi temu možu, ki se imenuje 
Phelps, za zajtrk krožpik krompirja in fi
žola. Toda samo en krožnik. Ne podaljšuj 
z dobrotljivostjo obiskov ljudi, ki potujejo 
v takem snegu in mrazu v New Hamps
hire.«

Nato se je odpravil v posteljo. Emma 
je počistila sobo in postavila stole k ste
nam. Ko je končala, je Orland že dolgo 
spal. ■

Naslednjega dne je Orland vstal ob pol 
šestih. Nekaj minut je pozorno prisluško
val, preden je poklical Emmo. Stopil je 
k zidu, ki je ločil njuno sobo od kamre 
in posluša! Toda edini šum, ki ga je slišal 
v hiši, je bilo Emmino dihanje.

Potem, ko je poklical ženo, je počistil 
pepel v štedilniku in peči. Takoj je za
kuril. • Ni več snežilo in zunaj je ležala 
debela plast novega snega. Zajtrk je bil 
pripravljen ob pol sedmih, toda Emma je 
potisnila krožnike na stran štedilnika. Ča
kala je, da pride njen mož v sosednjo so
bo, čeprav je vedela, da bo stopil vsak čas 
in zahteval zajtrk, je skušala ta trenutek 
čim bolj odgoditi.

»Cas je, da zajtrkujeva, Emma,« je de
jal Orland. »Zakaj ga še nisi pripravila?«

»Takoj bom prinesla,« je odgovorila. 
»Ali ne bi poklical gospoda Phelpsa, jaz 
sem preveč zaposlena.«

»Bil. bi prav trčen, ko bi ga poklica! 
Ze sinoči sem povedal staremu norcu, ob- 
klej zajtrkujemo. Škoda je mojih pod
platov, da bi ga hodil budit. Sedi in jej, 
Emma!«

Emma je brez besedi sedla. Po zajtrku 
si je Orland natlačil pipo. Vzel je vžigalice 
iz prsnega žepa in preden jo je prižgal, je 
počakal nekaj hipov.

»Pospravi krožnike, Emma,« je reke!
Pospravila je krožnike in pribor ter vse 

skupaj odnesla v kuhinjo. Zajtrk, ki ga je 
pripravila za tujca, pa je postavila na šte
dilnik, tako da bi bil čim dlje vroč. Ko se 
je vrnila v sobo, da bi uredila mizo, ji je 
Orland namignil, naj ga posluša.

»Staremu norcu, ki popotuje iz vzhoda 
v New Hampshire, da bi svojemu bratu 
pomagal lupiti drevesna debla, je prijet
neje ležati v kamri, tostran planin. Ze je 
zamudil zajtrk, ki je bil zanj pripravljen. 
Dam mu še deset minut časa, da se pobere 
iz hiše. Ce pa ne izgine v tem času, ga 
vržem ven s tistimi usnjenimi hlačami 
vred!«

Medtem ko je Orland polnil peč z ja- 
vorjevimi čoki, se je Emma’ vrnila v kuhi
njo, da bi pomila krožnike. Samo pogled 
na Orlandov obraz ji je zadostoval, da jo 
je kar odneslo iz sobe.

Orland je čakal več kakor deset minut 
in vsako sekundo je bil srditejši. Ura je 
bila osem. Ze je minila ura, odkar sta po
zajtrkovala. Orland je vstal in odprl vsa 
vrata. Njegov obraz je bil zaripel, premikal 
se je mehanično in sunkovito.

»Pazi se, ženska,« je dejal Emmi. »Pazi 
se!«

Emma je stopila med kuhinjska vrata 
in čakala, kaj se bo zgodilo. Ni vedela, kaj 
bo storil v svojem besu.

»Odsfrani se Emma,« je zarenčal. »Ne 
bodi mi v napoto.«

Pričel je begati po sobi, kakor da ni 
priseben.

Ko sem pred dvema letoma ho
dila po skandinavskih šolah, se 
pogovarjala s skandinavskimi ko
legi in pregledovala gradivo o 
šoli in njeni organizaciji, se mi 
je primerilo to-le: na stockholm
skem prosvetnem ministrstvu je 
izvedenec pojasnjeval predmetnik 
za 9. razred švedske reformirane 
enotne šole. Ogledovala sem si 
tiskani primerek predmetnika za 
tako imenovano poklicno smer in 
zagledala v njem predmet: nega 
strojev. Presenečeno sem vprašala 
strokovnjaka, kaj se pravzaprav 
uče otroci pri tem predmetu. »Uče 
se negovati stroje,« je dejal. 
»Otrok naj spozna, da mora biti 
stroj negovan, če naj dolgo in 
dobro dela. Razume naj, da je 
življenjska doba stroja in kvali
teta njegove storilnosti odvisna 
tudi od tega, kako ga negujemo. 
Zato ga te nege učimo.«

Spoznanje, da je treba stvari, 
ki jih uporabljamo, negovati, ni 
novo. Nove so morda le oblike, v 
katerih se to spoznanje izraža. Ze 
od nekdaj so razumni ljudje skrb
no ravnali s stvarmi, ki so jim 
bile drage in koristne. Le otrok 
in otročji odrasli človek lahko- 
umno in zanikrno ravnata z dra
gocenimi ali koristnimi rečmi.

V nečem pa smo menda vsi od
rasli bolj ali manj otročji: s svo
jimi medsebojnimi odnosi ravna
mo zanikrno. Ne vem, zakaj je to 
tako. Morda zato, ker ne znarpo 
razlikovati važno od najvažnejše
ga. Negujemo čevlje, obleko, po
hištvo, parketna tla; negujemo 
noge, roke, kožo, lase. Svojega 
srca pa ne znamo negovati in ne 
tistih odnosov, ki jim daje srce 
življenjsko hrano. Tako ravnamo, 
kakor da so ti odnosi nepomemb
na stvar, za katero se nam ni 
treba brigati — stvar, ki nastane 
sama iz sebe in sama po sebi. 
Toda star pregovor pravi: »Brez 
nič ni nič.« Dobro bi bilo, če bi 
se te preproste resnice bolj živo 
zavedali zlasti na tistih nodročjih 
življenja, na katerih klije naša 
osebna življenjska sreča in tisto 
notranje, ubrano zadovoljstvo in

ravnovesje, ki tako čudno lepo 
ozarja življenje duševno negova
nih ljudi.

Najvažnejša se mi zdi nega 
medsebojnih odnosov v družini, 
in to iz tehle razlogov: prvič je 
družina človekovo najintimnejše 
okolje; človek ž:«i in se giblje v 
družini tak, kakršen je v resnici, 
v družini odloži masko uradne 
resnobe, s sebe ostrga lošč nepro- 
dirne formalnosti, civilizirane 
udržanosti — njegovih telesnih in 
duševnih grb in brazgotin ne po
kriva več državna uniforma — na 
svoj način nag in nezavarovan 
razkriva očem najbližjih svoje 
vrline in hibe; ni mu in mu ne 
more biti vseeno, ali ga tako 
razgaljenega obliva blago in zdra
vo ozračje razumevanja, umirje
ne in razumne kritike ter fine 
potrpežljivosti, ali pa ga ostro 
reže ozračje ujedljive škodoželj
nosti, posmehljivega obsojanja ali 
nestrpne živčnosti, kadar se po
kažejo njegove hibe; pa tudi to 
mu ni vseeno, ali se odzivajo nje
mu najbližji na najbolj tople, pri
srčne in neposredne poteze nje
govega značaja hladno in ravno
dušno ali hvaležno in ohrabru
joče.

V poklicnem in sploh javnem 
življenju se človek pač nikoli ne 
daje popolnoma tak, kakršen v 
resnici je. Poklic in javno življe
nje terjata od človeka samo ne
katere manifestacije njegovega 
značaja; ne zanimata se za nje
govo najbolj osebno življenje, saj 
za to nimata ne vzroka ne časa. 
Človek pa mora imeti nekje ^isti 
prostor, kjer zažive vsa njegova 
čustva, kjer se razbohotijo vse 
njegove — četudi morda otročje 
— želje, kjer se utelesijo njegovi 
najbolj skriti in sramežljivi na
črti: imeti mora prostor, kjer je 
lahko razposajen in neumen in 
od srca žalosten in togoten in 
otročji, kjer diha in se giblje ves, 
kolikor ga je?

Ta prostor je ali naj bi bil dru
žina — pač zato, ker ga tam ob
dajajo ljudje, ki so z njim naj- 
intimneje povezani, ga najbolj 
poznajo in najlaže razumejo. 
Mislim, da je težko vsem tistim 
ljudem — pa naj se tega zavedajo 
ali ne — ki nimajo kam in h ko
mu iti, ki nimajo kje in ob kom 
uveljaviti svojih najbolj osebnih 
teženj. To so ljudje, ki nimajo 
doma, pa čeprav imajo družino. 
Ta dva pojma; družina in dom, 
mi ne pomenita isto. Družina je 
človeku dom — ali pa mu ni. 
Sodim, da ima mnogo človeških 
tragedij, mnogo človeške živčno
sti, neuravnovešenosti, nezado
voljstva in osebnih katastrof svo
je vzroke v dejstvu, da se je 
življenje družine iz objektivnih^ 
razlogov spremenilo, moderni člo
vek pa se še ni osvestil, kaj se 
z družino godi in zato ni urejajo
če posegel v njeno življenje. Mo
demi človek ni postal pozoren na 
to, da se stare oblike družinskega 
življenja razkrajajo in da je treba 
ustvariti nove, če naj ne postane 
brezdomec. Zavestna nega med
sebojnih odnosov v spremenjenih 
okoliščinah življenja družine se 
mi zdi važna torej zaradi osebne 
življenjske potence odraslih ljudi.

Razumljivo je seveda, da bom 
temu prvemu razlogu takoj do
dala še drugega: duševna podoba 
odraslega človeka in s tem njegov 
življenjski stil sta v marsičem od
visna tudi od tega, kako je človek 
živel kot otrok, z drugimi beseda
mi: v kakšni družini je odrašča! 
Da se oblikuje človekova oseb
nost v mladih letih najmočneje 
in da se stke v človekovi mla
dosti njen osnovni vzorec, mi v 
tem sestavku, mislim, ni treba 
posebej poudarjati. Samo na eno 
bi opozorila: na vem, če se vedno 
dovolj jasno zavedamo, da vzgoja 
v družini in dejavnost, ki bi visela 
nekje v brezzračnem prostoru, ki 
bi bila neodvisna od celotnega 
ozračja v družini. Nasorotno: 
vsak vzgojni ukrep ima toliko 
življenjske in dejanske moči, ko

likor stoji za njim življenjske 
prepričljivosti in resničnosti.

Naj pojasnim na primer: če oče 
ali mati pojasnjujeta otroku n. pr- 
odkritosrčnost z besedami in jo 
od njega dejansko zahtevata, 
družinsko življenje pa je do 
kraja zlagano in otrok lahko ugo
tavlja, da oče in mati lažeta, tedaj 
bo ta življenjska resničnost, ki ji 
je otrok vsak dan priča, razkro
jila njuno besedno prepričevanje 
in vzela njunim ukrepom sleher
no pedagoško moč. Atmosfera 
živčnosti, surovosti, nestrpnosti, 
sebičnosti, hladne brezbrižnosti, 
zlagane intimnosti jemlje vzgoj
nemu prizadevanju prepričljivost 
in utemeljenost ter pušča v otro
ku težke karakterne posledice. 
Celotno življenje družine obdaja 
otroka kot življenjsko ozračje, iz 
katerega otrok raste.

Kultiviranje tega ozračja je 
najvažnejši pedagoški ukrep. Do
bro razviti, urejeni, uravnovešeni, 
duševno žlahtni ljudje so odnesli 
to doto iz otroških v zrela leta — 
in samo eno lahko rečem: blagor 
jim. Mirna uvidevnost, moč in 
preprosta objektivnost, s katero 
se lotevajo življenjskih proble
mov, svežost in polnost njihove
ga čustvovanja, zavestna ureje
nost njihovega hotenja in dela 
ima svoje izvore v davnih otro
ških letih, v katerih so zavarova
no in polno živeli ter se učili pri
jemati življenje na pravem koncu.

V kolikor se mi je kot šolniku 
nekoliko neposredneje odbiralo 
življenje družin in v kolikor sem 
kot zunaj družinskega kroga sto
ječ opazovalec dojemala vnanje 
znake tega življenja, se mi je naj
večkrat zdelo, da bi družine lahko 
znatno bolje urejale svoje notra
nje življenje, če bi odrasli člani 
zavestno negovali družinske od
nose. Nisem imela vtisa, da tega 
nočejo delati, pač pa se mi je 
zdelo, da ne vedo, da je taka nega 
potrebna. Ljudje, zlasti mladi, 
gredo v skupno življenje in si 
ustanavljajo družine z razmeroma 
lahkim srcem in z naivno pred
stavo, da je medsebojna ljubezen 
zakoncev nekaj, kar bo živelo 
samo od sebe, neodvisno od zu
nanjih razmer, izolirano od real
nega življenja — da je ta ljube
zen nekaj, za kar se ni treba bri
gati, kar ni treba hraniti, o čemer 
ni treba razmišljati, čemur ni 
treba žrtvovati niti trohe svoje ■

osebne udobnosti, svojih osebnih 
želja in osebnih prepričanj. Ko 
se po prvem času skupnega živ
ljenja umiri sladki biološki vihar 
zaljubljenosti in ko zbledi čar 
novosti, ko si zakonca ne stojita 
več nasproti le kot moški in žen
ska, ampak kot dva človeka, ki 
sta se odločila, da bosta skupaj 
živela, nastane za njiju vpraša
nje: »Kaj nama je za to življenje 
ostalo, sedaj, ko se je vihar prve 
ljubezni nolegel?« To vprašanje 
vrže na tehtnico njuno skupno 
življenje. Ce si stojita nasproti 
praznih rok in če si ne znata za
četi graditi svojega življenja na 
nov temelj, bo postajal njun med
sebojni odnos revnejši, dokler ne 
bo zvodenel v bedno sožitje dveh 
sostanovalcev, ki sta drug druge
ga naveličana. V to bedno sožitje 
se rode otroci — in pred nami je 
družina brezdomcev.

Razumljivo je, če se ljudje v 
prvem obdobju skupnega življe
nja ne‘zavedo, da je treba vsako 
sožitje negovati. Razumljivo zato, 
ker so medsebojni odnosi v prvih 
obdobjih srečni, pri dobro izbra
nih partnerjih srečni celo v vseh 
detajlih. Problem sožitja in s tem 
potreba no zavestni negi med
sebojnih odnosov se pokaže ta
krat, ko prične biološka omama 
sožitja izzvenevati in bi jo mo
rala pričeti nadomeščati človeška 
kultura, ta žlahtni sad človekove 
zavesti. (Dalje prihodnjič.)

»Orland,« je rekla Emma stoječ med 
kuhinjskimi vrati, da bi se mu lahko ogni
la, ko bi se bil obrnil proti njej.

»Pazi se, ženska,« je zatulil nanjo, »pa
zi se!« Potisnil je vse pohištvo v kot sobe, 
poleg peči. Zmetal na kup preproge, po
trgal zavese in znosil vse stare revije in 
časopise pred ogenj. Pripravljal je grozno 
dejanje. Emma je dobro slu.ila kaj bo sto
ri! Toda ni vedela, kako bi ga odvrnila 
od tega. Se nikoli ni videla svojega moža 
v takem stanju. Bila je že skoraj petde
set let poročena z njim, vendar skozi vso 
to dobo ni pomnila sličnega dogodka.

»Orland,« je še enkrat poskusila Emma 
ter se počasi umikala proti kuhinjskim 
vratom, da bi se lahko rešila.

»Pazi se ženska,« je zarežal Orland. 
»Pazi se!«

Pohištvo, preproge, zavese in časopisi 
so zagoreli kakor suho seno in so bili v 
nekaj minutah v plamenih. Ognjeni jezik 
in dim so se vzdigovali proti stropu in se 
razlezli po zidovih. Sprva je Emma misli
la, da se bo Orland živ sežgal, toda stekel 
je ven na dvorišče. Vrešče mu je sledila 
skozi nasprotna vrata. Ko je Orland za
žgal hišo, je Emma premišljevala, kje bo
sta bivala sedaj. Toda spomnila se je opeč
ne hiše z desetimi sobami nižje ob cesti 
poleg vasi. Orland ni hotel živeti v njej, 
češ da se more stara prej zrušiti, preden 
se vseli vanjo. Tako je mislil pre'd dvajse
timi leti. In skozi vse to razdobje je po
nosna opečna hiša samovala. Končno bosta 
le lahko v njej živela.

Ob tej uri ni bilo nikogar na cesti. Toda 
John White je videl skozi okno svoje hiše 
dim in plamen in je pritekel z vedrom vo
de. Vendar je prispel tja s praznim ved
rom, kajti med tekom se mu je voda raz
lila. Sedel je in strmel v ogenj.

»Žal mi je, da vidim kaj takega, Or
land,« je reke!

»Prihrani si sočutje za tiste, ki gg po
trebujejo,« je odvrnil Orland.

»Da, vsekakor ti bodo izplačali zava
rovalnino,« je pripomnil John. »Ta ti bo 
v precejšnjo pomoč. Ko boš izplačan, se 
boš preselil v veliko hišo in živel boš v 
miru in udobju.«

»Ni mi do izplačila,« je pribil Orland.
»Ni ti do izplačila? Človek božji, čemu 

pa ne?«
»Sam sem jo zažgal.«
»Sam si jo zažgal. Za kriščevo voljo, saj 

si zgubil pamet ali pa razsodnost.«
»Za to dejanje sem imel zadosten 

vzrok.«
John White je živčno stopical naokrog, 

se obrnil in postal pred Orlandom. Gledal 
ga je, nato se je ozrl na hišo in se zopet 
s pogledom ustavil na Orlandu. Ta mu je 
pričel pripovedovati o človeku, ki je de
jal, da mu je ime Phelps. Pripovedoval mu 
je od začetka, kako je potrkal med večer
jo, kako mu je dovolil prenočiti, čeprav 
je stopil v hišo brez dovoljenja.

»Toda povedal sem mu, da mora vstati 
do zajtrka ob pol sedmih« je govoril Or
land. »Povedal sem mu, in stari norec me 
je slišal. Davi pa sem ga čakal pet do deset 
minut, da pride in poje. Toda niti do tedaj 
ni vstal, ležal je v kamri in spal. Nato 
sem ga čakal debelo uro. Toda še vedno 
je spal. Nisem tak človek, da bi upošteval 
nerednosti takih ljudi, ki nimajo drugih 
sposobnosti, kakor da potujejo peš v New 
Hampshire sredi zime. Stari norec je pri
povedoval, da je prišel nekje iz vehoda po 
snegu in mrazu. In celo preko planin se je 
nameni! Ko ga ne bi bil ustavil tukaj, bi 
se ustavil v kakem kraju, ko ne bi mogel 
več dalje. Bil bi v breme državi. Kajti niti 
eno mesto v Mainu mu ne bi hotelo dati 
podpore.«

Nenadoma je Emma zavreščala in padla 
vznak. Orland je priskočil, da bi videl, kaj 
se je zgodilo. Ker je bil pozoren le na 
Emmo, je samo John White videl, kako se 
je nekaj sukalo pri enem izmeti kamrinih 
oken. Ko je hotel stopiti bliže, da bi bolje 
razločil, se je ta del zgradbe zrušil in oblak 
isker in pepela je zakril prizorišče.

Orland se je vrnil k Johnu in gledal, 
kako se je hiša vse bolj in bolj sesedala.

»Že dolgo živim v tem kraju,« je dejal 
John, »in vse se lahko pripeti. Toda da bi 
človek požgal hišo samo zaradi izzivanja! 
Ali nisi tega storil zato, ker je tvoja opeč
na hiša za bivanje mnogo boljša, kot je 
kdaj koli bilo to pogorišče.«.

»Ta stari norec, ki je dejal, da je nje
gova pot v New Hampshire.«

»Že prav, želel sem ti samo tole pove
dati; zdi se mi, da bi ga moral vsaj enkrat 
poklicati in mu sporočiti, naj se odstrani 
iz hiše. Ne morem razumeti, da človek po
žge hišo samo zato, ker njegov gost ni 
vstal ob pravem času.«

»Morda ne bi bil tega storil,« je dejal 
Orland, »toda potem, ko sem vso noč pre
mišljeval o njem, nisem mogel drugače. 
Kajti ta stari norec je prišel v mojo hišo, 
ko sem večerjal, ne da bi mu dovoli! Ali 
sploh moreš verjeti, da bi ga po vsem tem 
še moral klicati, naj vstane?«

»Orland, ne verjamem ti, da ga ne bi 
mogel poklicati — že dobro — če v dvaj
setih letih nisi našel opravičila, da bi se 
preselil v hišo iz opeke. Saj bi tako ali 
tako ta lesenjača propadla. Menim, da si 
jo požgal samo zato, da ti ni v napoto.«

»Morda je bilo res samo zato,« je dejal 
Orland. »Hiša je bila vedno prekleto bed
na. Nikoli je ni bilo mogoče ogreti, čeprav 
sem jo po cel dan kuri! Se zbolel bi in 
umrl zaradi tega.«
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(Odlomek iz potopis« Z. S. Zo
rina »V deieii Kraljice Sabe*, 
ki ga bo prihodnje leto izdala 
Cankarjeva založb«.)

Tžma, ki zelo zanima povoj
no Italijo, je sodeč po številu 
knjig, ki jo obravnavajo, in po 
pisanju zlasti v ilustriranih 
časnikih — Mussolini. Razum
ljivo je, . da Italijane zanima 
njihova neposredna preteklost. 
Naravno pa bi bilo, da bi pi
sali knjige, ki bi analizirale za
blode in napake iz preteklih 
dvajset let fašizma. Toda knji
ge, ki izhajajo o fašizmu in 
Mussoliniju, so vse prej ko tak
šne. Večina teh knjig in član
kov skuša neposredno ali po
sredno opravičiti i fašizem i 
Mussolinija, če ju že naravnost 
in brez sramu ne hvali in ne 
poveličuje. Med italijanskimi 
knjigami najdeš tudi zbrana 
Mussolinijeva dela, menda zato, 
da bi jih lahko brala mladina, 
se ob njih oplajala z »zdravim 
nacionalnim duhom« in se po
tem vpisala v neofašistično 
partijo.

Skorajda ne mine dan, da se 
na trgu ne bi pojavila kakšna 
brošura s spomini tistih, ki so 
prisostvovali »velikim dnem« 
bližnje preteklosti, z detajli iz 
Mussolinijevega življenja, z iz
mišljotinami, s katerimi bi radi 
olepšali vse, kar je bilo grdega, 
osladili vse, kar je bilo gren
kega, prikrili Vesnico, potvorili 
zgodovino, ustvarili po malem 
legendo, ki naj tega zločinca 
prikaže kot rešitelja in genija, 
viteza brez napak.

Imam več takih knjižnic, ki 
sem jih slučajno kupil na po
stajah med vožnjo. Vse sem 
prelistal. Naj vam citiram iz 
njih? Ne, ni potrebno. Opisal 
bom samo eno, najnovejšo. Gre 
za brošuro nekega gospoda, ki 
se imenuje Ivanoe Fossani. So
deč po njegovih diskretnih po
datkih, je bil do zadnjega zvest 
Mussolinijev sluga, morda pa je 
bil — te časti, da bi se spoznal, 
nisem imel — tudi kaka velika 
fašistična zverina. Naj bo že 
kakorkoli, vsekakor je to bilo 
dovolj, da je časopis Oggi, eden 
izmed najbolj čitanih listov v 
Italiji, že leta 1951 objavil nje
govo pisanje v dveh svojih šte
vilkah in da je zdaj pod na
slovom »Mussolini se izpove
duje zvezdam« izšlo v posebni 
brošuri. Na platnicah te bro
šure najdete reklamo za neko 
drugo knjigo o Mussoliniju, ki 
služi istemu cilju — ustvarjanju 
legende. To je delo Asvera Gra- 
velija »Mussolini v anekdotah«. 
Hkrati z radodarnimi ,pohva- 
vami piše v prospektu; da ta 
knjiga izpolnjuje vrzel med to
likimi knjigami o neizčrpni Mu
ssolinijevi osebnosti. »Knjiga 
ima 400 strani in stane nič manj 
nič več ko 2.000 lir.

V resnici pa signor Fossani 
izčrpno opisuje stvari, ki so 
nujno potrebne, da bi se le
gende o Mussoliniju uresničile.

Prizor se odigrava na majh
nem otoku Trimelone sredi je
zera Garda, neposredno pred 
padcem Mussolinijeve republi
ke. Salo, malo prej, preden so 
italijanski partizani Mussolinija 
skupaj z njegovo ljubico Pe- 
taci mrtvega obesili za noge na 
nekem milanskem trgu. Vsej 
tej zadevi je bilo treba dati 
skrivnostno inscenacijo, tako da 
bi bil Mussolinijev poslednji 
razgovor z zvezdami čimbolj 
dramatičen in da bi učinkoval 
s svojo skrivnostnosjo. Prizoru 
sta prisostvovala samo dučejev 
Pes in avtor, ki je od strani 
Poslušal ta Mussolinijev tragi
komični dialog z zvezdami. 
Zvezde teh neumnosti verjetno 
niso zapisale v. nebeško knjigo, 
ni pa na to pozabil avtor; kakor 
sam pravi, je po tem izrednem 
doživetju tri ure brez oddiha 
zapisoval vse, kar si je zapom
nil...

In tako stoji Mussolini na
otočku sredi jezera Garda in 
laja na zvezde. Pritožuje se,
kako je bil vse življenje pod
nadzorstvom raznih stražarjev, 
kako je živel v zlati kletki, če
prav bi bil raje kmet, ki spi
pod vrbo, kako so ga nadzoro
vali razhi bedaki in* kako ga 
zdaj nadzira Hitler, Navdušuje 
se nad zvestobo svojega psa in 
pravi: »Ce bi mi bili ljudje 'sa-

linijem vred boš propadlo tudi 
ti! Nadalje Mussolini dokazuje 
zvezdam, da je bila njegova 
diktatura mnogo bolj mila ka
kor marsikatera demokracija, 
kako je vladal samo s privo
ljenjem vsega ljudstva, kako 
prekrasno so živeli delavci, kako 
se je boril proti kapitalu in ka
ko ni res, da bi bil njegova 
železna pest itd. Vse to je na
pisano zato. da bi bil fašizem

mo enkrat ali dvakrat v zgodo
vini tako zvesti, bi bili prvi na 
svetu.« To bi naj bilo rahlo oči
tanje italijanskemu ljudstvu, ki 
se mu je zneverilo ob »eni ali 
dveh priložnostih« in se je tako 
izkazalo, da je slabše od psa. 
Italijansko ljudstvo ni videlo v 
njem genija. Zato ogorčeno ugo
tavlja: »Geniji bi se morali ro
diti z zvezdo na čelu, da bi jih 
pri priči spoznali, ljudje pa bi 
jim morali slediti s pasjo vda
nostjo.« Mussolini misli, da ga 
po krivici primerjajo s Cezar
jem in Napoleonom. Toda bolj 
pomembno kot to, so besede, ki 
mu jih takoj nato da pisatelj 
na jezik: »Fašizma nisem ustva
ril, ampak sem ga samo prebu
dil v podzavesti Italijanov.« — 
Se pravi: fašizem je idejni otrok 
italijanskega duha! Se pravi, da 
fašizem ostane, čeprav je Mu
ssolini izginil! Treba je doka
zati, da je fašizem nesmrten, 
kakor je nesmrten italijanski 
narod! Se pravi, da je treba 
fašizem obnoviti, kajti brez nje
ga ostane Italija brez prihod
nosti. In tako polaga avtor v 
Mussolinijeva usta: »Ce bi to 
ne bilo res, mi ne bi celih dvaj
set let vsi sledili; rečem vsi, 
kajti neznatna, tako rekoč mi
kroskopska majhna manjšina, 
ne more imeti nobenega pome
na.« — Potem Mussolini jadi
kuje, da so mu očitali, češ da 
je Italijane oblekel v razne na
čičkane in pisane uniforme. 
Toda Italijani so po duhu leni 
in nedelavni. Zato predlaga zgo
dovinarjem, naj mu priznajo 
vsaj to, da je Italijane prebudil 
iz mrtvila. — »Ko me ne bo več, 
se bodo zgodovinarji in psiho
logi prav gotovo vprašali, kako 
je mogel en sam človek celih 
dvajset let voditi za seboj tak
šen narod, kakršen je italijan
ski. Ce nič dugega, bi že to 
mojstrstvo zadostovalo, da me 
ne bodo prepustili pozabi.« — 
Tako vidiš, ubogo italijansko 
ljudstvo, brez Mussolinija si 
bilo nič in nobeden in z Musso-

naslikan kar najbolj rožnato in 
da bi italijanskemu ljudstvu 
vsilili mnenje, da je z Musoli- 
nijem izgubilo vse svoje per
spektive. Fašizem, pravi nadalje 
avtor v Mussolinijevem imenu, 
so uničili kapitalisti, toda ne 
vsd, temveč samo hudobni ka- 
pitalisti, medtem ko so pošteni

Italijanski kapitalisti zmeraj 
razumevali njegovo skrb za de
lavce. To, kar ga najbolj jezi, 
je dejstvo, da nihče ne ceni ita
lijanskega vojaka. To pa ni 
prav, zakaj italijanski vojaki so 
delali čudeže v svojem heroj
stvu. Kar je Italiji zmeraj manj
kalo, je sposoben generalštab. 
Krivi so torej voditelji. »Ce bi 
bil vojaško vodstvo v Grčiji za
upal kakemu kaplarju, bi re
zultati ne mogli biti slabši. Pan- 
telerija se je vdala ... ob dveh 
žrtvah in ob rezervi vode in 
hrane za nekaj mesecev.« Mu
ssolinija pa ne skrbi samo za 
Italijo in Nemčijo, v igro je 
vpletel usodo vse Evrope. On 
pravzaprav ni hotel vojne, k 
temu so ga nagnali Francozi in 
Angleži. Preden je vstopil v 
Jekleni pakt je, kakor pravi, po
nudil roko Franciji in Angliji, 
ni se pa hotel prodati za krož
nik leče.

Mussolini prizna, da je grešil. 
Kakor pravi, se nikdar ni imel 
za nezmotljivega. Kriv pa je 
Hitler. Ce bi Hitler poslušal 
njega in bi vojno takoj prene
sel na Mediteran, bi stvari dru
gače potekale. Sam je bil zme
raj proti vojni z Rusijo.

Opravičevanje sodelovanja v 
vojni je avtor položil v Musso
linijeva usta najrazličnejše kom
binacije. Mussolini se sklicuje 
celo na prerokovanje neke ve- 
deževalke, ki mu je 1941. leta 
rekla, da bo vojno dobil, če bo 
ukazoval vsem, tudi Nemcem. 
Ce pa bodo ukazovali Nemci, 
bo vojno izgubil. »Kadar sem 
delal po svoji glavi, sem zmeraj 
prav ravnal. Vsak človek ima 
svojo zvezdo. Moja zvezda je 
dobra, toda če jo na kogarkoli 
vežem, jo nevtraliziram. Vse
eno bi lahko dobil vojno,« pra
vi Duče, »če ne bi preveč spo
štoval človeka.« Tako se je 
končno Mussolini pojavil v vlo
gi velikega humanista. Za kaj 
je šlo? Za čudež. Izumitelj 
Marconi je baje iznašel smrtne 
žarke, s katerimi bi lahko uni

čil vse. Ce bi dobil ta izum, bi 
Mussolini lahko zmagal v nekaj 
tednih. Toda vmešal se je drug: 
veliki humanist, papež, ki je 
staremu Marconiju svetoval, 
naj ne izda tega strašnega sred
stva. Mussolini — humanist — 
ni vztrajal pri svojem. Potem 
je Marconi na hitro umri. Tako 
je Mussolini izgubil vojno. 
Toda ne po svoji krivdi! Vsi so 
ga poslušali, vsi so ga imeli za 
genialnega, papež ga je ime
noval človeka božjega previd
nosti, tujci pa največjega člo
veka današnjega časa. Tudi ni 
bil noben diktator v pravem 
pomenu besede: iz republikanca 
se je prelevil v monarhista sa
mo zato, da bi obdržal na obla
sti zaslužno dinastijo Savoia, 
žal pa mu je Viktor Emanuel 
vse zavidal. Potem se Mussolini 
opravičuje,( da ni kriv Članove 
smrti in medtem ko v pogovoru 
z zvezdami skače s predmeta 
na predmet, preklinja Angleže, 
zmerja Američane in trdi, da 
socializem ni mogoč v drugačni 
oblaki kakor v korporativizmu 
in da je italijanskemu delavcu 
dal, česar mu niso dali niti 
močni kapitalistični režimi. Svet 
stoji pred neizogibno dilemo — 
Rim ali Moskva. Mussolini po
staja prerok. Rusi bodo zmagali 
in nihče na svetu jih ne bo mo
gel zaustaviti. Kaj mislita o tem 
Anglija in Amerika? Ubogo ita
lijansko ljudstvo, to bo še naj
huje prizadeto. — »Vzeli nam 

■bodo Trst, vzeli nam bodo Reko 
in Dalmacijo, vzeli nam bodo 
del Tirolske, dolino Aoste, lah
ko nam vzamejo še Sicilijo pa 
še Rima se lahko polasti papež.«

Tako si avtor prizadeva, da 
bi ja kdo ne pozabil, da je bil 
Mussolini največji pobornik 
italijanskega iredentizma. Bro
šura se končuje s pozivom pra
vovernim fašistom, naj ostanejo 
zvesti domovini in novemu re
žimu. Dokler se stvari spet ne 
obrnejo v njihovo korist. Anti
fašizem je neumnost! Italijani . 
se bodo lepega dne povrnili k 
fašistom. Mussolini bo uničen, 
toda nekoč ga bodo oboževali.

To so torej goli in surovi ele
menti, iz katerih ustvarjajo le
gendo o Mussoliniju. Te misli 
in takšna pojmovanja se kakor 
rdeča nit vlečejo skozi neštevil- 
ne knjige in članke, ki jih da
nes pišejo v Italiji z istim konč
nim eiljem: fašizem je treba
obnoviti. To si želijo italijanski 
fašisti, ki ne samo, da niso bili 
kaznovani za zločine nad itali
janskim ljudstvom, temveč so 
jih zaščitili in jim dali prizna
nje celo vladni krog: in Vati
kan. Pred to nevarnostjo ne 
smemo niti za trenutek zapreti 
oči.

KRIŽANKA ŠTEV. 5
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Vodoravno: i. pustež, dolgo
časnež; 7. godbenik na vrsto go
dala; 13- vojaško poročilo; 14. 
natančneži; 15, slika iz prepro
stega, mirnega življenja; 16. 
rudniški obnat; 17. stisikaški; 18. 
ostro dišeča rastlina; 19. romun
sko moško ime; 21. kemični 
simbol za iriidia; 22. nasveti; 23. 
čistim z vodo; 24. kratica na pi
smih; 26. oblika pomožnega gla
gola; 27. neumnež; 28. gostija; 
29. enaka soglasnika; 31. vrsta 
vina; 32. okrajšano moško ime; 
•33. častitljiv starček; 35. povod 
za obtožbo; 36. draguljarska 
utpžna enota; 37- ladijski po
veljnik; 39. riti po zemlji; 40. 
poljski delavec; 41. dvorjan.

Navpično: 1. kuhalnik na špi
rit; 2. ime in priimek hrvatsike- 
ga narodnega heroja; 3. opijani
ti koga; 4. priimek velikega 
francoskega pisatelja — natura
lista; 5. naplačdlo; 6. začetnici 
imena in priimka slovenskega 
pisatelja (»Visoška kronika«); 
7. vas na Primorskem med 
Banjščicami in Trnovskim go
zdom; 8. okrajšamo tuje moško 
ime; 9. dlaka; 10. nekdanji pre
bivalci Peruja; 11. preklicati; 12. 
eden od naših čutov;'14. zdrgnen 
s krtačo; 16. pokrajina v Sred
nji Afriki ob Gvinejskem za
livu; 19- lastnik zelo razširjene
ga prevoznega sredstva; 20. vr
sta industrijske rastline; 23. 
števnik; 25. vnetje sklepov, ud- 
niea; 28. morski razbojnik; 30. 
streha nad odprtim ognjiščem;

32. ovoj iz kartona; 33. organ 
vida; 34. v morju živeči sesalec; 
36. debela palica; 38. kazalni 
zaimek; 39. staroegipčanska du
ša.

REŠITEV KRIŽANKE ŠTEV. 4
Vodoravno: 1. kapitalen, 9.

sprt, 13. otovorim. 14. galan, 15. 
pi, 16. Aden, 17. moment, 18. ilo, 
20. anomalija, 22. capa. 24. ala, 
25. tla, p, a, 27. ako, 29. era, 31. 
oder, 33. odisejada, 36. Ali. 37. 
skazim, 38. Ture, 40. I(lka) 
V(ašte), 41. Peter, 42. šotoriti, 
44. Drim, 45. Leningrad.

Navpično: 8. E(douard) M(a» 
net).

REBUS
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REŠITEV NAJDEŠ NA OSMI 

strani spodaj

£vezi
So zlobneži, ki bi bili manj 

nevarni, če bi ne bili včasih 
dobri.

Nihče ni toliko bister, da bi 
spoznal vse zlo, ki ga povzroča. »Le kdaj se bodo navadili pra

vilno spuščati se na zemljo?!«

PI$e,-roNE SELIŠKAR

RiSt-MARJANCA J6M6C V
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37. Minila je jesen In izpod neba.so pričele padati 
puhaste snežinke. Žalostno je bilo videti požgano vas 
v snežnem metežu, kajti iz enega samega dimnika s« je 
kadilo. Toda otroci so pač otroci in Martinček je na
pravil sani, na katerih sta se Tinek In Mojčka veselo 
vozila po strmini. Babica Ju je gledala skozi okence in 
si je mislila: »To je dobro, da so otroška srca tudi v 
požganih vaseh vesela!«

38. In končno je bil tudi Martinček še otrok, če prav 
premislimo. Zato si je izmislil nekaj veselega. Sovraž
nikove močne patrulje so hodile samo do roba gozdov. 
Naložil je Tinčka in Mojčko na sani in tamkaj, pod 
robom gozda, so pričeli postavljati velike snežene može 
v dolgi vrsti, kakor da prihaja iz gozda partizanska 
patrulja. x

39. Martinček je našel v vasi nekaj cap, ki so jih 
fašisti pustili pri zadnjem napadu, in vanje oblekel 
snežene možiclje. 'iz vej jim je napravil puške, a prvi 
je nosil zastavo. Megla je bila, zato jih iz sovražnikove 
postojanke nihče ni videl. Veselo so se vračali domov 
in so dejali babici: »Nič se ne bojte, če bo jutri po
kalo!« Mojčka in Tinek sta skakala od veselja.

Ob koncu leta 1958 bodo
ČLANI PREŠERNOVE DRUŽBE 

orejeli za redno članarino 320 din naslednjih pet knjig.
1. KOLEDAR ZA LETO 1959.
3. Ivan Ribič: SIN, povest,
3 Honore de Balzac: EL VERDUGO in druge

4. Tone Seliškar: VELIKA GALA PREDSTAVA« 
mladinska povest,

5. Poljudnoznanstveno delo: KRUH.
-a doplačilo 150 din prejme lahko vsak član še:

6. knjigo LEPO VEDENJE ali
7. knjigo inž. Milana Ogrina: MOJ VRT.

Kdor naroči obe dodatni knjigi, 
doplača za obe knjigi samo 230 
dinarjev.

7 KNJIG ZA 550 DIN 
prejme torej vsak, kdor se vpiše 
najkasneje do 5. aprila 1958 v 
članstvo Prešernove družbe In 
plača najkasneje do 5. julija 1958 

--------  vse obroke.
PREŠERNOVA

DRUŽBA
Pohitite z vpisom! Člane vpisujejo poverjeniki 

Prešernove družbe, ki so v vseh šolah in večjih poa- 
ietjih, vse knjigarne in podružnice Slovenskega poro
čevalca in Ljudske pravice in uprava v LJubljan. 
Erjavčeva cesta 14/a.

40. Drugo jutro se je megla dvignila. Stražar v cer
kvenem stolpu postojanke je z daljnogledom preiskoval 
okolico in je zagledal, kako partizanska patrnlja strum
no koraka iz gozda. Zakričal je preplah in fašisti so se 

- oborožili in hiteli iz postojanke z vikom In krikom. 
Bilo jih je najmanj tri sto In ko so pritekli v bližino 
geada, so popadali na tla in pričeli neusmiljeno stre
ljati v partizansko patruljo.

41. Ko so krogle izbile prvemu partizanu zastavo, so 
fašisti zavriskali od veselja in njihov poveljnik je za
povedal splošen napad. Vsa vojska se je zagnala proti 
partizanom, streljala, kričala — a partizani se niso 
umaknili niti za korak. Fašisti so se ustavili, ker jih je 
prevzela groza, toda poveljnik jih je napodil rpet na
prej in tako so pridrveli do prvih partizanov. »Žive 
ujemite, žive!« je kričal njihov poveljnik in že se je 
videl, kako bo zmagoslavno prikorakal nazaj v po
stojanko.

42. Fašisti so se vrgli na partizane ko tigri. V straš
nem navalu so se sneženi partizani razsuli v prah in 
fašisti so se spogledali. Ko je njihov poveljnik videl 
to slovito zmago, se je sprva razjezil, toda ko je za
gledal bedaste obraze fašistov, ki so mlatili snežene 
može — se je pričel smejati, da še nikoli tako. Saj je 
bil človek kot vsi drugi in ta burka se mu je zdela 
vredna tolikšnega pokanja — končno so pa le ugrabili 
zastavo, ki ni bila nič drugega, kot stara, raztrgana 
rdeča materina ruta.
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MEHA FRANCOSKEGA NASILJA JE POLNA

Minulo soboto je nad 20 francoskih letal bombardiralo obmejno tuni
zijsko vas Sakiet Sidi Jusuf in ubilo 72 ljudi, med njimi 9 žensk in 12 otrok.

Zločinski napad francoskega vojnega letalstva na tunizijsko vas Sakiet Sidi Jusuf 
odkriva vso gnilobo, kolonialistično zaslepljenost in moralni propad francoske kolonialne 
gospode, ki že tri leta, ujeta v past alžirske vojne, z največjo brutalnostjo išče možnosti 
za ponovno vstajenje francoskega kolonialnega carstva. Bombni napad na neodvisno 
Tunizijo, članico Zadruženih narodov, deželo, ki se je vsa leta, odkar je dobila ne
odvisnost, iskreno trudila, da bi navezala čimbolj tesne in prijateljske stike s Francijo, je 
živ dokaz, kako globoko lahko pade neka kolonialna metropola, ki jo vodijo takšni ljudje, 
kot so današnji francoski oblastniki, do glave pogreznjeni v kolonialno blato.

Vas Sakiet Srdi Jusuf leži nekaj sto metrov od alžirske meje. V njej je našlo za
točišče precej Alžircev, zlasti žena in otrok, ki so pred francoskim nasiljem zbežali iz 
domovine. Nekaj dni pred napadom je prišla v to vas delegacija Mednarodnega rdečega 
križa, ki je po mnenju Tunizije dolžan pomagati alžirskim beguncem. Francoske bombe 
so padale tudi na to delegacijo, na Tunizijce in Alžirce. Parušile so 34 hiš, 84 gospodar
skih poslopij in šolo, v kateri je našlo smrt 12 otrok.

Francoski obrambni minister se sicer izgovarja, da je bil zločinski napad na Sakiet 
Sidi Jusuf le »zakonita obramba« Francije, v resnici pa ne gre za nobeno obrambo, temveč 
za odkrit vnaprej pripravljen napad, ki je imel določene namene.

Znano je, da se predsednik Tunizije Habib Burgiba, ki je edini med severnoafri
škimi državniki in politiki iskren prijatelj Zahoda, ves čas, odkar so ga Francozi izpustili 
Iz internacije, trudi, da bi uredil tunizijsko-francoske odnose in tesno povezal Tunizijo 
z zahodnim svetom. Ni njegova krivda, da se to ni zgodilo. Kriva je Francija, ki gleda 
na Tunizijo in na vsa prizadevanja Habiba Burgibe skozi alžirska očala. Za Pariz je 
Burgiba predvsem Arabec, predsednik arabske države, vodja arabskega naroda, ki noče 
In ne more zapustiti svojih alžirskih bratov v njihovi nesreči in njihovem boju, ne pa 
državnik, čigar razumne predloge bi bilo treba upoštevati.

Pred kratkim je Burgiba ponovno pozval francoske državnike, naj z večjim raz
umevanjem pristopijo k reševanju arabskih problemov, ker so zaradi alžirske vojne 
pričeli izgubljati še zadnje prijatelje v Severni Afriki. Njegov poziv je močno odjeknil 
v Franciji, ne samo v levičarskih, temveč tudi v meščanskih krogih. Generali in politiki, 
ki so tesno povezani s kolonialisti, so se zbali, da francoska javnost ne bi podprla 
predloge tunizijskega predsednika, zato so se poslužili brutalne provokacije, da bi one
mogočili sleherno normalizacijo odnosov med Francijo in Tunizijo ter sploh Severno 
Afriko. Ti ljudje namreč ne poznajo nobene druge metode za pomiritev Severne Afrike, 
kot vojno. Prepričani so, da bodo le z vojno lahko ohranili svoje izkoriščevalske pozicije 
v teh deželah in pripravljeni so potegniti v vojno vihro sleherno državo, ki podpira osvo
bodilni boj Alžircev. V boju za Alžir, za Saharo, za nafto in rude, za obnovitev svoje nek
danje kolonialne veličine se zatekajo k najbolj brutalnim sredstvom, od pomorskega pirat
stva do bombardiranja Sakiet Sidi Jusufa.

Bombardiranje Tunizije pa ima prav nasproten učinek. Tunizijci so bolj kot kdajkoli 
poprej pripravljeni materialno in moralno podpirali alžirske borce in zahtevati, naj fran
coske čete zapuste njihovo ozemlje, čete, o katerih je Burgiba dejal: »Nobenega zaupanja 
več ne moremo Imeti v vojsko, ki je tako surovo in krvavo pokazala svoje nakane.«

Posledice bombardiranja Sakiet Sidi Jusufa pa so še večje. Francija se je znašla 
osamljena, ves svet se zgraža nad njenim dejanjem, njeni prijatelji na Zahodu ji obra
čajo hrbet. Ne samo Francija, ampak ves Zahod izgublja svoj vpliv v Severni Afriki, vse 
tiste države, ki podpirajo Francijo, zlasti ZDA. In to je za nekatere kroge na Zahodu naj
hujše. Od tod takšno ogorčenje in zgražanje v ZDA in Veliki Britaniji. Za Američane je 
bombardiranje Tunizije »tragedija, ki je ne bo mogoče popraviti« (»New York Times«) in 
barbarski napad, ki odkriva nemoralnost umirajoče kolonialne križarske vojne, ki jo vodi 
Francija (Nevv Vork Post«), Brez podpore zahodnih velesil bi Francija že zdavnaj izgubila 
vojno v Alžiru. Danes pa, kot kaže,‘je od te podpore ostalo bore malo. Francija bo stopila 
pred Varnostni svet, čigar sklicanje je zahtevala Tunizija, kot obtoženec, s katerim nihče 
ne sočustvuje, ki ga vsakdo prezira in se zgraža nad njegovimi dejanji.

Bombardiranje Sakiet Sidi Jusufa je tudi mobiliziralo vse napredne francoske sile v 
boju proti kolonialni gospodi, ki s svojimi dejanji blati Francijo in vso njeno slavno zgo
dovino.

Uspeh Generalne konfederacije
dela Italije

Pri nedavnih volitvah tako imenovanih 
»notranjih komisij« v nekaterih italijanskih 
podjetjih je zmagala Generalna konfederacija 
dela, največja italijanska sindikalna centrala, 
ki združuje komuniste in socialiste. V podjet
jih z nad 10.000 delavci je 540/o vseh zapo
slenih glasovalo za Generalno konfederacijo, 
kar pomeni, da je zanjo glasovalo O.SP/o več 
kot pri lanskoletnih volitvah.

Nova sindikalna centrala v Grčiji
V Grčiji so prve dni januarja ustanovili 

novo sindikalno centralo, ki je za svojega 
predsednika izbrala bivšega grškega ministra 
za delo Gonisa. Na ustanovnem zboru je Go
niš izjavil, da je Generalna federacija grških 
delavcev (doslej najmočnejša sinidikalna 
organizacija v Grčiji) nesposobna braniti de
lavske interese. Dejal je, da se bo nova sindi
kalna organizacija »-pošteno bojevala« za 
zboljšanje razmer, v katerih žive grški de
lavci.

Zanimivo je, da Gonisov sindikat zaenkrat 
uživa podporo vlade, med tem ko Generalna 
federacija kritizira vladno gospodarsko in 
socialno politiko in jo dolži, da je kriva za 
Izredno nizko življenjsko raven, ki je naj-

resen,« pravijo voditelji Kongresa, »in če bo 
vlada stala prekrižanih rok, bo še resnejši.«

Po vladnih podatkih je januarja bilo v 
Kanadi skoro 800.000 brezposelnih. Kongres 
dela pa trdi, da so podjetja odpustila v zim
skih mesecih več sto tisoč delavcev in da bo 
nezaposlenih kmalu nad milijon.

NASILJE ZAH0DN0NEMŠKE 
REAKCIJE

Zahodnonemška policija je pred dnevi 
prepovedala dejavnost »Centralnemu svetu za 
zaščito demokratičnih pravic«, »Delovni 
skupnosti demokratičnih pravnikov« in »Za- 
hodnonemškemu kongresu beguncev« s trdit
vijo, da so te organizacije delovaale proti 
»svobodni, demokratični ureditvi«, ideološko 
in gospodarsko pomagale aretiranim komuni
stom in njihovim družinam. ■

Nekaj dni kasneje pa je policija sporočila, 
da je »z nenadno akcijo« preprečila poskus 
obnovitve Komunistične partije na Severnem 
Bavarskem. V sporočilu je rečeno, da je bilo 
aretiranih 29 oseb, medtem ko je bilo 30 dru
gih obtoženih, da so »sovražno delovali proti 
državi«.

ZMAGA SIL OKTOBRA
Pri volitvah za ljudske odbore na Polj

skem so izvolili 163.797 novih odbornikov 
vojvodskih, mestnih in vaških ljudskih od
borov. Iz poročila centralne volilne komisije 
je razvidno, da je bilo predloženih še enkrat 
toliko kandidatov, kolikor je bilo izvoljenih. 
Volilna udeležba je bila povprečno 85.68’/o, 
veljavnih glasov je bilo 15,472.855, kandidati 
Fronte nacionalne enotnosti pa so dobili 
14.997.000 glasov ali 96.929/o.

VES ARABSKI SVET (RAZEN NEKATERIH 
IZKORIŠČEVALSKIH ARABSKIH DINA
STIJ), VSI NAPREDNI ARABCI, KI STRE
ME K SVOBODI IN NAPREDKU, SO PO
ZDRAVILI USTANOVITEV ZDRUŽENE 
ARABSKE REPUBLIKE. NI ČUDNO, SAJ JE 
V TEMELJE TE NOVE DRŽAVE VGRAJE
NA RAZEN IDEJE O ARABSKEM BRAT
STVU TUDI SKUPNA TEŽNJA NEKDA
NJIH KOLONIALNIH IN POLKOLONIAL- 
NIH ARABSKIH NARODOV PO POLITIČNI 
IN GOSPODARSKI SAMOSTOJNOSTI IN 
VSESTRANSKEM NAPREDKU. NA SLIKI 
LEVO: ARABSKI DELAVCI OB NAFTOVO

DU V ADENU

MINULO SOBOTO SE JE VEC TISOČ BREZ
POSELNIH DELAVCEV ZBRALO PRED 
RIMSKO PREFEKTURO IN ZAHTEVALO, 
NAJ,JIM OBLASTI PRESKRBE DELO. DE
LAVCI SO POSLALI K PREFEKTU SVOJO 
DELEGACIJO, POTEM PA SO ODŠLI PO 
RIMSKIH ULICAH. OROŽNIKI IN POLI
CAJI SO JIH USTAVILI IN SKUŠALI RAZ
GNATI. DELAVCI SO SE UPRLI, POLICAJI 
SO JIH napadli IN ENEGA DELAVCA 
RANILI. ARETIRALI SO 15 DEMONSTRAN
TOV, CES DA NJIHOVA DEMONSTRACIJA 
NI BILA DOVOLJENA. NA SLIKI DESNO: 

BREZPOSELNI ITALIJANSKI DELAVCI

Milili iimi
MED SKRBMI, KI TAREJO AMERIŠKO 
VLADO, JE ENA, KI NIV NAJMANJŠA, 
IMENUJE SE OKINAVVA. OKINAIVA JE JA
PONSKI OTOK V TIHEM OCEANU, KI GA 
JE JAPONSKA VLADA Z MIROVNO PO
GODBO PREPUSTILA ZDA. AMERIČANI 
SO GA SPREMENILI V VOJAŠKO OPORI
ŠČE. JAPONCI PA SE Z IZGUBO OKINA- 
WE NISO POMIRILI. TUDI NA OTOKU JE 
MOČNO GIBANJE ZA PRIKLJUČITEV K 
JAPONSKI. V NAHI, GLAVNEM MESTU 
OKINAWE, JE BIL LETA 1956 IZVOLJEN 
ZA MESTNEGA NAČELNIKA VODITELJ 
TEGA GIBANJA SOCIALIST SENAGA. LA
NI PA 80 GA AMERIČANI ODSTAVILI, 
CES DA GA PODPIRAJO KOMUNISTI. NO
VE VOLITVE PA NISO OKREPILE AMERI
ŠKEGA VPLIVA. IZVOLJEN JE BIL SO
CIALIST KANESI, ZNAN NASPROTNIK 
ZDA. NA SLIKI LEVO: PROTIAMERISKO 

ZBOROVANJE V NAHI

Z VELIKIMI TEŽAVAMI, BREZ KAKŠNE 
VEČJE UČINKOVITE PODPORE OSTALE
GA SVETA IN BIVŠIH KOLONIALNIH GO
SPODARJEV SE AZIJSKE DEŽELE TRGAJO 
IZ ZAOSTALOSTI. MED NJIMI JE TUDI 
PAKISTAN, VELIKA IN BOGATA DEŽELA 
NA INDIJSKEM POLOTOKU, TODA IZ
REDNO ZAOSTALA. SLIKO, KI JO OBJAV
LJAMO (NA DESNI) SMO IMENOVALI: 
DELO V PAKISTANU. EDINO PROIZVOD
NO SREDSTVO JE SE VEDNO ČLOVEK, 
UBOGI BREZPRAVNI ČLOVEK S TISOČ 
IN ENO SKRBJO, KAJ BO JEDEL IN 
OBLEKEL, KAKO BO PRESKRBEL LAČNE 
OTROČIČKE, ČLOVEK, KI POZNA LE DE
LO IN REVŠČINO. MAR NISO VISOKO 
RAZVITE DRŽAVE, BIVŠE GOSPODARICE 
AZIJE, DOLŽNE POMAGATI TEMU ČLO

VEKU?

nižja v Evropi. Vendar Generalna federacija 
doslej še ni uspela izbojevati delavcem kakih 
večjih socialnih izboljšav.

Protitielavski naklepi ohijskih 
industrijcev

Sindikalne organizacije v Ohiu (ZDA) so 
ustanovile skupen odbor, ki naj delavcem 
pojasni nevarnost tako imenovanega »Zakona 
o pravici do dela«. Decembra lani so namreč 
ohijski industrialci ustanovili dve organiza
ciji, ki se zavzemata za sprejetje omenjenega 
zakona. Sindikati trde, da je »Zakon o pravici 
do dela« protidelavski -in da »ne zagotavlja 
pravice do dela, ampak pravice delodajalcev, 
da nekontrolirano, brez delovnih pogodb, iz
koriščajo delavce«. Skupni sindikalni odbor 
je na svojem prvem sestanku sklenil, da 
bo delavcem pojasnil, kakšna nevarnost jim 
preti in skušal preprečiti izglasovanje tega 
najnovejšega protidelavskega zakona.

SENEGAL ZAHTEVA KONFEDERACIJO
Voditelji senegalskih nacionalnih strank 

bo zahtevali, naj Francija vzpostavi izvršno 
oblast domačinov v Dakarju, ki naj bi bil 
proglašen za glavno mesto črnske federativne 
države, povezane s Francijo v konfederacijo. 
O tem načrtu bodo čez nekaj dni razpravljali 
na skupnem sestanku voditeljev vseh strank 
francoske črne Afrike v Parizu.

Lalnjristi obsojajo vlado
Laburistična opozicija je predložila bri

tanskemu parlamentu resolucijo, s katero 
obsoja vlado zaradi njene politike na indu
strijskem in socialnem torišču.ter meni. da ta 
politika hudo škoduje industriji in utegne 
povzročiti resne spopade med delavci in de
lodajalci.

Velika skrbi kanadskih delavcev
Kanadski kongres dela (enotna kanadska 

sindikalna centrala, ki ima nad milijon čla
nov) je pozval vlado, naj s hitrimi in učinko
vitimi ukrepi zajezi rast brezposelnosti ter 
»aposli nezaposlene delavce. »Položaj je zelo

lil
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IZ AVSTRALSKEGA SINDIKALNEGA GIBANJA

AVSTRALIJA JE ENA NAJBOLJ RAZVITIH KA
PITALISTIČNIH DEŽEL S PRECEJ VIS0,K(1 Z™" 
LJENJSKO RAVNIJO IN NAPREDNO DELAT SKO 
ZAKONODAJO. S TEM PA SE NI REČENO, »A DE
LAVCI V MIRU UŽIVAJO PRIDOBITVE SVOJIH 
DOLGOLETNIH BOJEV. NASPROTNO, LAHKO BI 
CELO REKLI, DA JE NEZADOVOLJSTVO AVSTRAL
SKEGA PROLETARIATA PRECEJŠNJE IN VEDNO 
VEČJE, DA SO SPOPADI MED DELOM IN KAPI
TALOM VEDNO BOLJ OSTRI. SPOMNIMO SE LE NA 
OGORČEN BOJ AVSTRALSKIH PRISTANIŠKIH 
DELAVCEV PRED DVEMA LETOMA IN NA LAN
SKOLETNO VEČMESEČNO STAVKO DELAVCEV, KI 
STRIŽEJO OVCE (VOLNA JE GLAVNO IZVOZNO 
BLAGO AVSTRALIJE). V OBEH OMENJENIH STAV
KAH SO SE DELAVCI Z IZREDNO ODLOČNOSTJO 
ZAVZELI ZA OHRANITEV SVOJIH STARIH PRAVIC 
IN PRIDOBITEV NOVIH. TAKSNO ODLOČNO IN 
BORBENO RAZPOLOŽENJE JE BILO ZNAČILNO 
TUDI ZA KONGRES SVETA AVSTRALSKIH SIN
DIKATOV V SYDNEYU.

Svet avstralskih sindikatov je najmočnejša, 
in najštevilnejša avstralska sindikalna centrala, v 
kateri imajo odločilno besedo levičarske skupine 
laburistične stranke.

čeprav so na kongresu v Sydneyu razpravljali 
o številnih gospodarskih, socialnih, političnih in 
družbenih problemih, vendar so največ pozornosti 
posvetili mezdnim zahtevam' delavcev, krajšanlu 
delovnega časa. težavam, ki jih povzroča avtomati
zacija industrijskih pndietij in boju za odpravo 
razlik v nagrajevanju delavcev in delavk, ki delajo 
na enakih delovnih mestih.

Fnflaci.iske težave, ki so se v zadnjih letih uve
ljavile v številnih industrijsko razvitih kapitalistič
nih državah v Zahodni Kvropi in Ameriki, so zna
čilno tudi za Avstralijo. Cene osnovnih življenjskih 
predmetov so se v dveh, treh letih močno zvišale, 
življenjski stroški so vedno večji, delavske mez

de pa so ostale v glavnem na isti ravni, kar prak
tično pomeni, da se je znižala življenjska raven 
avstralskih delavcev.

Svet avstralskih sindikatov sodi, da so sindi
kalne organizacije poklicane in dolžne boriti se pro
ti zniževanju življenjske ravni proletariata proti 
kapitalu, ki si z višanjem cen prilašča nove in nove 
dobičke, boriti se z vsemi sredstvi od pritiska na 
vlado in parlament do stavk.

Svet avstralskih sindikatov predvsem zahteva, 
naj vlada ukine uredbo o blokiranju mezd, ki jo 
je izdala leta 1953, in ponovno uvede staro prakso 
vsklajevanja mezd s cenami. (Prej so namreč vsake 
tri mesece vsklajevali mezde, pravzaprav posebne 
draginjske dodatke z indeksom življenjskih stro
škov). Vladna politika blokiranja mezd je močno 
škodovala življenjski ravni proletariata. V zadnjih 
mesecih, ko so se cene občutno zvišale, pa so se 
razmere še poslabšale.

Kongres S.veta avstralskih sindikatov je zahte
val:

1. Osnovne mezde je treba zvišati in prilagoditi 
novim razmeram.

2. Vsake' tri mesece naj komisije, v katerih naj 
bodo predstavniki delavcev, delodajalcev in vlade, 
vsklajujejo mezde s cenami.

3. Mezde je treba vsklajevati tudi z dvigom pro
izvodnosti dela, se pravi, delodajalci naj delavcem 
dajo večje plačilo za večje delovne uspehe.

Te zahteve je kongres poslal vladi in delodajal
cem, obenem pa jih je opomnil, da sindikati niso 
pripravljeni popuščati, kajti to. kar zahtevajo, je 
najmanj, kar so v sedanjem obdobju industrijalci 
in viada dolžni dati delavskemu razredu.

Avtomatizacija in izpopolnjevanje tehnološkega 
procesa sta tudi v Avstraliji (kot v vseh ostalih in
dustrijsko visoko razvitih kapitalističnih ’ deželah) 
postavila na dnevni red številne nove probleme. 
Dežela se je znašla pred mnogimi negativnimi po
sledicami avtomatizacije. Na kongresu Sveta av
stralskih sindikatov je bilo rečeno, da je množična 
nezaposlenost ena najhujših, vendar ne nujnih ne
gativnih pojavov, ki spremljajo avtomatizacijo. Da
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bi odpravili nevarnost nezaposlenosti, so se sindi
kati zavzeli za nadaljnje skrajšanje delovnega 
tedna.

Vedeti moramo, da je Avstralija prva dežela na 
svetu, v kateri so delavci že ob koncu minulega 
stoletja izbojevali pravico do osemurnega delov
nega dneva. Že pred drugo svetovno vojno so bili 
avstralski delodajalci prisiljeni uvesti štirideseturni 
delovni teden. Od tedaj je gospodarstvo Avstralije 
še hitreje napredovalo, zahvaljujoč hitremu izpo
polnjevanju tehnološkega procesa in avtomatizaciji 
proizvodnje. Od takšnega razvoja pa so imeli koristi 
le veliki monopoli, katerih dobički so dosegli, kot 
trde sindikati, astronomske vsote. Razmere, v ka
terih žive delavci, sc niso zboljšale v skladu z go
spodarskim napredkom. Zato sindikati sodijo, da 
bi morali delodajalci ponovno znižati delovni čas, 
ne da bi pri tem znižali delavske mezde. Na tak 
način bi lahko zboljšali delovne pogoje in nudili 
možnosti, da bi delavcem — pri sedanjem izredno 
hitrem tempu proizvodnega procesa, ki delavca do 
skrajnosti izčrpa — olajšali delo. Obenem bi pre
prečili nevarnost nezaposlenosti. Pripombe deloda
jalcev, da bi skrajšanje delovnega tedna škodovalo 
gospodarskemu razvoju, sindikati odklanjajo, češ 
da je bil .tempo napredka v minulih dvajsetih letih, 
odkar so v Avstraliji uvedli štirideseturni delovni 
teden, veliko hitrejši, kot v letih med obema voj
nama.

Kongres je tudi zahteval, naj vlada izda pred
pise o enakih mezdah delavcev in delavk, ki delajo 
na enakih delovnih mestih. O tem so avstralski 
sindikati že večkrat razpravljali, vendar so njihove 
zahteve naletele na gluha ušesa. Na kongresu so 
sklenili, da bodo marca sklicali posebno konferenco, 
na katero bodo povabili tudi organizacije žena. Na 
tej konferenci bi izdelali načrt boja za uresničenje 
zahteve: Za enako delo enako plačilo.
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Kongres v Sydneyu je močno odjeknil po vsej 
Avstraliji in še povečal vpliv in ugled Sveta avstral
skih sindikatov, že tako najmočnejše in najvpliv
nejše sindikalne centrale v tej deželi.


